
DRŽAVNO PRVENSTVO V SMUČARSKIH 
SKOKIH V RRASLOVČAH

B r a s lo v č e  p o s ta j a j o  n o v o  s r e d i š č e  s m u č a r s k ih  s k o k o v .  Č e p r a v  j e  s m u 
č a r s k i k lu b  B r a s lo v č e -A n d r a ž  š e l e  z a k o r a k a l  v  d r u g o  d e s e t l e t j e  d e lo v a n ja ,  pa  
s o  s e  d o m a č in i  s p u š č a l i  p o  z a l e t i š č u  ž e  p red  v o jn o . V z a d n jih  d e s e t ih  le tih  p a  
s o  p r iz a d e v n i d e la v c i  t e g a  k lu b a  v z g o j i l i  v r s to  o d lič n ih  s k a k a lc e v ,  ki s o  d a n e s '  
r e p r e z e n ta n t je  o d  p io n ir sk ih  d o  č la n s k ih  v r s t  v  S lo v e n ij i  in J u g o s la v ij i .  N a jv e č ji  
u s p e h  p a  s o  d o s e g l i  s  tre tjim  m e s t o m  v  k lu b s k e m  d r ž a v n e m  m er ilu . T a k o  
u p r a v ič e n o  la h k o  trd im o , d a  B r a s lo v č e  p o s ta ja jo  n o v o  s r e d i š č e  s m u č a r s k e g a  
s k a k a ln e g a  š p o r ta .  S e v e d a  p a  n e  k a ž e  p r e z r e t i  s k a k a lc e v  in s m u č a r s k ih  d e 
la v c e v  A n d r a ž a , k i s o  tu d i m n o g o  p r is p e v a l i  z a  ra z v o j  in u s p e h e  t e  š p o r tn e  
d e ja v n o s t i .

NED ELJA, 2 7 . JA N U A R JA  1 9 8 5 , p a  b o  v  z g o d o v in i  s k a k a ln e g a  š p o r ta  v 
B r a s lo v č a h  n o v  m e jn ik , s a j  s e  b o d o  o b  1 3 . uri p o m e r ili  n a jb o ljš i  m la d in c i z a  
d r ž a v n o  p r v e n s tv o  in č la n i z a  k lu b s k o  t e k m o  n a  n o v i 7 0  m  s k a k a ln ic i  p o d  
D o b r o v lja m i. »To b o  P la n ic a  v m a le m ,«  p ra v ijo  č la n i  s m u č a r s k e g a  k lu b a  B r a s 
lo v č e -A n d r a ž , ki s i  p r iz a d e v a jo ,  d a  bi d r ž a v n o  p r v e n s tv o  kar n a jb o lje  u s p e lo .  
N a jb o lj  p a  s i  ž e l i j o  v a rn ih  in d o lg ih  s k o k o v  in v e č  t i s o č  o b i s k o v a lc e v ,  k o lik o r  jih  
u p r a v ič e n o  p r ič a k u je jo . T o  p a  b o  n a jv e č je  p la č i lo  z a  v e č le t n o  p r iz a d e v n o  d e lo  
in n a  t i s o č e  ur p r o s t o v o lj n e g a  d e la .  V  NEDELJO TOREJ V SI P O D  DOBROVLJE V 
B R A SL O V Č A H . N a  p o s n e t k u  J o ž e  V e r d e v  m e d  t r e n in g o m  n a  n o v i s k a k a ln ic i .
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O sred n ja  p r o s la v a  k u ltu r n e g a  

p razn ik a  b o  v  Libojah
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Š o la r ji m e d  p o č itn ic a m i p r e p u š č e n i 

s a m is e b i
_________________________________ J

Letošnja osrednja proslava 
slovenskega kulturnega pra
znika bo v soboto, devetega 
februarja, v domu Delavsko 
prosvetnega društva Svoboda 
v Libojahi Na prireditvi, kjer 
bodo tudi uradno otvorili tam
kajšnjo preurejeno in obnov
ljeno dvorano, bodo podelili 
letošnje Savinove nagrade: 
vodji Občinske matične knjiž
nice Anici Lesjak, dirigentu

A n ica  Les jak

tamburaškega orkestra na 
osnovni šoli Griže Florjanu 
Lesjaku ter članom Godbe 
rudarjev in keramikov iz Liboj. V 
kulturnem programu pa bo na
stopil Ljubljanski oktet.

Poleg te osrednje občinske 
proslave v Libojah pa bodo po 
vsej občini potekale številne 
prireditve v počastitev sloven
skega kulturnega praznika. Na 
Polzeli bodo predstavili -mo-

Jože Jančič

nografijo tamkajšnje krajevne 
skupnosti, v razstavišču Ko
menda pa odprli razstavo Ja
neza Bošnaka. V- Savinovem 
salonu v Žalcu bo razstavljal 
Bogdan Borčič, v Gotovljah 
pripravljajo proslavo, ob 
osmem februarju pa se bodo 
srečali tudi knjižničarji in men
torji za Kajuhovo bral no značko.

Irena Jelen

F lo rjan  Les jak
Za šolarje v žalski občini je letos t 

še najbolje poskrbela zima. Prvi 
teden je snega nametio kot za sta
vo. Za počitnice je to že dovolj, so si 
mislili nekateri, in zaprli šolske duri 
za štirinajst dni. Ponekod so 
organizirali smučanje za otroke, 
razne prireditve in tečaje.

Izjeme pa so kot vedno. Na pri
mer v Gotovljah je Društvo prijate
ljev mladine temeljito poskrbelo, da 
mladim nadobudnežem med zim
skimi počitnicami ni bilo dolgčas. 
Organizirali so smučarski tečaj. 
Njihovadomiselnost in skrb je segla 
tudi dalje. Organizirali so avtobusni 
prevoz v Celje, kjer so lahko otroci 
drsali ali si ogledali film. Ura klepeta

z Meto Rainerjevo tudi ni izostala. 
Otrokom so bila ves počitniški čas 
odprta vrsta šolske telovadnice, 
kjer so lahko igrali namizni tenis. 
Vsak dan so lahko smučali tudi na 
bližnjem hribčku Gorčica.

V Preboldu so se na začetnem in 
nadaljevalnem tečaju učili smučati 
predšolski otroci, organizacijo je 
prevzel tamkajšnji smučarski klub. 
Isti klub je organiziral tudi tečaj za 
otroke, iz žalskega in petrovškega 
vrtca. Tečaj so imeli tudi na Polzeli.

Kaj vse so še delali otroci v dru
gih krajevnih skupnostih med po
čitnicami, do zaključka redakcije 
nismo uspeli izvedeti, vemo pa da 
so imeli otroci v Žalcu, kaj klavrno

izbiro, kako preživeti zimske počit
nice. Najprej je propadla akcija 
smučarskega kluba, da bi organizi
ral smučarski tečaj na Gozdniku. 
Sto otrok iz žalske šole se je 
udeležilo smučarskega tečaja v Li
bojah le en dan, ker je prehitro po
bralo sneg. O matinejah, urah pra
vljic, možnostih rekreacije v telo
vadnici ni bilo ne duha ne sluha. Je 
zatajilo sodelovanje šole z Druš 
tvom prijateljev mladine? Zato so 
otrokom še kako prav prišle prav 
vse zaledenele mlake, in nezravnani 
kupi zemlje ob novih stanovanjskih 
naseljih. Klavrna tolažba, da se 
bodo že sami znašli, saj imajo ven
dar počitnice.

Marjana Natek

M A R C A  P R O G R A M S K A  K D N F E R E N C A  

KOM UNISTOV
V VRSTAH 0S Č M S K E  ORGANIZACIJE ZVEZE KOMUNISTOV SE TE DNI PRIPRAVLJAJO NA SVOJO 

LETNO PROGRAMSKO KONFERENCO. LE-TA BO PREDVIDOMA KONEC MARCA.
Da bi delo fcanfetence Kar najbolje potekate in da bi bilo tudi čim uspešnejše, so čtem osnovnih 

organizacij sredi januarje že prejeli v razpravo poročila o delu občinske organizacije Z v e jg tefB u- 
nistov. V teh ocenah so podrobno zajeli dete občinskega komiteja, predsedstva, potam eznih kcwnC?l 
ter osnovnih organizacij, »oteo teh poročil, ki jih bodo « e n . osnovnih organizacij tenke 4e čopoinik  
imajo na voljo tudi že programske usmeritve za obdobjerao programsko volilne konference prihodnje 
teto«

O pripravah na letno programsko konferenco so pred dnevi razpravljati tudi člani Občinskega 
komiteta Zveze komur.it. teu Na niči bo sestavili posebno komisijo, ki bo pripravite dokončno oceno 
dela, ki jo bodo podali na marčevski konferenci. Poieg Leg» oa so s» člani komiteja že odioöli.dabodc  
delali skupno ne po posameznih skupinah. , 'j Irena Jeion
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M RAZPRAVI PLANSKI DOKUMENTI
Z b o ri obč inske  skupšč ine  spre je li osnu tek  sm ern ic  razvoja obč ine  1986-1990 in  osn u tek  do lgoročnega pla

na, oba d o kum e n ta  v  razpravi

k ------------------------------------:___________ :_________ J
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Žirija za podeljevanje priznanj OF slovenskega naroda pri 

Občinski konferenci SZDL Žalec vabi krajevne konference in druge 
družbenopolitične organizacije, organizacije združenega dela, sa- 
movuP.r^vne interesne skupnosti, družbene organizacije in društva v 
občini Žalec, da oblikujejo predloge za podelitev

P r iz n a n ja  O F
Na decembrski seji so vsi trije 

zbori občinske skupščine najprej 
obravnavali resolucijo o izvajanju 
družbenega plana za leto 1985, 
po javni razpravi jo bodo 
sprejeli na zasedanju 13. 
februarja. V razpravi o osnutku 
tega dokumenta ni bilo več
jih pripomb, le delegati iz kra
jevnih skupnosti Petrovče, 
Šempeter in Žalec so opozorili 
na nekatere komunalne proble
me in na problematiko razvoja 
malega gospodarstva. Sicer pa si 
bo v letu 1985 še bolj potrebno 
prizadevati za povečanje konver
tibilnega izvoza in deviznega pri
liva za izboljšanje kakovosti pro
izvodnje, ekonomsko in optimal
no izkoriščanje proizvodne zmo
gljivosti, surovin in energije in s 
tem proizvodnjo prilagajati 
tržnim razmeram. Pospešeno bo 
potrebno uvajati rezultate doma
čega znanja ter si prizadevati za 
večanje družbene inovacijske 
sposobnosti. Tudi v tem letu bo 
potrebno nadaljevati s procesom 
smotrnega in ekonomsko logi
čnega zaokroževanja posamez
nih proizvodnih dejavnosti; s 
produktivnim delom in politiko 
delitve osebnih dohodkov pa bo 
večja skrb namenjena življenj
skemu standardu zaposlenih. 
Poleg navedenega pa si bo po

trebno prizadevati za povečano 
proizvodnjo hrane, skladno z no
vimi usmeritvami o rabi prostora 
izvajati posege v prostor, vse 
oblike porabe pa usklajevati z 
doseženo ravniio družbenega 
proizvoda, so med drugim zapi
sali v ciljih družbenega in gospo
darskega razvoja občine v letu
1985. Omenimo še, da je načrto
vana rast družbenega proizvoda
3 —4 odstotke, industrijska pro
izvodnja tri in kmetijska štiri od
stotke, produktivnost pa naj bi 
se povečala v enakem odstotku 
kot zaposlenost. S petnajstod
stotnim povečanjem izvoza, 
konvertibilno tržišče pa za osem
najst odstotkov, bi si gospodar
stvo žalske občine zagotovilo 
nemoteno preskrbo z repromate- 
riali, surovinami in opremo in s 
tem seveda tudi proizvodnjo. 
Posebna skrb Da bo namenjena 
finančni krepitvi gospodarstva 
da bi se tako postopoma znižal 
delež dohodka za obresti. Razvoj 
družbenih dejavnosti pa bo skla
den s srednjeročnim progra
mom in s finančnimi možnostmi.

Smernica za družbeni plan ob
čine so prvi temeljni planski akt, 
ki opredeljuje izhodišča, skupne 
cilje, usmeritve in okvire družbe
ne politike za srednjeročno ob

dobje 1986—1990. Te pa temelji
jo na analizi in skupno ocenjenih 
možnostih razvoja, občine, hkra
ti pa upoštevajo usmeritve in na
loge dolgoročnega programa 
ekonomske stabilizacije in izho
dišča srednjeročnega razvoja 
programa ekonomske stabilizaci
je in izhodišča srednjeročnega 
razvoja republike in federacije. 
Čeprav naj bi delo vseh nosilcev 
in udeležencev v družbenem pla
niranju pri pripravi planskih do
kumentov potekalo sočasno in 
usklajeno, lahko za to obdobje 
ugotovimo določeno zaostajanje 
planskih aktivnosti v združenem 
delu, so menili zbori občinske 
skupščine. Zato osnutek smernic 
še ne vsebuje elementov za skle
panje dogovora o temeljih pla
nov, s katerimi bodo določeni 
skupni interesi, naloge in obvez
nosti, predvsem pa potrebe gle
de rabe in gospodarjenja s pro
storom, varstva in izboljšanja ži
vljenjskega okolja. Zato so dele
gati opozorili na nujnost pravo
časne priprave planskih izhodišč 
vseh nosilcev planiranja, da bi 
tako do predloga družbenega 
plana občine razpolagali z ele
menti za sklepanje samoupravnih 
sporazumov in dogovorov o te
meljih planov. Osnutek smernic 
razvoia občine Žalec v obdobiu

1986—1990 je v tridesetdnevni 
javni razpravi, ki mora biti resni
čno široka in temeljita, so pou
darili delegati občinske skupšči
ne, če hočemo, da bo ta doku
ment odraz potreb in možnosti 
razvoia občine v naslednjem 
srednjeročnem obdobju.

Ker so delegati prejeli osnutek 
dolgoročnega plana občine Ža
lec, katerega avtor ie Zavod za 
načrtovanje Žalec, tik pred zase
danjem občinske skupščine, na 
ta dokument ni bilo pripomb. 
Odločili pa so se za petmesečno 
javno razpravo, ki jo bomo 
spremljali tudi mi in poročali o 
pripombah. Čeprav je za razpra
vo dovolj časa, pa kaže opozoriti 
na nujnost takojšnjega pristopa k 
javni razpravi, saj tudi ta doku
ment, ki zajema osnutek dolgo
ročnega plana občine za obdobje 
1986—1990, za nekatera podro
čja pa do leta 2000, zahteva 
temeljito razpravo, ki jo bo vodila 
in hkrati zbirala pripombe občin
ska skupščina. Žal kart z grafi
čnimi prikazi osnutka urbanisti
čne zasnove ni bilo mogoče ob
javiti v Delegatu, zato bodo po 
nekaj izvodov prejele krajevne 
skupnosti in organizacije združe
nega dela.

jk

Ob letošnjih zaključnih računih

Ne, k a k o  je  bilo,
P rip rave  na obravnavan je 

la nsk ih  rezu lta tov  gospodar
je n ja  te r  s a m o u p ra v n i 
spo razum  o fina nc iran ju  
skup n ih  p o tre b  kra jevn ih  
sk u p n o s ti s ta  b ili en i na j
važnejš ih  to č k  na dnevnem  
redu zadnje seje predsedstva 
O bčinskega  sveta Zveze s in 
d ika to v .

Največ besed so udeleženci 
to k ra t nam en ili obravnavi 
zaključnih računov oziroma po 
novem obravnavi rezultatov 
gospodarjenja. Po besedah 
predsednika Občinskega sveta je 
namreč izraz zaključni račun

pomenil pogosto le ocenjevanje 
tistega, kar je bilo. Letos naj bi 
bile vse razprave bolj usmerjene 
v ocenjevanje, kaj čaka delavce v 
prihodnje glede na dosežene 
rezultate. Bolj kot številkam, s 
katerimi se je pogosto manipuli
ralo in delavec ob koncu niti ni 
vedel, o čem je odločal, bodo po 
zagotavljanju članov predsedstva 
posvetili vso skrb primerjanju 
rezultatov s sorodnimi organiza
cijami združenega dela, na tej 
podlagi pa spejemanju ukrepov 
za učinkovitejše gospodarjenje.

Člani predsedstva so na tej seji 
določili poseben aktiv za

tem več, k ak o  bo
sprem ljan je  obravnav po 
posam eznih organizacijah 
združenega dela. Hkrati so potr
dili usmeritve za obravnavanje 
rezultatov gospodarjenja, ki so 
jih pripravili člani republiškega 
sveta. Tem usmeritvam so dodali 
še zahtevo, da naj delavci ob tej 
priložnosti pregledajo tudi 
plačevanje oDveznosti po spreje
tih samoupravnih sporazumih v 
njihovih organizacijah združene
ga dela. Obravnave rezultatov 
gospodarjenja pa bodo morali 
končati do konca februarja.

V nadaljevanju seje so podprli 
samoupravni sporazum o višini

prispevka delavcev v organizaci
jah združenega dela in drugih or
ganizacijah za zadovoljevanje 
skupnih potreb v krajevnih 
skupnostih. Letos naj bi prispe
vek znašal letno 2000 din na 
posameznega delavca, medtem 
ko je bil lani 1500 din.

Ob koncu so se člani pred
sedstva dogovorili še o sklicu 
letne seje občinskega sveta. Le
ta naj bi bila sredi februarja, na 
njej pa bodo ocenili letne seje po 
osnovnih organizacijah, poročali 
o delu organov občinskega sveta 
ter sprejeli programe dela za leto 
85.

Irena Jelen

Tako kot vsako leto je predsednik skupščine občine Žalec Viljem Petek tudi tokrat sprejel pionirje iz 
žalskih osnovnih šol. V sproščenem pogovoru se je z njimi pogovarjal o njihovem življenju in delu, največ 
besed pa so v razgovoru namenili izgradnji Doma pionirjev pod partizanskim Rogom. Srečanja pri pred
sedniku skupščine so se poleg pionirjev in mentorjev udeležili tudi predstavniki občinskega Društva prija
teljev mladine, republiške zveze DPM ter Občinske izobraževalne skupnosti.

ii

HMEZAD PREVZEL GOLDINO-REBIN
Delavci Hmezadove delovne 

organizacije Gostinstvo-turizem 
so se v prvi ovici januarja na 
referendumu odločali o prevzemu 
žalskega hotela Golding Rubin. 
Za priključitev se je odločilo 72 
odstotkov delavcev in tako poslej 
pripada Gostinstvu-turizem.

Že za letos pa obljubljajo v 
ponudbi hotela nekatere novosti.

S pomočjo turističnih agencij 
bodo pridobili čimveč gostov, 
saj bodo v agencijsko ponudbo 
lahko vključili tudi hotel v Prebol
du, ki ima premajhne zmogljivosti 
za večjo tovrstno ponudbo. V 
primeru večjega obiska pa bodo 
lahko goste delili na oba hotela. 
Gostinsko ponudbo v hotelih 
bodo specializirali in s tem naredi-

Ii ustrezno delitev dela med njima. 
Ponudba se bo tako v hotelu 
Golding spremenila, obljubljajo 
pa tudi večjo možnost zabave v 
Žalcu. S temi novostmi bi delavci 
Gostinstva turizem radi pridobili 
tudi čimveč domačih gostov.

—mn.J

OBE STRAN! 
PRIPRAVLJENI 
NA DIALOG

Prve dn i januarja  so se v 
Žalcu sesta li p reds tavn ik i 
verske in  d ružbenopo litične  
skupnosti. Takšna srečanja 
pos ta ja jo  že k a r tra d ic io n a l
na. P reds tavn ik i obeh s tran i 
so ocen ili, da je  b ilo  sode lo
vanje v p re tek lem  le tu  zado
vo ljivo , h k ra ti pa poveda li, da 
že lita  obe s tran i m edsebojno 
sodelovan je in  razum evanje 
za de lo  en ih  in  d rug ih  oh ran iti 
tu d i le tos.

Kot gostitelj je udeležence naj
prej pozdravil predsednik skup
ščine občine Viljem Petek. V 
svojem govoru je na kratko orisal 
razvoj žalske občine v doseda
njem srednjeročnem obdobju, 
hkrati pa opozoril na bistveni na
logi v tem in v prihodnjih letih: to 
sta priprava in sprejem novih 
planskih dokumentov ter izvedba 
volitev.

V nadaljevanju sta zbranim 
govorila še predsednik Občinske 
konference socialistične zveze 
Janez Meglič, ki je pozitivno 
ocenil dosedanje sodelovanje in 
dejal, da pričakuje takšno sode
lovanje tudi letos, ter predstav
nik občinskega sekretariata za 
notranje zadeve Jože Kučer, ki je 
omenil nekaj konkretnih vpra
šanj, kjer sta obe strani iskali 
skupno rešitev — od zagotavlja
nja povečanih količin bencina, 
do odobritev prošenj za zbiranje 
prostovoljnih prispevkov.

Tudi predstavniki verske skup
nosti, letos so se skorajda polno
številno udeležili srečanja, so ob 
koncu ocenili, da so bili stiki s 
predstavniki družbenopolitične 
skupnosti dobri, še posebej pa 
so pohvalili njihovo pripravlje
nost za dialog.

Irena Jelen

s lo v e n sk e ga  n a r o d a  
v  le tu  1 9 8 5

Priznanja OF podeljuje organizacija SZDL posameznikom, 
organizacijam in društvom za njihovo delo in prispevek k dosežkom 
trajnejšega pomena pri razvoju socialistične samoupravne družbe
zlasti:

— pri uveljavljanju delovnih ljudi, in občanov kot nosilcev 
odločanja na vseh ravneh,

— za dosežke pri uveljavljanju, krepitvi in razvoju SZDL kot 
fronte delovnih ljudi in občanov ter njihovih organiziranih socialis
tičnih sil,

— pri uresničevanju ustavno opredeljenih družbenoekonom
skih in političnih odnosov na posameznem področju družbenega 
življenja in dela ter v družbi nasploh, še zlasti pri razvijanju dele
gatskega sistema ter uveljavljanju in razvijanju temeljnih samo
upravnih skupnosti.

Priznanja OF podeljujejo organizacije SZDL 27. aprila ob 
obletnici ustanovitve OF slovenskega naroda. Izjemno je možno dati 
ta priznanja tudi ob drugem času posameznikom ob življenjskih 
jubilejih, upokojitvah in podobno.

Letos bo Občinska konferenca SZDL Žalec, ker je jubilejno 
leto — 40. letnica osvoboditve, podelila pet priznanj več kot sicer, 
to je skupaj 15 priznanj.

Predloge za srebrna p rizna n ja  OF, ki jih podeljuje Občinska 
konferenca ZSDL, naj predlagatelji iz 1. odstavka tega razpisa 
pošljejo najkasneje do 15. m arca 1985.žiriji za podeljevanje pri
znanj OF pri Občinski konferenci SZDL Žalec.

Predloge za b ronas ta  p rizna n ja  OF, ki jih podeljujejo kra
jevne konference SZDL,, pošljite prav tako do 15. m arca 1985 
predsedstvu krajevne konference SZDL v tisti krajevni skupnosti, 
kjer predlagani kandidat deluje.

Žiriia Dosebei ODOzaria kraievne konference SZDL, da naj 
skladno z določili pravilnika o podeljevanju priznanj OF podeljuje 
priznanja ob praznovanju obletnice ustanovitve OF slovenskega 
naroda, to je na proslavah, ki jih prirejajo ob dnevu spomina na ta 
zgodovinski dogodek.

Vse predlagatelje opozarjamo, da velja rok 15. m arec 1985 za 
oblikovanje predlogov tako za občinska kot za krajevna priznanjaOF.

Predlogi morajo vsebovati poleg nekaterih osnovnih podatkov 
še utemeljitev, zato posredujte predloge na posebnih obrazcih, ki jih 
lahko dobite pri Občinski konferenci SZDL Žalec.

Žirija za podeljevanje priznanj OF 
pri predsedstvu OK SZDL Žalec

0 ODPRTIH KANDIDATNIH LISTAH
V o litv e  v le tu  1986 naj b i v 

organ izacijah in sam oupra
vn ih  skup no s tih  po teka le  na 
pod lag i o d p rt ih  kan d ida tn ih  
lis t, še posebej v  p rv ih  fazah 
priprav. Enake usm eritve  naj 
b i ve lja le  tu d i za vo litve  no s il
cev na jodgovorne jš ih  de le
ga tsk ih  do lžnos ti, so sk le n ili 
na seji predsedstva obč inske  
kon ference SZDL, k i je  b ila  v 
d ru g i po lo v ic i januarja . H k ra ti 
so na se ji op ozo rili, tu d i na 
posled ice o d p rtih  kan d ida tn ih  
lis t po  vo litva h , k o t  so — 
na p rim e r — ponovne vo litve  
in neustrezna s tru k tu ra  de le
gacij.

Samo s pravočasnimi pripra
vami na volitve jih bo mogoče 
izvesti na demokratičnih načelih 
dela in ne na golem naštevanju 
funkcij, ki so jih pred tem 
opravljali. Delovni ljudje naj bi 
zares izbirali, ne pa, da so samo 
predlagatelji.

Strokovne službe občinske 
skupščine bodo v pripravah na

volitve preučile število delegat
skih mest obrtnikov in kmetov v 
zboru združenega dela. Prav 
tako bodo opozorili nekatere 
krajevne skupnosti, naj preučijo 
pravilno zastopanost obrtnikov 
in kmetov. Poleg tega so na seji 
predsedstva sklenili;-da je potre
bno preučiti zastopanost upora
bnikov v samoupravnih intere
snih skupnostih, načinu glasova
nja, ustreznost volilnih okolišev 
in način delegiranja.

V delovnih organizacijah in 
skupnostih bodo preučili še 
ustreznosti oblikovanja delegacij 
in njihovo povezovanje v konfe
rence. Na podlagi ocene naj se 
opredelijo za naslednje manda
tno obdobje in prilagodijo 
ustrezne samoupravne akte.

Za racionalnejšo organizira
nost republiške izobraževalne in 
raziskovalne skupnosti bodo tudi 
ponovno opozorili ustrezne or
gane pri republiški konferenci 
SZDL, so še sklenili na seji 
predsedstva. — mn.

Za skupne cilje
Hmezad in Merx sta podpisala sporazum o poslovno tehničnem sode-

- lovanju
Konec decembra sta SOZD Hmezad in SOZD Merx na priložnostni svečanosti 

v Narodnem domu v Celju podpisala sporazum o poslovno tehničnem sodelovanju in 
o ustanovitvi poslovne skupnosti. Tako bodo dosedanje sodelovanje, ki predstavlja 
dve milijardi din, še razširili, kar bo v prid celovitejši preskrbi prebivalstva celjske regije 
in širše. Predsednika obeh sestavljenih organizacij, le-ti pomenita zaokrožen ag- 
roživilski kompleks, sta v svečanem nagovoru poudarjala skupne razvojne cilje, ki naj 
bi obema organizacijama zagotavljala tudi večji dohodek. Ob tem pa bodo potrebna 
skupna prizadevanja za fjovečanje proizvodnje, urejanje tržnih odnosov, usklajeno 
načrtovanje za naslednje srednjeročno obdobje, skupna investicijska vlaganja in ne 
nazadnje tudi prodor v mednarodno delitev dela. Predsednik Medobčinske gospo
darske zbornice Janez Lenassi pa je poudaril, da je naloga vseh odgovornih dejavnikov 
v regiji in še posebej v obeh sestavljenih organizacijah vsebino tega sporazuma 
uveljaviti tudi v praksi. O nalogah na področju pridelave hrane in preskrbe prebivalstva 
v SR Sloveniji je govoril Alojz Klemenčič, predsednik republiškega komiteja za 
gospodarske zadeve in tržišče, hkrati opozoril, da so za uresničevanje sporazuma 
odgovorni predvsem poslovodni delavci in samoupravni organi.

' . jk

V lado G orišek in F ranc Ban p o d p isu je ta  spo razu m  za ustano  
v itev  p o s lo vno  p lanske  skup no s ti.



P o v e č a l i  p r o izv o d n jo  c e v i
„ Z  enak im  Š tevilom  zapo

s len ih  sm o  lan i za dvana js t 
o d s to tk o v  poveča li p ro iz 
vod n jo  cevi. S te m  pa Se 
n ism o  doseg li plana in b i ga 
le, če b i j ih  p ro izve d li Se š tir i 
o d s to tk e  v e č ,"  je  povedal He- 
ri K rušn ik , d ire k to r  tova rne  
za prede lavo p las tike  M ine rve  
iz Z abukov ice .

Lani so proizvedli 4300 ton 
vseh cevi, in sicer največji del 
drenažnih, ki so jih izdelali okoli 
2400 ton. Zadnja leta v Minervi 
povečujejo predvsem to proiz
vodnjo, ker imajo zagotovljeno 
p roda jo . Povpraševanje in 
prodaja polietilenskih cevi pa se 
zaradi nizkega življenjskega 
standarda ne večata. Cene suro
vin za to  proizvodnjo so se nam
reč občutno povečale in je temu 
ustrezna tudi cena na trgu.

Po mnenju Herija Krušnika so 
tolikšno povečanje obsega proiz
vodnje dosegli med drugim tudi z 
dobro oskrbo polivinilklorida. 
be pred dobrim letom so imeli 
velike probleme pri nabavi te 
surovine. Velik del so si jo  zago
tovili z združevanjem denarja v

zadarsko Vinilplastikq, ki pove
čuje svoje proizvodne zmoglji
vosti. Zaradi pomanjkanja suro
vin so bili še lani prisiljeni uva
žati, že letos pa teh problemov 
ne bodo imeli več. Nabavili so si 
zaloge in tako bo proizvodnja 
nemoteno tekla.

Za letos so že sklenili izvozne 
pogodbe z italijanskim kupcem, 
kamor izvažajo okoli 18 odstot
kov proizvodnje drenažnih cevi, 
celoten izvoz Minerve na 
konvertibilna tržišča pa znaša, 
petino proizvodnje.

Ko je govoril o načrtih, je Heri 
Krušnik poudaril, da bo tudi v 
prihodnje še ostalo enako 
razmerje proizvodov v proiz
vodnji. Prizadevali si bodo, da 
bodo tržišču ponudili izdelke 
višje stopnje obdelave. Že letos 
bodo posodobili linijo v obratu 
polietilena in se tako usposobili 
za izdelovanje večjega profila 
cevi. S to posodobitvijo se bosta 
kakovost in ponudba njihovih 
izdelkov še povečala.

Med pomembnejšimi načrti v 
Minervi je še gradnja novih

H eri K rušn ik

proizvpdnih prostorov na Ložnici 
pri Žalcu, kjer izdelu je jo 
drenažne cevi. Sedanji prostori 
so neprimerni in po besedah 
Herija Krušnika je nujno izboljšati 
pogoje dela. Začeli so s pripravo 
dokumentacije in upajo, da bodo 
z gradnjo začeli že letos. — m. n.
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Darovali so za Kopaonik h Etiopijo
______________________________ J

Pri občinskem odboru Rdeče
ga križa v  Žalcu se je zbralo 
319.402 dinarjev solidarnostne 
pomoči za Kopaonik, od katere 
so prispevali: KO RK Liboje
5.000, Skupne službe SIS 5.000, 
Siama Žalec-TOZD Vransko
5.000, MC RK OS Griže 4.498, 
Sam oupravna stanovan jska 
skupnost DS Žalec 2.000, MČ 
RK OS Gomilsko 800, MČ RK 
OS Uboje 1.465,50, MČ RK OS 
Tabor 1100, OO ZS Hmezad- 
TOZD Kmetijstvo Latkova vas
3.000, DS KIL Liboje 10.000, 
MČ RK Ponikva 1.800. Delavska 
univerza Žalec 10.000, MČ RK 
OS Orla vas 1.100, ' MČ OS 
Gotovlje 2.400, MČ RK OS 
Braslovče 4.780, MČ RK OS 
Pirešica 96, O š Šempeter — 
delavci 5.000, OS Petrovče — 
delavci 11.400, Hmezad Minerva
10.000, IO OOZS Zdravstveni 
dom Žalec 9.200, MČ RK OS

Šempeter 2.590, Golič Alojz, 
Prebold 2.000; VIO Žalec -  DS
11.000, OS Prebold DS 20.000, 
MČ RK OS Petrovče 6.946,50, 
OO ZS Minerva Žalec 2.100, 
Ferralit-TOZD Strojni obrati SS P 
2.800, Ferralit—TOZD Livarne 
23.700, Ferralit-DSSS 8.500, 
Pionirska hranilnica OŠ Vransko
8.000, MČ RK OŠ Polzela 1.350, 
OOZS OS Polzela 5.000, 7. a 
razred OS Polzela 2.895, HME
ZA D —DO Sadjarstvo 20.000, 
OO ZS delavcev, zaposlenih pri 
zasebnih obrtnikih občine Žalec
5.000, OO ZS OS PŠJ Žalec 
7.100, 4. c razred Oš Polzela 
690, OO ZS ZD Žalec 2.600, Vla
dimir Jošt, Velika Pirešica 500, 
KO RK Vransko 5.000, Hmezad- 
DO Sadjarstvo Mirosan 11.500, 
MČ RK OS LM Žalec 1.000, MČ 
RK Vinska gora 733, KO RK Ža
lec 3.000, OO ZS Prebold 5.900, 
OO ZS OS Griže 10.900, OO ZS

D E M -TO ZD  ELEKTRO Podlog 
12.300, OS LM Žalec -  delavci 
4.800, MČ RK OS Polzela 6.767, 
MČ RK OŠ Peter Šprajc — Jur 
Žalec 11.411 in Ferralit—TOZD 
Modelarna 2.100 din.

ZA LAČNE V ETIOPIJI so do
slej prispevali: Silva Lužar iz Žal
ca 2.000, Justi Holobar iz Žalca
2.000, Janez Fonda s Polzele
1.000, Marija Kukavnik iz Prebol
da 1.000, Ana Okorn iz Griž 500 
in OO RK Žalec 10.000 dinarjev.

0
Občinski odbor RK poziva vse 

občane, da se pridružijo akcija
ma in tako nakažejo sredstva na 
žiro račun RK Slovenije številka: 
50101—678— 51579 s pripisom 
„Z A  KOPAONIK" ali ,,ZA 
ETIOPIJO", hkrati pa se zah
valjuje vsem, k i so se solidarno
stnima akcijama že odzvali.

Sejem Moda ' 8 5  -  uspeh za Polzelo

N a G ospodarskem  razstav išču v  L ju b lja n i so  17. janua rja  zap rli ju b ile jn i so. sejem  M oda 
1985. Iz  naše.obč ine so  na se jm u razs tav lja li svo je  izd e lke  Zarja iz P e tro vč , M IK  P rebo ld , T e k s til
na tova rn a  P rebo ld  2 -in  tova rn a  no gav ic  Polzela. V sako  le to  o b  zak lju čku  sejm a pode lju je  o r
ga n iza to r p riznan ja  n a jb o ljš im  k rea to rje m  in  pro izva ja lcem  na jb o ljš ih  izde lkov . Ljum jansKega 
zm a ja  je  to k ra t d o b ila  tova rn a  no g a v ic  Polzela za novo  k o le k c ijo  ženskih  in m o šk ih  nogav ic  (ko 
le k c ijo  85), in  d ip lo m o  za k rea c ijo . Na s lik i: P og led na de l razstavnega p ro s to ra  tova rn e  nogav ic  
Polze la  z le tošn jega  se jm a M od a  85 na G ospodarskem  razstav išču v  L jub ljan i.

TONE TA V Č A R

Keramik -  Glasilo, ki živi s krajem
Glasilo Keramične industrije ni zgolj tovarniško glasilo, temveč je glasilo okolja, v katerem 

tovarna deluje. V bogati zadnji številki so zapisali, da so namesto novoletnim čestitkam namenili 
sredstva za izgradnjo splošne bolnišnice v Celju, med ostalimi prispevki pa posvečajo precej pro
stora povečanju obsega proizvodnje, ki se je povečal kar za 18 %, in povečanju storilnosti na 
zaposlenega za osem odstotkov. Bralce seznanjajo tudi s stanovanjsko izgradnjo, kateri se bo 
p r id i ' ' i '  tudi vrtec. Veliko prostora namenjajo tudi množičnosti v telesni kulturi, na področju 
rekreacije, planinstva, šaha. Predvsem pa velja poudariti, da je libojski Keramik prvo glasilo, ki je 
objavilo zapis iz osnutka Monografija s spomeniki NOB v Savinjski dolini, ki jo  pripravljata 
občinski odbor ZZB NOV Žalec in naše uredništvo. Iz delovnega osnutka je objavljen opis poti v 
krajevni skupnosti Petrovče, Liboje in Griže, ki nas popelje do posameznih spomenikov. Bralci 
tako dobe napotek, kako pridejo dq posameznih spominskih obeležij, hkrati pa se seznanijo z 
dogodki, katerim so posvečeni. Naj omenimo še to , da imajo v tem glasilu svoj kotiček tudi 
pionirji osnovne šole Bratov Hrvatin Liboje, kar je še dokaz več, da so v Libojah plotovi med 
tovarno in krajem podrti.

-fj
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P R O S T O V O L J N O  U S P O S A B L J A N J E  
Ž E N S K  V  J L A

V revoluciji, NOB in v vsem 
povojnem obdobju so ženske že 
dokazale, da lahko enakopravno 
z moškimi opravljajo vse družbe
ne funkcije in da je razvoj 
samoupravljanja in samoupravne 
socialistične družbe neuresničljiv 
brez n jihove udeležbe in 
aktivnosti.

Skladno z ustavnimi načeli je 
vojaška obveznost splošna za 
vse državljane SFRJ, z zakonom 
o vojaški obveznosti pa je 
določeno, da to pravico in dol
žnost opravljajo tudi žene, pod 
pogoji, ki jih določa zakon. Voja
ško usposabljanje za ženske 
temelji na prostovoljnosti in na 
izpolnjevanju predpisanih pogo
jev glede starosti in zdravstvenih 
sposobnosti.

Z zakonom je urejen tudi prav
ni položaj žensk v času 
prostovoljnega vojaškega pouka, 
saj imajo enake pravice kot voja
ški obvezniki. Ne nanašajo se 
zgolj na pravice s področja 
socialne zaščite oziroma varstva, 
temveč tudi na vse druge pravice 
v zvezi s službo v oboroženih si
lah. Mednje spadajo pravice do 
denarnih nadomestil, nadomesti
la potnih in drugih stroškov, 
pravice do odmora med delom, 
dnevnega in tedenskega počitka.

pravice na določene odsotnosti 
ter druge pravice po določbah 
zakona o službi v oboroženih si
lah.

Obveznosti žensk v času voja
škega pouka so enake obvezno
sti vojakov. To se nanaša na 
obveznost izvrševanja povelij, 
varovanja državne, vojaške, 
službene in poslovne tainosti ter 
na prebivanje v vojaški enoti 
oziroma v vojaškem zavodu.

Za prostovoljno usposabljanje 
naj bi se ženske prijavljale v pr
vem trimesečju, kakor tudi teče 
akcija evidentiranja, ki jo  vodi 
koordinacijski odbor za ljudsko 
obrambo in družbeno samoza
ščito pri predsedstvu občinske 
konference SZDL Žalec.

Zadnji vpoklic v preizkusnem 
obdobju 1983 — 85 bo od 3. do 
8. maja in sicer na dolžnosti 
vojakinj in nižjih oficirjev.

Za vojaški pouk se prostovolj
no priglasi ženska, ki ni mlajša 
od 19 in ne starejša od 27 let. 
Nanj se ne kličejo nosečnice in 
ženske, ki imajo, otroka mlajšega 
od 7 let. Med vojaškim poukom 
si ženske pridobijo vojaško zna
nje in veščine, usposobijo pa se 
vojaške in oficirske dolžnosti. 
Pouk traja za vojakinje in nižje

za vojaške in oficirske dolžnosti. 
Pouk traia za vojakinje in nižje 
oficirje tri mesece, za rezervne 
oficirje pa šest mesecev: tri 
mesece v šoli za rezervne oficirje 
in tri na praktičnem delu — 
stažiranju v komandah in v 
enotah JLA.

Pred napotitvijo na vojaški 
pouk žensk se na zdravniških 
pregledih ug o tov i n jihova 
sposobnost, nato se odrede v 
rodove-službe, v katerih bodo 
opravljale vojaški rok.

V letošnjem letu bodo ženske 
napotene na vojaški pouk le še v 
februarju in maju. Ženske, ki 
bodo uspešno opravile pouk, 
bodo lahko napredovale v čin 
razvodnika, desetarja in nižjega 
vodnika, tiste v pouku za razer- 
vne oficirje, pa v čin podporo
čnika. Po opravljanem vojaškim 
poukom so ženske razporejene v 
vojne enote JLA in teritorialne 
obrambe oz. na dolžnosti, za 
katere so usposobljene.

Ženske se za prostovoljno 
usposablianie v JLA lahka 
prijavijo na sekretariatu za lju
dsko obrambo občine Žalec, ki 
vodi celoten postopek in daje 
vsa napotila in pojasnila v zvezi z 
njim.

„ZADEVA KUNST" NA S0DISCU 
ZDRUŽENEGA DELA

P otem , k o  so  o b r tn ik i A l
fre d  K u n s t in  O lga K un s t te r 
Dušan G ostinčar iz G riž  da li 
odpoved osm im  de lavcem , so 
p rob lem  reševali s pogovori 
na izvršnem  od bo ru  osnovne 
o r g a n iz a c i je  s in d ik a t a  
de lavcev, zaposlenih p r i 
o b rtn ik ih , te r  na obč inskem  
svetu . P ogovo ri n iso prines li 
p ričakovan ih  reš itev, m orda 
bodo sporna vprašanja raz
reš ili na ce ljskem  sod išču 
združenega dela. Prva ob rav
nava bo  v  začetku feb ruarja .

Stvari so se začele zapletati 
lansko jesen. Devetnajstega 
novembra 84 je osem delavcev v 
delavnici Alfreda Kunsta in Olge 
Kunst-Dušana Gostinčarja dobilo 
odpoved zaradi zmanjšanja po
slovanja v obratovalnici, kot je 
pisalo v obrazložitvi. Delavci 
tega niso pričakovali, saj so bile 
po njihovih besedah razmere 
navidezno dobre, delovni proces 
pa je tekel normalno.

Alfred Kunst takrat delavcem 
ni iskal druge zaposlitve, niti jih 
ni prijavil Skupnosti za zapo
slovanje, kar bi po zakonu o de
lovnih razmerjih in kolektivni 
pogodbi moral storiti.

Po dobljenih odpovedih so se 
delavci pritožili. Najprej na sindi
kat, potem družbenemu pravo
branilcu samoupravljanja. Na ta
kratnih razgovorih so delavci 
izvršni odbor njihove sindikalne 
organizacije tudi pooblastili, da 
jih zastopa pred sodiščem 
združenega dela.

Da bi problem rešili, so se na 
poseben razgovor sestali tudi 
predstavniki občinskega sindi
kata, občine, obrtnega združe
nja, davčne uprave, družbeni 
pravobranilec ter Alfred Kunst in 
Dušan Gostinčar. V burni raz
pravi je bilo bolj malo slišati o 
usodi odpuščenih delavcev, več 
pa o nestimulativni davčni poli
tik i ter pomanjkanju obratnih 
sredstev pri obrtnikih, upadanju 
obsega dela ter odnosu davčnih 
služb do obrtnikov.

Do 18. januarja do bistvenih

sprememb v odmotavanju tega 
vozla še ni prišlo. Po zadnjih 
podatkih je obrtnik že stopil v 
stik z delavci Skupnosti za zapo
slovanje. Po besedah družbe
nega pravobranilca se je eden od 
odpuščenih delavcev že zaposlil 
v Hmezadovi delovni organizaciji 
Strojna, drugi je na bolezenskem 
dopustu, tretji bo poskušal 
odpreti samostojno obrt. Kakšna 
bo usoda odpuščenih delavcev, 
pa bo dokončno pokazala šele 
obravnava na sodišču.

Irena Jelen

(  \

Je krivo le manj dela?
Osem delavcev je torej dobilo odpoved. Z obrazložitvijo, 

da ie zmanjšano poslovanje v obratovalnici.

Tako je uradno zapisano, a kaj je resnica? Bi jo našli v 
govoricah, da je obrtnik porabljal denar za nakup vikenda, da 
ga je rabil za avtomobile, da ga je nalagal v banko? Uradno o 
tem ni bilo moč zvedeti ničesar. Je morda razlog v izsiljevanju 
davčne uprave in vseh tistih, ki krojijo obrtniško politiko v ob
čini, republiki in tudi širše? Dejstvo je namreč, da so Kunsta po 
razgovoru na sindikatu z odločbo razbremenili tretje akonta
cije, ker so po pregledu knjig pač ugotovili dejansko zmanj
šanje obsega dela in zato upravičenost njegove zahteve. Že 
pred časom so mu na davčni upravi odpisali četrto akontacijo.

Ali pa je morda resnica le v preprosti logiki: manj delaš, 
manjši je davek, v žep pa kljub vsemu še vedno dovolj kane?

Kakorkoli že — bati se je, da ta primer ne bo ostal osam
ljen. Z moralne plati pa je takšno ravnanje obrtnika težko 
sprejemljivo in še teže opravičljivo. Smo pač v času, ko 
moramo vsi zategovati pasove. Kaže, da se nekateri s tem 
nočejo sprijazniti. Pa četudi na račun socialne varnosti svojih 
delavcev!

V Irena Jelen J

č e p ra v  je  z im e v  ja n u a rsk ih  dneh  poš teno  pokaza la svo je  zobe, so se de lavc i žalske K om u
nale do b ro  od reza li. Le tošn jo  z im o  č is t ijo  predvsem  ceste v  o k o lic i Žalca te r  m estne  u lice , lo k a l
ne ceste  pa so  p revze li de lavc i ce ljskega  C estnega pod je tja .

Upravljanje in vzdrževanje lokalnih cest so delavci Cestnega podjetja prevzeli že lansko pomlad, med
tem ko so regionalne ceste že prej sodile v njihov delokrog. Toda namesto delavcev Cestnega podjetja či
stijo in plužijo lokalne ceste pogosto kar krajevne skupnosti same. Celjani so jim sicer namenili za to  nekaj 
denarja, vendar so po krajevnih skupnostih pogosto preslabo opremljeni za dobro zimsko vzdrževanje. Te
žave imajo zlasti pri soljenju in posipavanju ter čiščenju višinskih cest.

Kljub temu prevzemu pa delavci žalske Komunale letošnjo zimo še vedno pomagajo čistiti okrog 45 
km lokalnih cest, v glavnem v okolici Žalca, vzdržujejo pa tudi ceste in ulice v krajevni skupnosti Žalec. Po 
besedah tehničnega vodje Komunale Andreja Zakonjška imajo za svoje delo na voljo opreme in 
delavcev, precej nevšečnosti in jeze pa jim povzročajo malomarni vozniki, ki puščajo avtomobile tako, da 
ovirajo aelo. Nič manj kot t i posamezniki pa jih jezijo tudi malomarni hišni sveti. Le-ti so namreč dolžni 
očistiti sneg pred svojimi bloki, vendär je takšnih hišnih svetov zelo malo. Irena Jelen
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P a v la
P o t o č n ik

Pred dnevi se je iztekla 
življenjska pot 80-letne Pavle 
Potočnik, prosvetne delavke iz 
Dolenje vasi. Že pred več kot 
dvajsetimi leti se je poslovila od 
pedagoškega dela v šoli ter 
preživela še nekaj lepih in 
mirnih let v pokoju. Večkrat je 
dejala, da je vesela in zadovolj
na, ker se je delo v šoli tako 
razmahnilo in posodobilo.

Predvsem pa se je često 
spominjala prvih povojnih let. 
Velik del učiteljske generacije 
je vzela vojna vihra ali pa so se 
vračali iz nemških koncentracij
skih taborišč kot ona in pričeli 
orati ledino na pedagoškem 
področju. Izkušnje učiteljevanja 
ispred vojnih let je prenesla na 
domačo osnovno šolo, na 
kateri je bila najprej ravnateljica, 
nato pa še na obrtno šolo. 
Poleg tega se je ukvarjala z 
naprednim pedagoškim delom. 
V učencih je prebujala ljubezen

do lepe slovenske besede in
spoštovanje do svojega naro
da. Zaradi pomanjkanja učite
ljev je tudi sama poučevala 
poleg slovenščine še druge 
predmete, za katere je porabita 
marsikatero večerno uro.

Za njeno veliko življenjsko 
delo, za delo v ilegalnih organih 
OF in za trpljenje v taborišču 
Auschwitz ji izrekamo večno 
zahvalo.

Prevarali so jih raztrganci

Avgusta 1944 je Oblastni 
komite Štajerske po osvoboditvi 
Zgornje Savinjske doline pričel 
reorganizirati gospodarstvo in 
življenje na tem področju, kolikor 
so pač dopuščale takratne vojne 
razmere. Obnovilo se je šolstvo, 
pričela gospodarska obnova in 
nastali so prvi zametki ljudske 
oblasti. Sekretar Oblastnega 
komiteja dr. Aleš Bebler je imel 
med ostalimi nalogami tudi 
izdajanje dnevnika AGITPROP, 
ki naj bi izhajal v 10.000 izvodih.' 
Oblastni komite je začel s pripra
vami na terenu in z ožjim 
tehničnim delom. Na terenu se je 
povečala zmogljivost partizan
skih tehnik, ustvarjala dopisniška 
mreža, v Ljubnem pa oblikovala 
radio poslušalnica z nalogo, da 
pripravi in izdaja Dnevni vestnik, 
ki naj bi na petih do šestih stra-

Bilo je v  začetku julija 1942. Ni 
se še povsem zdanilo, ko je 
nenadoma več močnih eksplozij 
zatreslo šipe na oknu kamre, kjer 
sva s staro materjo spala. Planil 
sem pokonci in pogledal skozi 
okno. V sadovnjaku pod hišo je 
bilo vse zeleno nemške policije, 
ki je obkolila nasproti ležeči Gori
ški hrib.

Takoj sem zaslutil, kaj se je 
zgodilo. Odkrili so zemljanko 
okrožnega komiteja za Savinjsko 
dolino. Ze več dni nisem bil v 
zemljanki, kamor sem občasno 
nosil pošto, ki so jo do nas ali do 
vaške gostilne dostavljali kurirji, 
zato nisem vedel, kaj se je zgodi
lo prejšnji dan. Proti večeru sem 
sicer iz goščave, kjer je bila 
zemljanka, slišal nekaj strelov, 
vendar je bilo že pozno, da bi šel 
gledat, kaj se dogaja, zjutraj pa 
je bilo že vse končano.

Faš is tična  zva r je  v  z im sk ih  
m esecih  le ta  1944 na V ran
skem  še z zad n jim i m očm i 
te rja la  svo j k rv a v i davek: na 
G o ric i so  ko n e c  decem bra  
N e m c i in  d ru g i za g ovo rn ik i 
tisoč le tn e g a  rajha p o b ili 
p re ko  170 lju d i, m ed n jim i 
tu d i neka j pa rtizanov , k i so se 
p reda li, zanašajoč se na ob
lju b lje n o  p o m ilo s tite v . Prav

neh prinašal vsa poročila in 
komentarje naših in zavezniških 
radijskih postaj.

Najteže je bilo najti dobre 
stenografe, ki bi tekoče sledili 
vsem oddajam in pripravljali gra
divo za Dnevni vestnik. Takrat 
namreč še ni bilo magnetofonov, 
zato je bilo treba koncepte 
stenografirati, te pa nato 
pretipkati. Dnevni vestnik je 
izhajal tipkan v desetih primerkih 
za potrebe političnih forumov in 
tiska. To je bilo zelo naporno in 
obsežno delo, ki je zahtevalo ure 
in ure, in smo imeli tako le malo 
časa za pogled v takratna doga
janja na osvobojenem ozemlju.

Ker je bil dotok partizanov in v 
partizane na osvobojeno zemlje v 
tem času zelo velik, se je 
preizkušala vrsta strojepisk in 
stenografk in nazadnje nas je

Kot smo izvedeli pozneje, je 
zemljanko odkril Franc Vodopi
vec, to va rn išk i v rtn a r in 
ku ltu rbu ndo vec . Sekretarju 
komiteja, ki ga je legitimiral, je z 
žago izbil pištolo iz rok in pobeg
nil. Jože Letonja je zemljanko 
zapustil, tako tud i Marjan Rot, ki 
se je vrnil vanjo ponoči, in ker je 
bita prazna, jo  je zapustil. Druga
če je bilo s Francem Grilom, ki je 
v zemljanki brezskrbno legel k 
počitku. V jutranjem mraku je 
policija zemljanko obkolila in jo 
zasula z bombami. Gril je bil ran
jen, vendar je ostal živ. Pa bi bilo 
bolje, da ne bi, saj je njegovo 
preživetje terjalo samo v Kaplji 
vasi 35 smrtnih žrtev, plaz areta
cij pa se je razširil še daleč v doli
no.

Spominjam se, da so nekaj 
tednov po tem prišli aretirat mo
jo teto Kuni, ki se je že prej

ta k o  so v  t is t i z im i u s tre lili v  
Zap lan in i o k ro g  40 lju d i. Tem  
ž rtva m  na G oric i, Z ap lan in i in  
d ru go d  po  o k o liš k ih  b regov ih  
v  spom in  so pred te d n i na 
V ranskem  p rip ra v ili spo
m in sko  slovesnost.

Prireditev je bila v domu kul
ture na Vranskem, pripravili pa 
so jo člani družbenopolitičnih

ostala le petorica. Najboljša je 
bila Joštova Danica, ki je bila 
dolga leta pred tem zaposlena v 
znani celjski advokatski pisarni 
ter je zelo dobro obvladala 
debatno stenografijo. Delo na 
vestniku je tako dobro steklo. 
Izhajal je od avgusta do 22. 
decembra 1944.

Zaradi priprav za umik nemške 
balkanske armadne skupine, ki je 
bil predviden preko tega ob
močja Štajerske, so nemške čete 
ponovno okupirale osvobojeno 
ozemlje Zgornje Savinjske doline 
ter z večjimi vojaškimi silami 
kontrolirale celotno območje. 
Tako je bila v tem času in v tem 
predelu Štajerske vrsta hudih 
spopadov nemških sil z našimi 
brigadami. Vrstile so se nepre
stane hajke, v katerih so nemške 
čete prečesavale vsa ta območja 
od jeseni 1944. pa do končnega 
zloma nacistične vojske v maju
1945.

Nemška ofenziva na 
osvobojeno ozemlje se je 
približevala Ljubnu, zato smo 
morali 22. decembra prekiniti z 
delom. Pospravili smo stroje in 
jih zakopali na žagi ob Savinji. 
Sicer so Nemci vse to  našli in 
odpeljali. V hajko smo odšli 24. 
decembra. Bila je že zima, ped 
snega in tudi dokaj hladno. 
Vedeli tudi nismo, da so Nemci 
prejšnji dan zasedli Radmirje. Ko 
smo stopili na cesto proti 
Radmirju, nas je z nje pregnal 
dolg rafal in preusmerili smo se 
na gozdno pot proti Menini. Tu 
smo se priključili daljši koloni 
beguncev. Po nekaj sto metrih 
se je pred našo kolono razletela 
mina, katero so po vsej verjetno
sti poslali za nami Nemci v 
Radmirju. Večer smo malo 
predremali pri kmetu pod 
Menino, večerjali pa v kuhinji 
manjše partizanske skupine. 
Sredi noči smo nadaljevali pot 
preko Menine proti Motniku, od 
tu pa po bližnjici na glavno cesto 
proti Trojanam in v Cemšeniku.

umaknila v Avstrijo, zato pa so 
aretirali staro mater. Pozneje so 
jo izpustili zaradi starosti. Ob ne
ki drugi priliki so imeli na sezna
mu tudi moje ime; ker sem bil 
star šele 14 let, pa me niso 
aretirali.

Moj stric Ivan Kotnik je v času 
aretacij preživljal težke trenutke. 
Če ne bi imel žene in dveh 
majhnih otrok, b i že prvi dan od
šel v ilegalo. Toda družine ni in 
ni mogel zapustiti. Slutil pa je, 
da bo slej ko prej tudi sam prišel 
na vrsto. Aretirali so ga v začet
ku septembra. Kaj je moral 
prestati, ni mogoče opisati, saj 
so tisti, ki so ga videli, povedali, 
da je bifo nieaovo telo ena sama 
rana. Toda ni klonil in je raje 
umrl, kot bi izdajal.

Neko jutro, ko sem bil sam 
doma, je v hišo stopil Gril. Čez 
ramo je imel obešeno brzostrel-

organizacij občine Žalec ter 
krajevne skupnosti Vransko. 
Zbranim udeležencem je govoril 
predvojni revolucionar-, prvo
borec in nosilec partizanske 
spomenice Ljuban Jakše. V svo
jem govoru je pripovedoval o 
trpljenju Vranšanov med vojno 
vihro, o razmerah v Spodnji 
Savinjski dolini leta 44, ob koncu 
pa opozoril tudi na sedanje poja-

Tu smo izvedeli, da je prehod 
preko Čergšeniške planine kon
troliran in so tako možne nemške 
zasede. Bilo je pusto in megleno 
jutro. Megla je ležala nad dolino 
kot preproga in je popolnoma 
zastirala pogled. V kotanjah pod 
nami so grmele eksplozije, kar je 
dalo slutiti na-bitke.

0
Naša begunska kolona se je 

daljšala. Prispeli smo na razpotje 
cest in stez preko Čemšeniške 
planine. Kam naprej? Med nami 
je bila tudi vrsta starejših ljudi, ki 
so prišli na osvobojeno kot 
delavci, obrtniki, pa tudi drugi, ki 
so skrbeli za obnovo. Mnogi 
med njimi so bili zaskrbljeni, kam 
v mrazu, zimi in sredi nemških 
hajk.Nekateri so bili za nadaljeva
nje poti preko gozdov, drugi so 
kljub svarilom nadaljevali pot po 
cesti. Ločili smo se. Kasneje je 
posijalo sonce, gosta megla je 
začela siliti navzgor in je prav na 
najnevarnejšem prehodu zakrila 
našo kolono. Kmalu zatem je 
pod nami zaropotalo. Slutili 
smo, da je kolona, ki je šla po 
cesti, naletela na zasedo.

Naslednje ju tro  nas je v smeri 
Kolovrata dohitela mladinska 
aktivistka, ki se je priključila 
koloni na cesti. Povedala nam je, 
da so bili Nemci skriti za kupom 
hlodov ob cesti. Spustili so jih 
povsem blizu, nato pa udarili po 
neoboroženi koloni. Nekateri so 
takoj padli, drugi so bežali, tretji 
dvigali roke v predajo, Nemci pa 
so neusmeljeno streljali in ubijali 
iz gole maščevalnosti.

Na Gorici nad Vranskim je 
spominsko obeležje 174 nezna
nim partizanom, ki so jih nemške 
zasede ujele in pobile, ko so se 
umikali z osvobojenega ozemlja 
proti revirjem in Savinjski dolini. 
Tudi Joštova Danica je ostala 
med njimi. Še ni prebolela sina, 
ki je padel v partizanih, pa je že 
odšla še sama za njim.

A. K.

ko. Ker je bil naš sosed, sva se 
dobro poznala. ,,To sem ti prišel 
povedat, ,,je dejal," da tvoje tete 
nisem izdal jaz, ampak so jo dru
g i." Toda kaj je pomagalo 
opravičilo, življenja ji ni moglo 
vrniti. Moja stara mati je Grila že 
davno prej, preden so ga Nemci 
ujeli, zelo dobro ocenila. Kot bli
žnjega soseda ga je dobro 
poznala, saj je večkrat dejala 
moji teti, da nas bo vse spravil v 
nesrečo. Žal ji takrat nihče ni 
verjel, pozneje pa je bilo prepoz
no.

Pokojni Franc Hribar je v knjigi 
Med Mrzlico in Dobrovljami pre
cej podrobno opisal Grilovo izda
jo, za opis vseh tragedij, ki jih je 
povzročila po dolini, pa bi komaj 
zadostovala debela knjiga.

ve neodgovornosti in slabega 
uresničevanja samoupravljanja.

Govoru je sledil kulturni pro
gram. Na Vranskem so nastopili 
recitatorji, pevci ter člani Godbe 
na pihala štorskih železarjev. Na 
Gorici pa so po končani prireditvi 
člani delegacije položili vence.

Irena Jelen

Med okupacijo so partizani in 
terenci opozarjali ljudi pred 
raztrganci, ki so kot gestapovci 
ali njihovi zaupniki delovali na 
terenu in se tam predstavljali kot 
partizani.

Avgusta 1942 je prišlo k 
Blaznikovim v Pongracu šest 
oboroženih raztrgancev. Pred
stavili so se za borce kamniško- 
zasavskega bataljona, ki so po 
spopadu z Nemci ostali brez 
zveze. Preko terenske organiza
cije OF bi se tako radi vrnili v ba
taljon. Sprva so nadlegovali 
Ivana Blaznika, ki jim ni nasedel, 
nakar so se spravili nad Franca 
Blaznika, ki je po daljšem prego
varjanju klonil in jim dal zvezo 
na terenu. Takoj so ga aretirali z 
njim pa še Ivana Blaznika, Albina 
Čadeja in Ivana Rojca, ki je bil 
član odbora OF. Vsi štirje so bili 
rudarji, aktivni že v predvojnem

Leto 1985 je leto, ko praznuje
mo 40-letnico osvoboditve, zato 
bomo skušali v tem letu prikazati 
predvsem povojno obdobje. Da
nes polistajmo po boršuri Dobro
vlje v borbi in svobodi. Leta 1955 
jo je izdal Občinski odbor ZB 
Braslovče ob otvoritvi prvega 
dela Partizanske ceste na Do
brovlje in ob partizanskem mitin
gu, ki je bil ob otvoritvi te ceste.

„Brošura je posvečena spomi
nom na težke, a velike dogodke 
med NOB na Dobrovljah tem 
tamkajšnjim ljudem in njihovemu 
nesebičnemu in požrtvovalnemu 
delu za izgradnjo socializma v 
povojnih le tih ," piše v uvodu, 
pod sliko pokroviteljice partizan
skega mitinga, tov. Mice Šlan- 
der-Marinkove. V prispevku Jo 
sipa Kotnika Partizanska cesta
avtor navaja; „Nobena pot, ki bi 
jo  lahko imenovali cesto, ne vodi 
v oddaljena kulturna in gospo
darska središča Savinjske doline. 
Zato je bila že od nekdaj največja 
želja dobrih in poštenih Dobro- 
veljčanov, da dobe novo cesto. 
Sedem svobodnih let so že do
čakali, ko so se 9. septembra 
1952 zbrali na zboru volilcev.ter 
na ves glas povedali svojo željo. 
Njihove težnje so podprle So
cialistične zveza. Zveza borcev. 
Kmetijska zadruga in Občinski 
ljudski odbor. Da bi prišlo do 
uresničitve te želje so iz vrst naj- 
delavnejših in najpožrtvovalnej- 
ših delovnih ljudi izvolili režijski 
odbor za izgradnjo ceste s pred
sednikom Lojzetom Marovtom, 
okrajnim ljudskim odbornikom 
na čelu. On in ostali odborniki: 
Franc Kolar, Franc Kovačič, J o 
že Rovšnik, Matevž Završnik, 
Anton Marovt in Leopold Savi- 
nek so si segli v roke in začeli z 
delom.

Avtor članka opisuje začetek 
del, omenja pa tudi denarno 

-podporo  Tovarne nogavic Polze
la, Keramične tovarne Liboje, 
Tovarne barv in lesnih izdelkov v 
Ljubiji pri Mozirju, OLO in Upra
ve 'državnih gozdov. V pomoč 
pri gradnji je brigada prostovolj
cev iz vrst mladincev braslovške 
vajenske šole, članov Zveze bor
cev ter najmočnejša in najbolj 
delovna ekipa minerjev delovne
ga kolektiva iz smodnišnice v

delavskem gibanju in sodelavci 
NOB. Po daljši preiskavi v celj
skih zaporih so bili 4. novembra 
1942 tudi ustreljeni.

Naslednji primer se je zgodil v 
Preboldu. V Šempetru zaposlen 
delavec Viktor Kregar je bil po 
opravkih v Preboldu, kjer so 
navezali z njim razgovor trije 
raztrganci, ki so se izdajaii za 
partizane. Kregar jim  je zaupal in 
jim povedal, da namerava tudi 
sam v partizane ter da že ima 
puško. Takoj so ga aretirali. Pri 
zasliševanju je povedal, da je 
puško skril v seniku na Žvajgi. 
Odpeljali so ga tja in senik 
zažgali, od tod pa v graščino 
Prebold, ' kjer je bila nemška 
vojaška postojanka. Tu so ga 
najprej zasliševali, nato pa ga je 
nemški žandar Schutz ubil.

Kamniku, ki so nedeljo za nede
ljo prihajali na tovarniških kamio
nih iz Kamnika na delo in prepe
vajoč odhajali.

Po treh letih trdega dela so bili 
narejeni prvi trije kilometri ceste, 
dosežen je bil'uspeh, ki ga niso 
pričakovali niti najvestnejši zago
vorniki gradnje te ceste. In od 
kod ime Partizanska cesta? To 
ime so ji dali že takoj po izvolitvi 
režijskega odbora, ker so bile 
Dobrovlje med osvobodilno bor
bo že leta 1941 partizansko opo
rišče, na njih pa ni bilo niti pro
storčka, ki ga ne bi prehodila 
partizanska noga, tu sta padla 
tudi narodna heroja Vera Šlander 
in Dušan Kraigher, pa tudi sicer 
so bile vse Dobrovlje zvesto po
vezane s partizani. Od tod torej 
ime gorski cesti, ki pomeni naj
lepši spomenik padlim žrtvam.

Ta odmaknjena zibel partizan
stva pa je dokaj pozno dobila tu 
di elektriko. Pred tridesetimi leti 
so jo dobili in ta svetal trenutek 
je ujet v  sestavek Z Mihom po 
Dobrovljah, ki pravi: „K  Desni- 
kovim pravzaprav sploh nismo 
hoteli iti, ali harmonika, ta vražja 
harmonika nas je speljala k lju
dem. Kaj, skoraj pri vsaki drugi 
hiši je ples. Kako se ne bi veselili! 
Visoko so kmetije po Dobrovljah, 
a zdaj si utira elektrika pot gor. 
In to ni od muh. Tega so se za
vedala tudi Desnikova dekleta, in 
se zavrtela z monterji in skupino 
fantov iz soseščine, ki so poma
gali pri napeljavi. Z gospodinjo je 
nato zaplesal poskočno polko še 
Miha, tako da se je nevarno za
majala petrolejka pod stropom 
— najbrž zadnjič, kajti ure so ji 
bile štete."

Tako so torej Dobrovlje dobile 
elektriko, nekaj, kar je bilo za nas 
v dolini samo po sebi umevno, 
na obrobju pa so morali krepko 
pljuniti v roke, da so dobili cesto, 
elektriko, vodo. In spomin na to 
težaško delo ne sme biti poza
bljen.

-A
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Zdravko Zelič
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A. K.

Partizanka na Dobrovlje



TO STRAN POSVEČAMO KMETIJSTVU

HMEZADOVO SODELOVANJE Z NERAZVITIMI
Od g o s p o d a rs k e m  sode lovan ja  z m an j ra z v itim i deželam i 

A fr ik e , posebe j N ige rije , L ib ije  in  M a lte  s i v  H m ezadu ve liko  
obe ta jo . N a red ili so obsežne 'Š tu d ije  o  m o žn o s tih  za to  
sode lovan je  s te m a  a fr iž k im a  državam a in  p rav ta k o  za M a lto , 
za k a te ro  so še posebej o p tim is tič n i. S te m  pa, k o t p ra v ijo , si 
b o do  za g o to v ili že širše m ožn os ti sode lovan ja  s sve to m . O teh  
n a č rtih  s ta  nam  p ripovedova la , M a tja n  Ram šak, k i  je  vodja 
p ro je k ta  ha M a lt i,  in  Polde Š ka fa r, k i  je  na  H m ezadu vodja 
odde lka  za o rgan izac ijo  inžen iringa  in  po s lovn ih  povezav in  je  
zadolžen za u re sn ič itev  p ro je k to v  v  N ig e riji in  L ib iji.  V  obeh 
p rim e rih  b i H m ezad sode lova l v  m ešanem  p o d je tju , v  
p rih o d n je  b o do  na ta  trž išča  p ro da ja li še H m ezadove p ro iz 
vode.

M a rja n  Ram šak je  o  sode lovan ju  z m a lte šk im  
go spoda rs tvom  ta k o le  povedal:

„Sodelovanje se je začelo 
pred letom, takrat sem bil gost 
njihove državne firme Malta 
Development Corporation. Po 
odhodu Angležev je na Malti 
precejšnja brezposelnost, zato je 
to podjetje začelo graditi 
proizvodne prostore, ki so sedaj 
popolnoma urejeni, le opreme še 
ni v njih. Le-te dajejo v najem in 
če bi Hijnezad te prostore najel bi 
plačeval le minimalno najemni
no. Za začetek bi tako najeli 
proizvodne prostore, s površino 
tisoč osemsto kvadratnih me
trov, kjer bi proizvajali polietilen
ske cevi za namakanje in osu
ševanje kmetijskih površin. 
Zaposlili bi deset njihovih delav
cev, vodstvo podjetja pa bi bilo 
jugoslovansko.

P ro jekt za izde lovan je 
polietilenskih cevi smo predsta
v ili G ospodarski zbo rn ic i 
Slovenije in Jubmes banki v 
Beogradu. Obe om enjen i 
us tanov i sta p rip rav ljen i 
sodelovati. Tako bi v drugi polo
vici prihodnjega leta-že lahko za
čeli s proizvodnjo cevi.

Hmezad pa bi imel od tega 
sodelovanja še druge koristi. Na 
njihovo tržišče bi prodajali naše 
proizvode. Malta je namreč pri
k ljučena član ica Evropske 
gospodarske skupnosti in je vse 
blago, ki prihaja v to državo in 
prav tako ves izvoz, brez carine.

Preko Malte želimo navezati še 
trgovske stike, država pa je tudi 
znana po dobrih trgovcih. 
Omeniti moram, da je sodelova
nje s to  deželo lahko zelo 
uspešno, kar dokazuje Comet iz 
Zreč, ki že ima mešano podjetje 
Codex, v .katerem izdelujejo 
umetno bruse.

Malta je v bližini afriškega trži
šča in bi morali v projekt vključiti 
še Libijo, kjer bi polietilenske ce
vi potem tud i prodajali.

Možnosti sodelovanja bi bile 
tudi v turistični ponudbi. Tako

bi v sodelovanju z Jugoslovan
skim aerotransportom pripeljali 
malteške turiste v Žalec ali v dru
ge predele Savinjske doline. Na 
Malti pa bi lahko najeli hotel in 
predstavili našo kulinarično 
ponudbo.

Poudariti moram, da takšno 
sodelovanje zahteva veliko pri
prav. Velike težave nam povzroča 
počasnost pri urejanju doku
mentov za registracijo. Na Malti 
je vso potrebno dokumentacijo 
možno urediti v štirinajstih dneh.

O ob e tih  v  N ig e riji in  L ib iji 
je  Polde Š ka fa r ta ko le  pove
dal:

Čeprav ima Nigerija možnosti, 
da bi pridelala dovolj hrane, je 
zelo odvisna od uvoza. Po

M a tja n  R am šak

stagnaciji v njihovi proizvodnji in 
po višjih cenah nafte jim 
primanjkuje deviz za uvoz. Seda
nja vojaška vlada si prizadeva, da 
bi bila ta dežela s sto milijoni 
prebivalcev čim manj odvisna. 
Zato bi se Hmezad lahko vključil 
v kmetijske projekte.

Na nigerijskem tržišču bomo 
nastopali skupaj z Emono in

L.

Gradisom iz Ljubljane, predvsem 
zato, ker so stroški za vključitev 
sorazmerno visoki.

Izdelali smo študije možnosti 
za dva projekta za piščančerejo, 
tovarno plastike in mlekarno. 
Nigerijski partner se še za 
nobenega ni dokončno odločil, 
namen mojega zadnjega obiska 
pa je bil, da bi dokončali študijo 
za piščančerejo.

Dobili pa smo zelo zanimivo 
ponudbo, kjer bi se Hmezad lah
ko takoj vključil v projekt izgrad
nje farme pitancev s klavnico in 
hladilnico. Nigerijski partner že 
ima odobren kredit za izgradnjo, 
zato bomo morali čimprej poslati 
ponudbo za opremo in sprejeti 
desetodstotno sovlaganje od 
osnovnega kapitala, ki bi ga 
razdelili z Emono in Gradisom.

Osnovni cilj sodelovanja Hme
zada z nigerijskim gospodar
stvom naj bi bil v prvi fazi izvoz 
kmetijske opreme, repromateria- 
la, semen, zaščitnih sredstev in v 
končni fazi prenos tehnologije. 
Uvodne študije sta financirala 
Jubmes Banka in sklad pri 
gospodarski zbo rn ic i za 
sodelovanje z deželami v razvo
ju. Glede na to, da ima kmetij
stvo v Nigeriji veliko prednost, se 
tam pojavlja velika mednarodna 
konkurenca. _

Polde Š ka fa r

V Libiji naj bi Hmezad 
sodeloval pri izgradnji perut- 
ninarsko-reprodukcijskega cen
tra. Zanj smo že izdelali uvodne 
študije vendar še ne vemo, kako 
se bodo odločili. Če bi sprejeli 
našo ponudbo, bi Hmezad z 
lastno selekcijo oskrboval ta 
perutninarski center."

-mn.

ZASLUŽNIM DELAVCEM HMEZADA PO D E L IL I  
PL A K ETE IN PRIZNANJA

rva slavnostni seji delavskega sveta' Hmezada, ki je bila zadnje dni decembra, so pode
lili plakete in priznanja za delovne uspehe, do lgo le tno in družbenopolitično delo. Z lato pla
keto Hmezada so dobili V ik to r Gajšek, združeni km et iz Drešinje vasi, V inko Jug  iz delov
ne organizacije Km etijstvo Žalec, Franc Hrušovar iz Celjskih mlekarn in M artin Petan iz 
Celjske mesne industrije. Poleg teh pa so podelili še štirideset srebrnih plaket, dvainpet
deset bronastih in devetdeset priznanj Hmezada.

-m n.

B R A N K O  O G R A J E N Š E K :

„ N a m e s t o  6 0  k ra v  jih j e  v  h le v u  

l e  p o lo v ic a "

Se pred desetim i le ti je  O grajenškov B ranko iz Podkraja  
skupaj z dvem a članom a skupnosti sanjal o te m , d a  bodo  zgra
dili h lev za 60 krav m olznic in da bo v n jem  dovlj dela in 
zaslužka. Toda vsakdanja praksa v našem  km etijs tvu  jih  je  
prisilila, da je  zdaj v hlevu le okrog  30 krav , ce lo tna  pro izvodnja  
pa prinaša zaslužek le enem u č loveku.

Čisto ob cesti v Podkraju stoji 
Ograjenškova domačija. Malce v 
breg prislonjena hiša, poleg nje 
silosi in nekoliko niže velik in so
doben hlev. ,,1976 smo ga začeli 
graditi," je razložit Branko, med
tem ko sva krenila skozi široka 
vrata v prostoren hlev. Večerilo 
se je in živina je terjala svoje. 
„T rije  smo pričeli z delom," je 
pripovedoval Branko. ,,V hlevu 
smo načrtovali 60 krav molznic. 
Za mehanizacijo, živino in objek
te smo dobili takrat 380 starih 
milijonov dinarjev kredita. Na 
kombinatu so nam tudi obljubili, 
da bomo dobili površine za 
pridelovanje zadostne količine 
hrane." In kakšni so rezultati 
njihovih načrtov in želja, me je 
zanimalo?

„Danes imamo 35 odraslih 
govedi, ostalo so pitanci in tele
ta. Vseh je 58. Lani smo oddali 
15 pitancev in 20.000 litrov mle
ka. Imamo torej polovico manj 
krav. zaslužek pa ima le eden. 
Skupnosti sicer nismo razdrli 
vendar za vse 'ni dovolj dohod
ka." „K je , mislite, so vzroki za 
to ,"  sem vrtala dalje?

.Razmere v našem kmetijstvu 
so 'vsak dan slabše," je razpredal 
svoje misli moj sogovornik. 
„Predvsem nas tepejo visoke

B ranko  O grajenšek

obresti,”  je potožil. „S labo je, 
ker nimamo obratnega kapitala. 
Če hočeš proizvajati, se moraš 
„zapufa t". V zadrugi, jaz sem 
član TZO Gotovlje, dobim mate
rial, takoj ga ne morem plačati, 
ob koncu leta pa obresti pobere
jo še tisto, kar bi sicer ostalo. Če 
sploh kaj ostane,”  se je razhudil 
sogovornik. Pa tudi malce trpka 
je bila njegova pripoved, ko je 
dejal: „Najboljše bi bilo, ko bi 
zredil 20 krav, jih prodal in vrnil 
dolg. Proizvodnja bi tako stala

nekaj let. Pa tega ne morem 
narediti. Hlev smo postavili, ima
mo zemljo in preveč je že naših 
žuljev v njej, da bi lahko kar tako 
nehali."

Živina na najini levi in desni je 
dobila svojo mero krmil, beseda 
pa je nanesla na pridobivanje 
hrane. Je 18 ha zemlje dovolj, da 
nasiti vso živino? ,,V zadnjem 
letu nas je izučilo," je bil kritičen. 
„Nekaj časa smo vse kupovali, 
ob koncu leta pa so bili računi 
ogromni. Zdaj poskušamo sami 
pridelati več in bolj kvalitetne 
hrane. Nekaj zemlje imamo v 
najemu, kar nam spet vzame 
časj porabimo več nafte . . . "

Kljub vsemu Branko vztraja. 
„Ja , jaz še vztrajam," je potrdil. 
In dodal, da se je sin že odločil 
za rudarstvo. „Tam  bo imel 
denar, dopust, bolniško, osem 
ur bo delal, jaz pa moram delati 
petek in svetek. Tudi če sem 
bolan, mora živina jesti," je še 
pribil.

Tiste zagnanosti in volje, ki je 
Branka in ostala člana njihove 
skupnosti gnala naprej pred 
desetimi leti, že zdavnaj ni več. 
Svoje načrte so zmanjšali na 
polovico, kaže pa, da jih bodo 
spreminjali tudi v prihodnje. 
„Š tevilo krav bom moral še 
zmanjšati. Vrniti pa moramo še 
180 milijonov dolga. Zaenkrat še 
vztrajam, kako dolgo bom, pa ne 
vem ," je dejal ob slovesu.

Irena Jelen

F R A N C  K R A L J :  7 5 -L E T M K

POL STOLETJA Z ZELENO BRATOVŠČINO
Francu Kralju, kmetu v Pre

serjah, ni videti, da bo v krat
kem praznoval 75-letni življenj
ski jubilej. Delo na kmetiji, lju
bezen do lova in planin sta ga 
izoblikovala v krepko korenino, 
ki ji leta zlepa ne pridejo do ži
vega.

Za Kralja velja pregovor, da 
kdor hodi v planine, ne misli 
slabo. Na svoji domačiji v Pre
serjah ima čedno zbirko lovskih 
trofej, med drugim mogočno» 
rogovje uplenjenega jelena 
šestnajsteraka, za katere je na 
mednarodnih in jugoslovanskih 
razstavah prejel visoka prizna
nja — srebrne in bronaste me
dalje.

Kralj je že 56 let zapisan med 
zeleno bratovščino. Začel je v 
LD Braslovče, potlej je bil vrsto 
let član LD Solčava in gorski 
lovec, sedaj pa je že 30 let član 
LD Polzela. Za Kralja bi lahko 
rekli, da sodi med tiste napred
ne kmete, ki kljub obilici dela 
na zemlji najdejo čas za lov in 
planine. Ko je bil še mlajši, je 
odhajal na njivo že ob 3. uri in 
ko so pastirji gnali na pašo, se 
je vračal domov, za njim pa je 
bila osuta njiva.

„K o  je bilo na kmetiji največ 
dela, ni bilo časa za lov in pla
nine, kakor hitro pa je bilo vse 
nared, sem si vzel čas in se s 
puško odpravil v lovišča. „K ra lj 
se je najraje zadrževal v gorskih 
loviščih in teh je bilo nad Solča
vo precej. S Francem Roba

nom sta velikokrat obredla lov
ske revirje pod Ojstrico in na 
teh poteh marsikaj doživela.

Franc K ra lj

H Kralju v Preserje - je rad pri
hajal tudi sedaj že pokojni Miha 
Marinko, s katerim se je sezna
nil že v stari Jugoslaviji. Skupaj 
sta odhajala na lov in se zado
voljna vračala domov tudi tak
rat, če nista ničesar uplenila.

Mož je na svojih večkrat težav
nih lovskih poteh, le enkrat za
šel in še takrat je bilo v Prek
murju.

„Nam enil sem se skozi ho- 
sto do lovske koče. Hodim, 
hodim, koče pa nikjer. Čas se 
je že odmaknil in spoznal sem, 
da sem zašel. Šel sem kar

naprej, prišel na obrežje Mu
re in pobaral mlinarja, kje sem. 
Mlinar mi je rade volje pokazal 
pot do lovske koče."

Kralj je navezal prve stike s 
partizani že leta 1941, na
slednje leto ga je okupator are
tiral in zaprl v celjski Stari Pis- 
ker, od tu  pa je ga poslal v ta
borišče Bori. Domov v Preserje 
se je vrnil hudo oslabljen, saj je 
tehtal vsega dobrih 40 kg. Ko 
si je opomogel, se je aprila 
1944 odpravil v partizane. Bil je 
v Šlandrovi brigadi, slednjič pa 
v VDV. Ko se je po osvobodi
tvi vrnil na domačijo, ni bilo ni
česar pri roki. Oprijel se je 
zemlje, hmeljaril, deloval v za
drugi in na drugih področjih.

Na Gori Oljki si je uredil lep vi
nograd, s katerim ima še sedaj 
veliko veselje. Franc Kralj je 
prejel več odlikovanj, med dru
gim red republike z bronastim 
vencem. V gostilne in na vese
lice ni hodil, rad pa se pove
seli med svojimi lovskimi tova
riši. Kralj je ostal do danes 
trdnega zdravja, saj še ni bil v 
bolnišnici. Sedaj si celi rano na 
nogi in načrtuje, kdaj bo šel 
nad gamsa v solčavsko lovišče. 
Trofejo mu je že lani določila 
LD Solčava.

Čestitamo!

L. Trstenjak

S O Z D

Hmezad
AGRI NA

ŽALEC
TÖZQ Maloprodaja 
ŽALFC tel. (063) 710-416

KMETIJSKO TEHNIČNI PRODAJNI CENTER 
Nudimo vam:
— traktorje FIAT Štore
— cisterne za gnojevko 2200 in 3200 litrov — še po ugodnih cenah
— ostale kmetijske stroje, priključke in rezervne dele

VAŠ NAKUP: OD VIJAKA DO TRAKTORJA

BLAGOVNICA
HMEZAD
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Ko mora naš avto na
Servisno delavnico za IMV — 

renault vozila Jožeta Podmiljščka 
v Levcu pri Celju stranke poznajo 
in cenijo domala po celi Jugosla
viji. Servis si je s kakovostnim 
delom in ne predragimi storit
vami ustvaril zaupanje in ugled in 
to v današnjem času, ko se vse 
draži, veliko pomeni.

Vodja servisa Jože PodmTljščak 
nam je zaupal, letno sprejmejo- 
in opravijo naročila do 3000 
strankam, kar ni malo. Če gre za 
manjše storitve, stranke kar 
počakajo, za večja dela pa se 
dogovorijo. V tem je Podmiljščak 
natančen in to  stranke cenijo. V 
delo sprejemajo redni servis vozil 
z garancijo, remont agregatov, 
pripravljajo pa tudi vozila za teh
nični pregled.

„Potrebe narekujejo razširitev 
dela tudi za avtokleparske storit
ve in ličarstvo," nam je dejal 
Podmilščak.

Njegov servis deluje v okviru 
sporazumnega dogovora s to 
varno IMV — renault vozil Novo 
mesto. V pogodbi je tudi člen, ki 
servisu zagotavlja redno oskrbo z 
rezervnimi deli. Če pa česa

zmanjka, hitro naročijo v tovarni 
in tako s te strani ni težav.

Delo v servisu teče po določe
nem zaporedju: ob prevzemu 
vozila z zaporedno številko 
stranko seznanijo, kaj vse bo tre
ba postoriti in kdaj bo delo go
tovo. „Prizadevamo si, da je vo
zilo popravljeno v dogovorjenem 
času in tako imamo s strankami 
dobre odnose," je dejal Pod
miljščak.

Jože Podmiljščak se je spe
cializiral na servisna dela Renaul
tovih avtomobilov, strokovno pa 
so usposobljeni tudi njegovi 
mehaniki, ki občasno obiskujejo 
tudi tečaje, ki jih organizira 
tovarna motornih vozil Novo 
mesto. Ob tem je zanimivo, da 
so se vsi njegovi mehaniki 
strokovno usposobili v servisni 
delavnici v Levcu.

Bencinska kriza z vse dražjimi 
gorivi se že pozna pri naročilih — 
teh je vse manj — vendar imajo 
fantje v hjegovi delavnici za zdaj 
še polne roke dela. Stranke 
prihajajo celo iz Zagreba, Niša, 
Vranja in drugih krajev Jugosla
vije.

Podmiljščak ugotavlja, da 
servisne dejavnosti na Sloven
skem že nekaj časa nazadujejo. 
Višji stroški obratovanja z vse 
dražjim repromaterialom, drago 
in ne najbolj učinkovito šolanje 
kadrov, ob tem pa je nizka režij
ska ura, vse to so vzroki za na
zadovanje. Problem je tudi, da 
hitro menjujejo tipe vozil in tako 
je treba nabavljati nove drage 
naprave in orodja. Šibka stran 
usmerjenega izobraževanja je po 
mnenju Jožeta Podmiljščaka tudi 
v tem, da pripravnik, ki pride v 
delavnico, nič ne zna, stroški za 
njegovo delo pa so visoki.

Da položaj servisnih dejavnosti 
ni rožnat, kaže podatek, da je v 
ceni storitve kar 85 odstotkov 
repromaterial in le 15 odstotkov 
za delo. Podmiljščak meni, da 
bodo servisi le tedaj najučinko
vitejši, če bodo kompletni in 
bodo lahko prodajali tudi dolo
čene rezervne dele. Povejmo še 
to, da je Jože Podmiljščak s svo
jim kolektivom dobil priznanje 
tovarne motornih vozil IMV — za 
kvalitetno delo. Foto: L. Korber 

Tk. L.

Skrb za mladi rod obrtnikov
V Drešinji vasi ima svojo avto- 

kleparsko in ličarsko obrt Martin 
Drev. Njegov kolektiv sestavljajo 
sami mladi fantje, kleparji in li
čarji, ki so se obrti izučili pri 
njem. Lahko bi rekli, da mojster 
Drev že vrsto let posveča vzgoji 
obrtniškega naraščaja , veliko 
skrb, saj je v 16 letih vzgojil in 
usposobil že 24 mladih delavcev. 
Z dobrimi odnosi si je pridobil 
zaupanje in tako njegov kolektiv 
deluje kot uigrana ekipa.

Ni naključje, da je v Drevovi 
delavnici ustvarjalno delo na pr
vem mestu, njihova delavnica pa 
je priznana tud i po kakovostnih 
storitvah in to  stranke cenijo.

Martin Drev ne pozna osem
urnega delavnika, saj se neredko 
dogaja, da ga lastniki karam- 
boliranih vozil zbude sredi noči in 
mojster se zaradi tega ne huduje, 
saj ve, da je stranka vznemirjena 
in prizadeta. In tako se prene- 
katero vozilo znajde v njegovi 
delavnici ob vsakem času.

Stranke se največkrat sploh ne 
zavedajo, da je treba za popra
vilo vozila rezervne dele in drugi 
repromaterial, ki ga ni vedno 
dobiti. Bilo bi zaželeno, da bi 
njemu podobne obrti, ko gre za 
čiste storitve, imele prednost pri 
grosistu, ki ima repromaterial, 
žal pa ni tako. In tako mojster 
nemalokrat porabi veliko drago
cenega časa, da najde potrebne 
dele in tega ne zaračunava 
posebej v storitve.

Kot predsednik sekcije avto- 
strok pri Obrtnem združenju 
Žalec si prizadeva pri razreševa
nju problemov, ki tarejo obrt
nike. V zadnjem času si priza
devajo, da bi tudi v storitveni 
obrti dvignili režijsko uro in tako 
izboljšali položaj storitvene obrti 
in njenih delavcev.

„M e d  storitveno obrtjo in tisto 
s serijsko proizvodnjo so velike 
razlike," ugotavlja Drev. Pri 
serijski proizvodnji ima obrtnik 
pri kooperantu zagotovljen

repromaterial, storitvene obrti pa 
so v tem pogledu na slabšem.

Martin Drev ima v svoji ženi 
veliko oporo, saj vodi vsa 
pisarniška dela. Tudi Drev ie 
mnenja, da sedanje usmerjeno 
izobraževanje ne daje zaželenih 
učinkov, kajti pripravnik nima 
nobene prakse, stane pa veliko 
in to pomeni breme za družbo.

Res je, da družba zadnji čas 
posveča razvoju drobnega 
gospodarstva večjo pozornost, 
vendar so obljube eno, praksa pa 
drugo. Zapišimo še, da je Martin 
Drev že vsa povojna leta gasilec 
in funkcionar, ki veliko svojega 
časa posveti delu v gasilstvu. Je 
tudi sektorski poveljnik sektorja 
Petrovče. Drešinja vas je po nje
govi oceni v zadnjih letih vidno 
napredovala. Gasilci so si ob 70- 
letnici GS tudi domiselno uredili 
in obnovili gasilski dom.

Foto: L. Korber

L e to s  t r g o v in
Po dolgotrajnih zapletih vse 

kaže, da bo ta največja vas v KS 
Prebold dobila svojo trgovino. 
Bilo je vrsto najrazličnejših mnenj 
za in proti trgovini. Prevladala so 
tista, ki so bila za trgovino. V 
bistvu gre za prestavitev sedanje 
trgovine celjskega Merxa iz

Dolenje vasi v Latkovo vas.
I Priprave za adaptacijo prosto

rov v Zadružnem domu v Latkovi 
vasi, kjer naj bi dobila prostore 
nova Merx-ova trgovina so v 
teku. Sama adaptacija, ki bo 
skupno z opremo veljala okrog 
13 milijonov novih dinarjev, 
naj bi se izvršila v spomladanskih 
mesecih. Nekje v sredini leta pa

bi trgov ina  že začela s 
poslovanjem. Glavni investitor je 
matična organizacija Merx, 
sredstva pa bodo še prispevali 
sami kra jan i, organizacije 
združenega dela v KS in občini.

Trgovina torej bo. Upajmo, da 
bodo novi prostori boljši od se
danjih, predvsem pa, da bo trgo
vina dobro poslovala.

-  DARKO N. -

Neža zdaj končno resavi
S trupen  m raz je  p r itis n il t i 

s t i ja nu a rsk i dan, ko  sem  se 
odprav lja la  v  Petrovče. M o 
čan d im  se je  v il pravzaprav iz 
vsake hiše. A  naj je  č lovek  še 
ta k o  na lagal na ogen j, m raz si 
je  našel tu d i na jm anjšo špra
n jo  in 'z o p rn o  rezal do kos ti. 
Še p tic e  n i b ilo  v id e ti v  zraku, 
m en i pa se je  m ed p o tjo  
vs iljeva la  m ise l: „ L e  ka j b i 
b ilo  z Nežo, če je  ne b i pravi 
čas reš ili n jenega k u rn ik a ? "

Neža Bevc je drobna ženica. 
Na svoja šibka ramena-si je že 
pred letom ali dvema nadela os
mi križ. Njen zguban obraz 
obkrožajo sivi lasje, njene oči pa 
še vedno zvedavo gledajo v svet, 
ki io obdaja.

Marsikaj so mi povedali o tej 
Neži, preden sem sama stopila k 
njej. Nekateri so ji očitali, da je 
velik potepuh, da je od sile trma
sta in svojeglava, drugi spet so z 
njo sočustvovali in ji nadeli polo
žaj vaškega revčka.

Moram reči, da se je meni 
zdela prav prijetna ženica, ko 
sem jo obiskala v Domu 
upokojencev v Dobriši vasi. Tam 
je bila šele nekaj tednov in nič 
čudnega, če so na oknih visele le 
izprane zavese, v kotu kup cunj, 
na golih tleh žimnica in sredi so
be podolgovata miza. A ta 
preproščina je bila ža Nežo pravo 
bogastvo. Pravo bogastvo po ti
stem, ko je tri leta preživela v 
pravem pravcatem kurniku.

Z A R A D I SPORA JE M O R A LA  
V  KURNIK

Kako je do kurnika pravzaprav 
sploh prišla? Bevčevi Neži je 
zibel tekla v Petrovčah, že kot 
dekletu pa ji je bilo usojeno, da 
bo služila trdnim kmečkim 
gospodarjem. Kot služkinja je 
precej časa živela pri Šriberjevi 
družini v Drešinji vasi. Kmetu so 
po vojni zemljo odvzeli, hišo pa 
kasneje zaradi ceste podrli. In ta

krat se je tudi pričelo Nežino 
vandranje po svetu. Ponudili so ji 
sicer stanovanje v Žalcu, a ga je 
zaradi navezanosti na kraj 
zavrnila. Streho nad glavo je 
dobila pri Lipičnikovi v Drešinji 
vasi in kazalo je, da je problem 
rešen. A kar je kazno, še ni reče
no, da tudi drži.

Po treh letih, to je bilo leta 82, 
sta se z Lipičnikovo sprli. Takrat

si je Neža poiskala zavetje v nje
nem kurniku. Člani krajevne 
organizacije Rdečega križa iz 
Petrovč so jo tedaj odpeljali v 
dom na Polzeli, od koder je po 
dveh mesecih zbežala. Nazaj k 
svojim piščancem.

S S K U P N IM I M O Č M I DO 
S TA N O V A N JA

Da bi ta problem rešili in Neži 
omogočili človeka dostojno 
življenje, so lansko jesen „s to p i
li skupaj" delavci občinske 
organizacije Rdečega križa iz 
Petrovč. V Domu upokojencev v 
Dobriši vasi so iztaknili stanova
nje, zbrali nekaj najnujnejših 
stvari, pri čemer so samo učenci 
petrovške šole zbrali za milijon 
dinarjev osebnih in gospodinjskih 
predmetov zanjo. V šoli so ji 
zagotovili tudi prehrano, dokler 
ne bodo vsaj za silo uredili in 
opremili stanovanja.

In Neža? Tistega dne, ko sem 
jo obiskala, je bila videti zado
voljna. A prve dni ji je bilo prekli
cano težko prestopiti iz enega 
sveta v drugega.

Kaj še reči ob vsem tem? 
Vsekakor velja pohvaliti vse, ki 
so se potegnili za Nežo in ji 
omogočili človeka vredno življe
nje. Škoda le, da so morala 
preteči tri leta, preden so razrešili 
problem, ki je bil kraju in njego
vim ljudem vsem prej kot v 
ponos! Irena Jelen

VINKO CIJAN

Lovec sem postal po ženini zaslugi
Za lo v  ga n is ta  navdušila  ne 

oče ne p rija te lj iz m lad ih  le t, 
am pak ga je  v  „ ja g o "  pravza
prav spravila  žena. V in k o  
C ijan iz Šešč je  hod il na razne 
sestanke, n ik o li ga n i b ilo  
dom a in žena m u je  oč ita la , 
da n i od tega nobene k o ris ti, 
ke r je  to lik o  zdom a. Tako  m i 
je  pripovedova l m o j sogovo r
n ik , k i je  č lan p rebo ldske zele
ne b ra tovšč ine  že od le ta  1966. 
V em  pa, da lo vc i m ed sabo 
p ripovedu je jo  m ogoče in  ne
m ogoče  zgodbe, zato sem  m u 
m ora la  hočeš nočeš verje ti.

„P a še trezen sem zmeraj 
prihajal dom ov" mi je veselo re
kel Vinko in videti je bilo, da mu 
teme za šalo zlepa ne zmanjka 
Tudi ob mojem obisku Vinka n; 
bilo doma. V gozdu je spravljal 
hlode, sicer pa je delno zaposlen 
z manjšo kmetijo, ki jo ima, kruh 
pa si služi v Tekstilni tovarni v 
Preboldu.

Čez petdeset let ima Vinko, 
lasje so mu že posiveli, toda 
okrogel obraz daje videz zdrave
ga, še bolj pa veselega človeka. 
Pri njem mi nikoli ni bilo jasno, o 
čem razmišlja in kaj mi bo pove
dal. Kot da neprestano nekaj 
napleta in zelo resne stvari je 
pripovedoval na enak način kot 
vesele. Vedno isti ton me je 
neprestano presenečal. Kot 
lovec, ki mora biti prebrisan, da 
bo uplenil ali videl tisto, kar ga 
pač zanima.

„Najlepše je takrat, ko se lovci 
zberemo ne glede ali za lov ali za 
v e se lico ," je prostodušno 
povedal. „Rad sem vesel in zato 
se vsako leto zberemo kar pri 
meni doma, kjer imamo vrtno 
veselico. Huj to je lepo, pa izgu
be tudi še nikoli nismo im eli."

V in k o  C ijan  (Foto: L. Korber)

Veliko čevljev je že strgal, ko 
je hodil na lov sam ali skupaj s 
preboldskimi lovci. Večkrat lovijo 
še s hrastniškimi in griškimi lov
ci, kar je tudi že prava tradicija.

Po lovu pa se zmeraj veselijo, 
pa saj se tudi imajo kje. Obnovili 
oziroma dogradili so lovsko kočo 
na Golavi, kjer je prostora za 
stodvajset ljudi.

„Lovcev je vedno več," mi je 
pripovedoval in se tu oa tam 
gromsko zasmejal. „Žene tudi 
morajo biti kdaj pa kdaj zraven. 
Če smo skozi delali na koči, pa 
tudi lahko kakšno ušpičimo."

Največkrat lovijo divje prašiče 
in na zadnjem takšnem lovu so 
jih pihnili kar lepo število. Tudi 
takrat, ko je Vinko šele začenjal 
svojo lovsko kariero, je ustrelil

kar dva in še v zelo nerodnem 
položaju je bil, ko je moral 
streljati.

Toliko izkušenj si je nabral 
Vinko v teh letih, da je zmeraj 
zraven, ko lovci sprejemajo med
se nove zelence; te je treba 
namreč temeljito „izprašati".

„Č isto  poseben obred je spre
jem novih. Tistega, ki hoče 
postati naš, najprej pošteno 
preverimo. Poleg tega mu pove
mo, da za kazen ne bo smel pre
več piti, za kakšen liter pa že 
mora dati starim koreninam," je 
pripovedoval Vinko. Le tega ni 
povedal, zakaj novega člana 
kaznujejo s tem, da mu prepove
do močnejšo pijačo.

Divjih lovcev tudi na našem 
območju še ni zmanjkalo, se je 
zresnil. „S liš im o strele in ne ve
mo, kdo je v gozdu."

Takšni Vinka jezijo, ker iz
polnjujejo samo najslabši del lov
skih nalog, samo streljajo, divjad 
pa je treba tudi ohranjati.

„D ivjadi je tudi vse manj. Moj 
oče je lovil in ko se nam je 
zahotelo mesa, je šel kar v bližnji 
gozd. Danes je drugače," je bil 
resen.

Mnogo več kot le streljanje 
divjadi pomeni Vinku biti lovec. 
Pozimi mora poskrbeti, da se 
divjad preživi. Srnic tudi ne strelja 
več. Na lovu je treba znati tudi 
opazovati naravo, še posebej je 
zadovoljen, kadar hodijo poslu
šat divjega petelina.

Takole mi je povedal za konec:
„Takoj po polnoči se je treba 

dvigniti iz postelje in odditi v 
gozd takrat, ko še vse spi. Ko 
vzhaja sonce, se oglasi ta skriv
nosten ptič, ki poje zelo kratek 
čas."

Marjana Natek

90 let Franca Plaznika
Proti koncu 1. svetovne vojne 

je bilo v časopisu SLOVENEC 
pomotoma objavljeno, da je 
padel Franc Plaznik, rojen 23. 1. 
1895 v Topovljah. Zato je Juhar
tove v Topovljah potem veselo 
presenetila sinova pošta. V 87. 
pešpolku je preživel 19 mesecev, 
dobro se spominja Baloha iz 
Poljč, pa Nateka iz Pariželj in še 
drugih tovarišev, ki se niso vrnili.

Tri leta in pol je bil ujetnik v 
provinci Perugia, kjer je pri 
nekem grofu delalo 30 Sloven
cev. Delali so za vojne potrebe. 
Pleten kovček (lasten izdelek) je 
izdal njegove sposobnosti, zato 
je tudi v ujetništvu pletel košare, 
kakor se je naučil doma v oče
tovi delavnici, zaslužek pa je na
to razdelil med prijatelje.

Končno se je vrnil domov. Rad 
je igral harmoniko in razveselje
val ljudi na različnih gostijah. 
Prosjačiti na svatbah nikoli ni 
znal. Rajši je kaj zaigral in pozabil 
na vse. „N o , če je fantu kaj

Franc P laznik

všeč, pa ne odneha!" je pomo
droval. In tudi Franc ni odnehal, 
ko je spoznal pet let mlajšo 
Julijano Florjane, s katero si je 
na Gomilskem ustvaril družino. V

hiši, v kateri živita še danes, sta 
imela 20 let gostilno, a bolj kot 
gostilničar je bil znan po pletar- 
skih izdelkih. Zlasti v času obira
nja hmelja so ljudje od blizu in 
daleč pri njem kupovali košare in 
koše. V domači delavnici v 
Topovljah pa je izdeloval tudi 
cekre.

Težko bi bilo izračunati, koliko 
šibovja je v vseh teh letih vpletel 
v svoje izdelke. Pri njem se je 
učil tudi pletar Grenko, preden je 
odšel v ljubljansko šolo. Poleti, 
ko je bilo delo na polju, se ni 
mogel dovolj posvečati košaram, 
zato mu je dobro znano tudi trdo 
kmečko delo, ki je poskrbelo, da 
še danes nima težav s hrbtenico. 
Še vedno dela na polju in doma, 
pa se nič ne pritožuje. Samo to 
je poudaril, da 23. januarja ne bo 
star 90 let, ampak bo vstopil v 
devetdeseto. PA VSE NAJ
LEPŠE!

-mak



EN DAN V K R A JE V N I SKUPNOSTI ŠEMPETER

Popoln razvoj še niso tovarne in velike hièè
Še pred d va jse tim i le ti so se Š em petran i in  p reb iva lc i 

o k o liš k ih  vasi p re ž iv lja li s k m e tijs tv o m  in  to  predvsem  s 
h m e lja rs tvo m  in  ž iv ino re jo . V  današn jih  dneh pa si le  m a lo  ljud i 
s luž i k ru h  s to  de ia vnos tio . sai se ie in d u s tr ija  v  kra jevn i 
sku p n o s ti m očn o  razv ila  in  tu d i v  o b č in ske m  m erilu  p redsta 
v i?  p e tin o  gospodars tva . Tako  so v  Š em pe tru  zaposlen i še 
de lavc i Iz sosedn jih  k ra jevn ih  s k u p n o s ti, k je r se s takšn im  
razvo jem  ne m ore jo  p o h va liti.

Š em p e te r je  po s ta l m o čn o  in d u s tr ijs k o  naselje in  se vse 
b o lj z liva  s sosedn jo  D o brtešo  vas jo , k je r im a in d u s tr ija  p rav 
ta k o  le v ji de lež. H k ra ti z in d u s tria liza c ijo  so v  k ra ju  zaveli tu d i 
d rugačn i v e d o v i. Ž iv ljen je  in  u tr ip  k ra ja  s ta  se sprem en ila . Po 
m alem  pa Š em pe tran i že p laču je jo  ceho  h itre ga  in neena
kom ernega razvoja. S tavbe so z ra s tjo  in d u s trije  rastle  in  s tem  
tu d i š te v ilo  preb iva lcev . Za vsem  te m  je  počasi cap lja la  u re d i
te v  kana lizac ije  in  vod ovo do v. Že neka j le t tu d i opoza rja jo  na 
u re d ite v  ces t v  naselju, zaradi ka te rih  se je  k ra j že večk ra t 
zapisal na s tra n i č rne k ron ike .

CESTA J IH  ŽE STOLETJA 
POVEZUJE S SVETOM

Ugodna lega kraja je privabila '  
ljudi, da so potovali tod mimo in 
se tod tudi naseljevali. Šempeter 
orronjajo kot kraj, kjer so se 
ustavljali utrujeni popotniki in 
trgovci že v času rimskega 
imeperija. Kot mimo toliko krajev 
v Savinjski dolini je tudi tod 
vodila rimska cesta, po kateri so 
tovorili jantar iz Baltika na 
Apeninski polotok. Ostanki te 
jantarne ceste so najbolj vidni ra
vno na področju Šempetra. 
Ugodna lega je privabila ljudi, 
da so se tu  že zgodaj naselili, o

Industrija se kasneje v kraju 
dolgo ni kaj prida razvijala. V 
začetku tridesetih let so v 
S podn jih  Rojah zgradili 
Električno in industrijsko podjetje 
in elektriko so takrat dobivale 
okoliške vasi: Doberteša vas, 
Šempeter, Zgornje in Spodnje 
Roje, Podlog, Gotovlje in Zgor
nja Ložnica. V začetku štiridese
tih let pa so ustanovili podjetje 
Ogrizek Themelj — Savinjska 
tkalnica. Na nekdanjem Lenko- 
vem posestvu je do vojne delala 
oljarna, kjer so si kmetje iz buč in 
sončnic pripravljali olje za 
domače potrebe.

Od kod ime kraja?
K ra j je  d o b il im e  po 

ce rkv i Sv. Petra , k i se 
om en ja  že le ta  853, ko  
naj b i jo  p o s v e til ta k ra tn i 
s o ln o g ra š k i š k o f Lu jpr- 
jan. D anašn ja  podo ba  
ce rkve  im a iz  rom a nske  
dobe  oh ra n je n o  sam o 
la d jo , o s ta li d e li pa so 
m la jšeg a  da tum a. N a j
več ja  d ra g o ce n o s t, s ka 
te ro  se je  naša država 
ponaša la  tu d i na sv e to 
vn i ra z s ta v i v P arizu , je 
g o ts k i k ip  M a te re  bo ž je  
z d e te to m  iz  prve  p o lo v i
ce 14. s to le tja . K ip  p re d 
s tav lja  enega n a jle pš ih  
p r im e rko v  g o ts k e g a  k i
pa rs tva  v S lo ve n iji.

čemer pričajo ostanki rimske 
nekropole, grobov, ostanki zidov 
in opeke druge italske legije, 
med pomembnejšimi najdbami 
pa je tudi Trajanov zlatnik.

Naselje ob cesti med nekdanji
ma Celeio in Emono se je po vsej 
ve rje tn o s ti im enova lo  Ad 
Medias. Zgodovinarji si o tem še 
niso enotni, v antičnih literaturah 
pa se večkrat omenja postaja 
prav s tem imenom. Ob severni 
strani ceste so se takrat raz
prostirale razkošne marmorne 
grobnice, peščenčeve pepelnice 
in preprosti, v zemljo vkopani 
grobovi.

Kasnejšim prebivalcem nato ni 
prizaneslo niti divjanje Turkov po 
deželi, predvsem zaradi lahke 
dostopnosti kraja.

Prah na cesti, ki je vodila mi
mo Šempetra, se je dvigal še 
kasneje. V času vladavine cesar
ja Karla VI. so jo obnovili in za 
tedanji čas posodobili. Cesarsko 
cesto od Dunaja do Trsta so 
domačini imenovali bela cesta, 
po kateri so vozili težki parizarji. 
Na vozove so natovorili, brez 
skrbi, da bi se polomili, tudi več 
kot dve sto centov blaga, neka
teri šempetrani pa so si takrat 
služili kruh s prevozništvom na 
veliki cesarski cesti. Po ustnem 
izročilu je po njej potoval tudi 
sam Napoleon.

HITER RAZVO J V  ZA D N JIH  
D VAJSE TIH  LETIH

Pravi razcvet je pomenila za 
Šempeter povojna industrija, 
pravijo predstavniki krajevne 
skupnosti. Čeprav je v te kraje 
prišla industrija nekaj desetletij 
prej, se je začela pospešeno 
razvijati šele pred dobrimi dvaj
setimi leti. Tako si današnje dni 
zaslužek v tovarnah služita dve 
tretjini prebivalcev. Največ jih je 
v Sipu Šempeter, ki je v sestavi 
SOZD Agros, ostali pa si služijo 
kruh v Lik Savinja, Aeru-tozdu 
Kemija, Avtoprevozu, delovni 
enoti Elektra celje in Kmetijstvu 
Žalec. Kmetje so organizirani v 
tem e ljno  zadružno enoto 
Šempeter, koder največji delež 
družbene in zasebne kmetijske 
d e ja v n o s t i p re d s ta v lja ta  
hmeljarstvo in živinoreja.

Delo in s tem možnost 
zaslužka sta privabila marsikoga 
tudi iz obrobnih krajevnih 
skupnosti, ki se je potem v 
Šempetru tudi za stalno naselil. 
V zadnjih dvajsetih letih se je 
število prebivalcev v celotni kra
jevni skupnosti povečalo za peti
no, ki pa gre v glavnem na rovaš 
naselij Šempetra in Dobrteše 
vasi, ki imata po industrializaciji 
kar polovico prebivalcev več. Le 
v gričevnatem zaselku Kale se 
število prebivalcev ne povečuje. 
Zaselek v ospredju zgornjega de
la ponikvanske planote, na kate
rem so kmečke domačije zložene 
v gručah, pač ni toliko privabljal 
ljudi.

Poleg industrije se je v 
Šempetru razvila tudi obrt, tako 
imajo danes več kot štirideset 
obrtnikov, predvsem v storitveni

^Osebna izkaznica ^
Š te v ilo  p re b iva lce v : 3000 
Š tev ilo  za p o s le n ih : 1250 
Š te v ilo  km ečke ga  p re b i
va ls tva : 242
Z a p o s le n i v d ru g ih  o b č i
nah: 275
N ase lja : Š em peter, Do- 
brteša vas, Z go rn je  
G rušov lje , S po dn je  Gru- 
šov lje , Z g o rn je  Roje, 
S podn je  Roje, P o d lo g  in

^Kale.____ *________ J

dejavnosti, medtem ko še vedno 
pogrešajo uslužnostno obrt.

Šempeter in Dobrteša vas 
postajata vedno boli strnjeni na
selji z industrijskimi kompleksi 
in stanovanjskimi soseskami. 
Razvijal pa se ni samo Šempeter, 
temveč se v krajevni skupnosti 
radi pohvalijo, da so zgradili in 
delno tudi asfaltirali večino kraje
vnih cest, ki so jih načrtovali.

Število učencev v osnovni šoli 
se je nekaj let nezadržno pove
čevalo, tako da so bili Šempetra
ni zadnji v občini, kjer so imeli 
otroci še dvoizmenski pouk. 
Problem so rešili lani z novim 
prizidkom in tako pravijo, da 
bodo šolski prostori dovolj veliki 
do leta 2000. Le igrišče bi morali 
še urediti.

POLEG IN D U S T R IJ E  ŠE 
TURIZEM

Industrija kmetijskih strojev je 
ponesla ime kraja v svet. Prav 
tako je Šempeter postal znan 
tudi po rimskih izkopaninah, ki 
so eno na ja traktivne jš ih  
arheoloških odkritij v Sloveniji po 
vojni. Kraj pa je znan tudi po ja
mi, kjer so baje nekoč prebivali 
peklenščki in je zaradi tega tudi 
dobila ime, ki ga zasluži — 
Pekel. V igrah narave je nastal 
pravi kras sredi zelene Štajer
ske. Njene vrednosti in pomena 
se dobro zavedajo člani tam 
kajšnjega turističnega društva in 
je kljub temu, da je na Štajer
skem več takšnih jam, edina, ki 
je turistično urejena.

Da se vedno več ljudi zanima 
za te turistične zanimivosti 
Šempetra, dokazuje tudi iz leta v 
le to  naraščajoče štev ilo  
obiskovalcev, ki jih je bilo lani že
45.000. Člani turističnega društ
va so najbolj ponosni na tuje 
goste, in pravijo, da so imeli že 
radovedneže iz cele Evrope.

Turistično znamenitost so 
združili še z gozdno potjo, ki je 
do danes še med maloštevilnimi 
v Sloveniji. Pri ureditvi te poti so 
člani društva sodelovali v 
udarniških akcijah, izdatno so 
jim pomagali tudi člani kolektiva 
Gozdnega gospodarstva Celje — 
obrat Vransko.

Seveda pa ob vsem tem niso 
pozabili na vzdrževanje rimskih 
izkopanin. Letos, pravijo, bo v 
antičnem parku veliko dela. Vse 
rimske izkopanine v parku bodo 
zaščitili z zaščitno emulzijo. V 
zadnjih letih so jih namreč že 
krepko načeli sonce, mraz in 
kisel dež. Za vse to bodo odšteli 
kar 150 starih milijonov.

ŠE P a  BO GATI DRUŠTVENI 
DEJAVNOSTI SLO VIJO  . . .

Skoraj skladno z razvojem kra
ja se je v Šempetru razvijala tudi 
bogata društvena dejavnost. 
Skoraj vsa društva so nastala 
pred dobrimi dvajsetimi deti. 
Izjema so gasilci, ki so prav v 
Šempetru organizirani najdalj v' 
žalski občini.

Omeniti velja, da je njihovo 
društvo prioritetno, tako da so v 
stalni pripravljenosti in imajo 
zato tudi dobro opremo za boj 
proti rdečemu petelinu. Skrbijo 
za podmladek in so med prvimi v 
občini, ki so ustanovili pionirsko 
gasilsko društvo Mladi gasilec na 
šempetrski osnovni šoli.

Tudi za kulturo duha skrbijo v 
Šempetru, ki je znan po pevcih, 
igralcih in folkloristih. Zaradi 
prostorške stiske pa le ne gre vse 
tako po maslu in jim je ušlo iz 
rok že marsikaj in marsikdo, 
pravijo. Tudi zaradi kadrovskih 
problemov, kajti težko je najti 
Hudi, ki bi bili priDravljeni delati. 
V zadnjem času so zopet oživili 
foklorno skupino in z novim
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In d u s tr ija  k m e tijs k ih  s tro je v  je  ponesla im e k ra ja  v  sve t. Š em peter pa je  po s ta l znan Se po 
r im s k ih  izkopan inah  in ja m i Peke l, k i so ju  o b is k a li že radovedneži iz ce le  Evrope.

V  Š em petru  je  v  c e lo ti o d p rto  vprašan je reko n s tru kc ije  m ag is tra lne  ceste , u red itve  k riž išč , 
zav ija ln ih  pasov in  p o t i za pešce. N u jno  bi m ora li u re d iti vsaj k riž išče  p ri S ipu.

vaditeljem je društvo dobilo kar 
25 novih članov. Dramska sek
cija, predvsem starejša, tudi ne 
dela kot bi morala. V sklopu kul
turno umetniškega društva 
deluje tudi kinosekciia, ki se je, 
kot pravijo, postavila na noge. 
Pripravili so več kakovostnih 
kinopredstav, tako da se kino
dvorana v Šempetru zopet polni. 
Njihova največja želja je, da bi se 
končno uredili prostori hmeljar
skega doma. Prav pošteno se 
razjezijo, ko pripovedujejo, da so 
imeli denar za razširitev že 
zagotovljen, pa je potem odte
kel, kdo ve zakaj za druge 
namene.

življenje v rekah in potokih vse 
bolj izginja in ribiči morajo vsako 
leto čistiti nabrežja. Opozarjajo, 
da ne bodo čistili za drugimi. 
Sodelovanje z društvi, ki tudi 
skrbijo za lepo in čisto naravo, je 
na psu. Zadnja leta poskušajo z 
osveščanjem ljudi, predvsem
otrok v šolah, kar je, še edino 
upanje, da se bo le spremenil 
mačehovski odnos do okolja.

Številčno močna je tudi krajev
na organizacija Rdečega križa. 
Po številu krvodajalcev in
uspehih na zbiralnih akcijah
rablienih oblačil so med boljšimi. 
Želijo pa si, da bi v svoje vrste 
pritegnili čimveč mladih ljudi.

Č U T IJ O  P O S L E D IC E  
NEENAKOMERNEGA RAZ
VO JA

V krajevni skupnosti Šempeter 
bi bili lahko povsem zadovoljni, 
če . . . Približno tako začenjajo 
naštevati probleme, ki jih pestijo 
v zadnjih letih. Njihove žeije in 
potrebe so predvsem mlajšega 
datuma. Povzročil jih je hiter raz
voj kraja. Telefonijo, pravijo, so 
v preteklih letih dokaj uspešno 
uredili. Še vedno ostaja odprto 
vprašanje ureditve kanalizacije in 
vodovoda. Ostaja jim  upanje, da 
jim bo vse to uspelo rešiti v 
naslednjem petlethem obdobju,

P reds tavn ik i k ra jevne skup no s ti p rav ijo , da  bodo  s trd n o  vo ljo  tu d i uspe li, in  zato se pogo
varja jo  o  uvedb i kra jevnega sam oprispevka .

V športni dejavnosti jim mar
sikdo v občini ni kos, v odbojki 
in rokometu sta dobri v republi
škem merilu tako moška kot 
ženska ekipa, Šempetranom 
lahko zavidamo tudi glede tek
movalnega športa, ki ga je skoraj 
osemdeset odstotkov v okviru 
društva Partizan. Prav tako kot 
kulturnike jih pesti prostorska 
stiska oziroma prostorov za tre
ninge sploh nimajo in jih delijo z 
osnovno šolo. Večinoma treni
rajo v Žalcu, kjer pa je telovad
nica že preveč zasedena in je za
radi neusklajenega urnika že 
prihajalo včasih do hude krvi.

Vsi Šempetrani pa le niso 
aktivni športniki, toda za 
rekreativce zaenkrat bolj slabo 
skrbijo. Bo pa bolje, pravijo. V 
TVD Partizan imajo vključene 
največ mladine. Za mlajše so po
skrbeli pri tabornikih Bistra Sa
vinja, kjer imajo vključene 
najmlajše. Le-ti si prizadevajo, da 
bi pridobili tudi nekoliko starejše 
člane. Športa in rekreacije s tem 
še ni ' konec. V najmlajšem 
društvu v kraju, planinskem, so 
kar lani, ko so ga ustanovili, pri
dobili 380 članov, ki se pohvalno 
udeležujejo raznih pohodov.

Živi šah so pred desetletji 
večkrat organizirali člani šahov
skega kluba Savinjčan v Šempe
tru. Te zanimivosti niso ohranili. 
V njihov klub prihajajo šahirat 
šahisti iz Prebolda, Polzele in 
Žalca. O pomembnejših uspehih 
na tekmovanjih v zadnjih letih se 
ne morejo pohvaliti, lani pa so 
končno dobili svoje prostore.

Prav tako kot šahisti so v 
šempetrsko ribiško družino včla
njeni ribiči iz celotne občine. 
Čeprav so številčno zelo močni, 
kar 750 jih je, nikakor ne uspejo, 
da bi preprečili onesnaževanje 
voda. Pravijo, da imajo nekateri 
vqpo se zmeraj za odlagališče 
vse mogoče nesnage. Pri tem

NISO Z A D O V O U N I Z  DE
LOM DELEGACIJ

D elavnosti in ak tivnos ti 
delegacije za zbor krajevnih 
skupnosti bi si morda morali kje 
vzeti za primer vzornega dela. 
Njihovi delegati niso manjkali niti 
na eni seji v tem mandatnem 
obdobju.

Vedno so aktivni tudi v razpra
vah, saj vedno postavijo kakšno 
delegatsko vprašanje. Toda to še 
ni dovolj, da bi lahko bili zado
voljni. Aktivni so samo navzven, 
v samih delegacijah pa se s tem 
ne morejo ravno pohvaliti, 
pravijo. Da bi se učinkovitost 
povečala, imajo tudi predloge, ki 
so vredni razmisleka. Predvsem 
pravijo, bi morali povečati 
učinkovitost dela delegacij in 
tudi skupščine. Pri tem mislijo 
predvsem na predolge seje in 
pravijo, da bi morale biti obrazlo
žitve samo za probleme, ki še 
niso zapisani v delegatskem 
gradivu.

S icer se predstavn ik i 
družbeno-političnih organizacij 
redno sestajajo in sprejemajo 
rešitve za tekoče probleme. V 
družbeno življenje se vključuje 
tudi krajevna organizacija Zveze 
borcev, ki šteje še okoli sto čla
nov. Pravijo, da se njihove vrste 
vztrajno redčijo in obujanje tra
dicij narodno osvobodilnega boja 
prenašajo na mlade.

v nasprotnem primeru se kraj ne 
bo mogel več širiti. Ze zato ne, 
ker ob neurejenih komunalnih 
problemih ne bodo mogli več 
dobivati dovoljenj za novograd
nje. Delovne organizacije v kraju 
so že večkrat priskočile na 
pomoč in bodo pravzaprav 
morale tudi v bodoče, saj bi 
krajevna skupnost sama bolj 
malo opravila.

Kako bo s prometno ureditvijo 
Šempetra, tudi še ne vedo. V 
celoti je odprto vprašanje rekon
strukcije magistralne ceste, 
ureditve križišč, zavijalnih pasov 
in poti za pešce. Nujno bi morali 
urediti vsaj križišče pri Sipu.

Za razvoj kulturne dejavnosti 
in športa bi nujno potrebovali 
ustrezne prostore. Menijo, da bi 
se kultura še bolj razvila, če bi 
zgradili prizidek k hmeljarskemu 
domu. Prav tako bi se tudi 
športu boljše pisalo, če bi imeli 
telovadnico, v kateri bi lahko 
poleg tekmovalnega športa gojili 
še množično rekreacijo, ki je 
sedaj pravzaprav ni.

Šempetrani pravijo, da ni tako 
hudega problema, da se ne bi 
mogel rešiti. Zavedajo se, da 
bodo s trdno voljo tudi uspeli. 
Pomagali si bodo sami, kot so si 
že doslej. Zato se pogovarjajo o 
uvedbi krajevnega samopri
spevka.

Marjana M. Natek

Zakaj praznujejo?
V spom in na dn i, ko  je  o k u p a to r izse ljeva l kra jane 
Š em petra praznu je jo  13. ju n ija  svo j k ra jevn i p razn ik . Od 
aprila  do septem bra 1941 je  o k u p a to r izse lil šes tinpe t
deset n jiho v ih  ljud i v  S rb ijo . P raznovanja povezu je jo  s 
pobra teno  kra jevno  skup no stjo  Bela voda iz krušavske 
obč ine  v  S rb iji, k i je  k o t m noge srbske vasi v  dneh 
okupac ije  spreje la Šem petra ne na svo je  dom ove .
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Prvo tekmovanje harmonikarjev: uspešno
Konec lanskega leta je bilo v 

Žalcu prvo tekmovanje harmoni
karjev. Pred polno dvorano v do
mu SLO je zaigralo trinajst tek
movalcev, v glavnem iz žalske 
občine, nekaj pa jih je prišlo tudi 
izven njenih meja. Harmonikarji, 

• med katMimi jih je največ izva
bljajo , ,v iS *  iz dobre stare „ fra j
tonarice", so zaigrali po tri 
skladbe, o tem, kako so zaigrali, 
pa je odločala posebna komisija 
pod vodstvom učitelja harmoni
ke iz žalske glasbene šole Marja
na Kozmusa.

In kako so odločili člani komi
sije? Prvo mesto ter 5000 din so 
p risod ili V ik iju  A šiču  — 
mlajšemu iz Celja, drugo mesto 
in 3000 din učenki žalske glasbe
ne šole Bernardi Krivec, tretje 
mesto in 2000 din' pa je dobil 
Simon Ocvirk s Polzele.

Poleg tekmovalcev so na pri
reditvi, ki so jo pripravili člani 
Zveze kulturnih organizacij in 
Svobode iz Žalca, zaigrali tudi 
člani Harmonikarskega orkestra 
iz domače glasbene šole.

Po besedah organizatorjev naj 
bi tekmovanje harmonikarjev po
stala tradicionalna prireditev, 
hkrati pa vedo, da jih za boljšo 
izvedbo tekmovanja čaka še ko- 
pica-dela. Predvsem se bodo 
morali odločiti, ali bodo lahko 
tekmovali le udeleženci s klavir
sko ali le diatonično harmoniko, 
ali pa bo žalski oder namenjen 
obema vrstama harmonike. V 
tem primeru bodo morali organi
zatorji izdelati kriterije za vsako 
vrsto harmonike posebej.

Irena Jelen 
Fotografija: J. Kroflič

P risrčen in  za uho  p rije ten  je  
b il tu d i nas top  H arm on ikars
kega o rke s tra  glasbene šole. 
Le ta  š te je  tre n u tn o  16 čla
nov, de lu je  o k ro g  20 le t, od 
vsega zače tka  pa bd i nad 
n jim i n jih o v  d ir ig e n t M arjan 
Kozm us.

Č lani kom is ije  m u sice r n iso  p o de lili nagrade, a s svo jim  
ž ivahn im  nastopom  je  S lavko  V erdev iz G riž še k a k o  og re l 
d lan i ob iskova lcev.

M ed tr in a js t im i te k m o v a lc i so se po m nen ju  ž irije  na jbo lje  
odreza li: S im on  O cv irk  s Polzele, Bernarda K rivec iz Žalca in 
V ik i A š ič -m la jš i iz  Celja

Tudi preprosta 
kultura 
je kultura

Ob zaključku leta so se zbrali ’ 
člani moškega pevskega zbora, 
ki deluje pri Društvu upokojen
cev Griže. Zbor šteje 22 pevcev, 
ki se na vaje vozijo z raznih kon
cev: Šempetra, Polzele, Vrbja. S 
prirastkom in vajami skrbijo, da 
bi bilo njihovo petje čimbolj 
ubrano. Združuje jih veselje do 
petja, ljubezen do glasbe. Delu
jejo zgolj na amaterski osnovi, 
zato ne morejo razumeti, da se 
njihovo delo meri s profesional
nimi merili. Ljudje jih radi poslu
šajo, saj pojejo iz srca, žal pa vse 
pogosteje naletevajo na kritike in 
očitke, češ da ni dovolj razume
vanja za njihovo delo pri tistih, ki 
bi morali razumeti, da je tudi lju
biteljska kultura, ki jo ima pre
prost človek rad, morda celo raje 
od tiste, ki je ne razume.

Čeprav so njihovo delo pohva
lili, obljubili pa so, da bodo nudili 
pomoč v Svobodi Griže, bi mo
rala več posluha za njihovo delo 
pokazati tudi Zveza kulturnih or
ganizacij. Pri delu namreč nasta
jajo določeni stroški, že s samimi 
prevozi na vaje; zgolj na ramenih 
društva upokojencev pa tudi ne 
morejo obviseti.

*
Konec koncev je tudi prepro

sta ljubiteljska kultura kultura, 
saj je pozitivno že samo to, da se 
ljudje zbirajo, zapojo, večkrat pa 
popestrijo tudi kakšno prireditev 
ali proslavo, zato bi bilo prav, da 
se ji včasih glede kvalitete tudi 
kaj spregleda, saj je bistveno, da 
so ljudje pripravljeni delati. Kriti
ke pa naj bi bile ustvarjalne in 
premišljene.

-Fj

Bronca Jurički

Nagrada 
Rdečega križa

Mladi člani Bdečega križa iz 
štirih osnovnih šol žalske občine, 
in sicer iz Griž, Žalca, Vinske go
re in Petrovč, so lani sodelovali v 
nagradni akciji Pomoč starim in 
invalidnim osebam. Med sodelu
jočimi iz naše občine so se naj
bolje odrezali mladi člani osnov
ne šole Miroslav Sirca Petrovče, 
ki so osvojili peto mesto v Slove
niji. Za svoj trud in humano delo 
so učenci iz Petrovč prejeli uni
forme za mlade člane Rdečega 
križa v vrednosti 30000 din, nji
hova članica Bronca Jurički pa 
bo odšla na štirinajstdnevno le
tovanje na Debeli rtič. O svojem 
delu in delu mladih članov je po
vedala naslednje: „S em  članica 
Rdečega križa na naši osnovni 
šoli. Člani smo vsi učenci, aktiv
nih pa je kar precej. Imamo 
mentorico, to je tovarišica Tere
zija Mirnik; ki nas usmerja in 
nam pomaga pri delu. V zadnjem 
času smo učenci petrovške šole 
predvsem zbirali star papir in si
cer smo ga zbrali štiri kontejner
je. Poleg papirja zbiramo tudi 
steklovino, oblačila, pogosto pa 
obiskujemo starejše krajane.

PREMIERA PARTLJIČEVE KOMEDIJE V PIREŠICI
PREM IERA PARTLJIČEVE KO M E D IJE  V PIREŠICI. — P otem  ko so č lan i d ram ske  skup ine 

iz V e like  P ireš ice  lan i uspešno nas topa li v  F inžga ijev i V e rig i, so se pred dnev i p re ds tav ili do m a
č im  g leda lcem  s P a rtljičevo  ko m e d ijo  T o lm u n  in  kam en. S to  p redstavo v š tir ih  de ja n jih , k i so jo  
am a te rsk i ig ra lc i na š tud ira li pod vod s tvom  Jož ice  O cv irk , se nam erava jo  v p riho dn je  p re ds tav iti 
tu d i g leda lcem  po  d ru g ih  k ra jevn ih  skup no s tih . K om edija  na od ru  tam ka jšn je  šole pa je  b ila  
h k ra ti tu d i prva le tošn ja  prem iera v ža lsk i o b č in i. Irena Jelen

Obiskujemo jih, hodimo v trgovi
no, jim pomagamo pri raznih 
opravilih. Ti ljudje so nas vedno 
veseli, saj so v glavnem vedno 
sami. Obiščemo pa jih po dva
krat na teden, včasih tudi po tri
krat."

I. Jelen

ACOV
RAZSTAVNO
PRODAJNI
PROSTOR

Zam ise l o razstavno proda j
nem  p ros to ru  se m u je  po ro 
dila že pred m no g im i le ti. 
Lani jo  je  začel u resn ičevati in  
jo  le tos tu d i u resn ič il. L ikovn i 
am ate r A c o  M a rko v ič  je  
nam reč v s tarem  de lu  m esta 
Žalca od p rl a te lje  za no tran jo  
dekoracijo .

V prijetno domače urejenih 
prostorih na Šlandrovem trgu, 
kjer si je Aco poleg razsta
vno prodajnega prostora uredil 
tudi delavnico, je moč najti 
številne izdelke za dekoracijo 
stanovanj in drugih, prostorov od 
izdelkov umetne obrti, umet
niških slik ter drugih predmetov 
za notranjo opremo. V ateljeju so 
izdelki, ki so prišli izpod rok tega 
likovnega samorastnika samega, 
poleg njega pa v prostorih na 
Šlandrovem trgu razstavljajo in 
prodajajo svoja dela tudi drugi 
umetniki.

Aco Markovič

„T o  je šele začetek," je dejal 
Aco ob našem obisku in dodal, 
da bi ponudbo v ateljeju rad še 
razširil, pritegnil vanj čim več 
umetnikov ter tako omogočil lju
dem, da bi v njegovih prostorih 
našli prav vse za dekoracijo 
stanovanj in drugih predmetov. 
In kar je najvažnejše — tudi cene 
izdelkov bodo po Acevih bese
dah dostopne vsem, ki si bodo 
zaželeli tega ali onega umet
niškega predmeta.

Irena Jelen 
Fotografije: L. Korber

Izde lk i iz ke ram ike , lesene s k u lp tu re , s like  na o lju  In p la tn u , 
M A  v itr in e  — to  je  le de l ponudbe v a te lje ju  za no tra n jo  
deko rac ijo  v  s ta rem  de lu Žalca

Čistilke -  moje sopotnice
Naj pišem trpke, žalostne, globoko v srce pikajoče spomine? O 

vse mogočem premišljujem. Nekaj m i šepeče, naj pišem o občanih, 
tistih, čisto navadnih. Prešine me. Čistilke — moje prijateljice! Pes je, 
o čistilkah skoraj ne pišemo. S prvo, ne vem, kako j i  je bilo ime, sem 
se spoprijateljil v TT Prebold. Čez dan sem hodil v šoto, pa tudi h 
kmetom sem šel pomagat in čistilka me je čestokrat spraševala, če 
sem naredil kakšen izpit. Velikokrat m i je dala kaj za pod zob, poduči
la me je, koga naj se bojim in kdo mi je naklonjen. Zal m i je: nikoli se 
j i  nisem dovolj zahvalil. Bila je simpatična, razgledana, rekel bi, da je  
imela,, fabriško politiko" v mezincu.

Osnova in votek — adijo, pa zdrava ostanita! Kot ,,šnelzidarski" 
učiteljček sem prijadral v Gornji grad, kjer me je sprejela, kdo drug, 
kot čistilka. Bilo je 13. oktobra 1946. Pred tem sem bil še tri mesece v 
tekstilni šoli v Kranju. Tamkajšnja čistilka je imela tri sinove, četrti kos 
kruha sem dobil jaz. Ja, gornjegrajska čistilka je vedela za moj prihod. 
Razkazala mi je okolico in me seznanila da sem prišel v ,,purgarsko" 
mesto. Tudi stanovanje mi je pripravila. Hitro sva se pobratila. Na ko
silo sem hodil v gostilno, zajtrk in večerjo pa mi je za male denarje 
pripravljala ona. Tudi prala in likala m i je. Zmeraj je ponavljala: „  Čp 
si učitelj, moraš biti zares zrihtan!"

Staž mi je potekel. Sprejet sem bi v partijo in sekretar m ije ukazal: 
,, Nobene nemoralnosti!" Le kaj si je mislil, da počenjam s čistilko? 
Sobo sem dobil pri privatniku, prestavili pa so me tudi v štiri kilometre 
oddaljen Sokat. Tudi tu me je najprej sprejela čistilka. Postregla me 
je s skodelico toplega mleka. Poučeval sem v kmečki izbi. Na kratko 
se vsega ne da povedati: skratka, Brglezova Micka, čistilka, me je  
poučila o vsem v kraju. Nemci so požgali vse, razen treh hiš. Poma
gali smo pri obnovi. Solo smo prestavili v uto, ki smo jo obnovili, 
Micka pa nam je dala zemljo, na kateri smo si zgradili igrišče. Z nabi
ranjem zelišč smo nakupili rekvizite. Enkrat mi je Micka rekla, da naj 
napišem igro, pa sem jo. V njej je igrala glavno vlogo.

Iznenada spet prestavitev v Gornji grad, nato v Solčavo. Pouk 
smo tu imeli v župnišču. Kraj so Nemci, razen nekaj hiš, do tal požga
li. Dokaj mlada, lepo raščena čistilka — prsata, iskrivih oči in klenih, 
obenem mehkih, romantičnih besed mi je dala prvo streho. Samo za 
nekaj tednov. Menjal sem več stanovanj, toda s čistilko sva bila iskre
na prijatelja. Potem ko smo že dogradili novo šolo, m ije rekla: Se kot 
otrok sem si želela biti učiteljica, daj prepusti mi svojo vlogo. Bilo je 
na dan, ko se je staro leto poslavljalo, ko sem j i  zaupal to nalogo, to
da glej ga šmenta, v razredu se je znašel tudi nadzornik. Pri peči je 
malo zadremal, se zbudil, se čudil. Po pregledu uradnih knjig jo  je 
vprašal, kje je upravitelj. Nekako se je izgovorila, daje na poti in daje 
njegova bodoča. ,, Drago, ' poročiti se bova morala. Nadzorniku sem 
se predstavila, da sem tvoja zaročenka. Dejal in zapisal je, da sem iz
reden talent, "  m ije  dejala, ko sem se vrnil.

Solčava je bila res razgibana. Obremenjevali so me s funkcijami, 
moral sem dokončati študij, nato pa sem kar čez noč pobegnil v Gri
že. Tu me je visoka, črnolasa čistilka posvarila, da se moram varovati 
zamere upraviteljeve žene. Veliko sva si imela povedati in čez poldru
go leto sem moral v vojsko, nato pa v Prebold, kjer sta mi bili poseb
no pri srcu dve snažilki.

Gotovlje. Z ženo sva šla na oglede. Za trenutek se mi je  zazdela šo
la siva avstrijska kasarna. Zadaj šole ga rita in ob njej visoka ženica. 
Predstavim se, šele čez čas se j i  zjasni obraz v očeh sem j i  zagledal 
zaupanje. Mogoče je notranjost ena sama čustvenost, na zunaj pa 
ena sama odločnost. Tako je pač: ona čistilka, jaz upravitelj. Ona, 
Mali Golčerjeva mi je kot prva v Gotovljah razložila, kako je bilo v kra
ju nekdaj in kako je danes. Načitana, razgledana, bistroumna, pamet
na, delavna.. Ne prepusti se zavajanju. Pravica! Veliko sem se naučil 
od nje, vendar še premalo.

Dvaindvajset let sva skupaj ,,birtvaia" z Jelenovo Zinko. Natanko 
se spominjam trenutka prvega srečanja. ,, Tovanš, tri otroke imam, 
mož bolj slabo zasluži, vzemite me za čistilko . . "  Skupaj sva preži
vela dvaindvajset službenih let, brez prepira, vedno v pomoč drug 
drugemu.

Skratka, tovarišice.,čistilke, v življenju sem pač ime! s,včo, da ste 
bile prav ve moje zagovornice, često poduk in smernice, kako živeti v 
kraju, ki ga ne poznaš. Hvala vam t '' Drago Kumer
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Rad sem na Dobrovljah
Dobrovlje so precej velika planota, ki sega od Menine planine, vse tja do Letuša in Nazarij. 

Na Dobrovljah rastejo široki gozdovi, med katerimi so posamezne kmetije. Kmetje hodijo v službo 
v dolino. Največ pa se ukvarjajo z živinorejo. Nekateri redijo pitance, drugi imajo krave molznice 
in oddajajo mleko. Na Dobrovljah je malo ravnine, zato je strojne obdelave zemlje malo. Dohodek 
daje dobrovoljskemu kmetu tudi gozd. Žal pa se na Dobrovljah najdejo že opuščene kmetije, čez 
Dobrovlje hodijo tudi planinci, ki lahko pridejo nanje kar iz štirih smeri: iz Letuša, Nazarij, Kokarij 
in Vranskega.

Med vojno so Dobrovlje partizanom veliko pomenile. Samotne kmetije so nudile zavetje 
mnogim partizanom. Tod so se bile tud i hude bitke. Veliko kmetov so med vojno ustrelili kot 
talce. Nekatere domačije, med njimi tud i našo, pa so Nemci požgali. Po vojni so ta pogorišča 
obnovili.

Od kod ime Dobrovlje? Stara pripovedka pravi, da so nekoč klali debelega vola. Ljudje so 
rekli: „  Dober-vol-je". Od tod torej ime kraja. Čeprav smo zelo oddaljeni od doline, mi ni dolgčas 
in sem rad na Dobrovljah. Rudi Završnik,

OŠ Letuš

Mo) domati kraj (Uroš Salobir, OS Žalec)

Moj prvi izdelek
Že dalj časa sem si želel, da bi naredil jadrnico z enim jamborom. S prijateljem sva se 

domenila, da bova naredila, jaz jadrnico, on pa patruljni čoln.
Začela sva nekega četrtka. Imela sva prilx ir: nož, žagico, stiropor in nalepke. Začela sva 

rezati kose stiropora v obliko ladje. Potem je prijatelj začel svoje, jaz pa sem izdelek naredil takole: 
po končanem oblikovanju je prišla na vrsto kabina. Bilo je naporno, saj je bilo treba rezati v notra
njost izoblikovane ladje. Delal sem počasi, da se ne bi kaj pretrgalo in bi bilo vse zanič, zatem 
sem polagal pod v kabino. Manjkal je samo še jambor, tudi tega sem našel. Ladja je bila 
gotova. Zatem sem pomagal prijatelju.

Z vodnimi vozili sva bila zadovoljna. Sedaj jadrnico hranim na svoji polici, včasih pa se z njo 
igram kakšen odlomek iz nadaljevanke Jack Holborn. Sebastjan Glušič

OŠ Žalec

VESTI IZ ŠOLE 
Miroslav Širca Petrovče

Po Mozartu, Ipavcih, jazzu, operi in baroku so se pri Glasbeni mladini Slovenije odločili še za 
tekmovanje na temo Slovenska ljudska glasbila. Tekmovali smo učenci sedmih in osmih razredov. 
Rezultati šolskega tekmovanja so pokazali, kdo bo zastopal šolo na področnem tekmovanju. 
Priprave so bile hude, a trud se je poplačal. Zmagala je ekipa iz Loč pri Slovenskih Konjicah. Me 
smo pristale nekje na sredini. Podelili so nam nagrade in priznanja vstopnice za Cankarjev dom v 
Ljubljani, kjer je bila zaključna prireditev in finale. Največ znanja je pokazala ekipa iz Dekanov in 
zasluženo zmagala.

Mojca Sanda, 7. c

Na naši šoli vlada veliko zanimanje za računalništvo, še posebej, odkar imamo računalniški 
krožek. Člani so zelo aktivni. Sedaj so se odločili, da bodo ob ponedeljkih med rekreativnim 
odmorom obiskovali posamezne oddelčne skupnosti in pokazali učencem, kaj že znajo.

novinarski krožek

Vera Šlander Polzela
Mladi prizadevni novinarji so poleg republiškega priznanja prejeli tudi denarno nagrado v viši

ni 10.000 dinarjev. To nagrado jim  je podarilo uredništvo Politike iz Beograda. Nagrade smo bili 
zelo veseli, saj je spodbuda za nadaljnje delo.

Jerneja Jezernik, 8. b

Tik pred novim letom smo učenci nastopili s programom v domu za ostarele občane. Odigrali 
smo jim  nekaj zanimivih lutkovnih igric, najmlajši pa so se predstavili s pesmimi in ugankami. Na 
koncu pa so oskrbovanci še veselo zaplesali. Upokojenci so bili našega nastopa zelo veseli.

Damjana Zupanc, 8. a

Ob prihodu dedka Mraza in novega leta nam je ŠKO v sodelovanju s Svobodo Polzela 
pripravilo zanimivo igrico Dežek režiserja Jake Jeršiča. V igrici so sodelovali učenci osnovne šole, 
ki so se prvič poskusili na odrskih deskah. Igrico so si ogledali učenci razredne stopnje in 
predšolski otroci.

Branka Zupanc, 8. b
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Nada Cilenšek Griže
Zadnje dni decembra so počastili spomin na revolucionar

ko Nado Cilenšek, po kateri nosi šola ime. hkrati pa so pro
slavili tudi 15-letnico delovanja v novi šoli. Šola v  Grižah je bila 
prva, ki je bila zgrajena s krajevnim samoprispevkom, uvedla 
pa je tudi prvo šolsko hranilnico, ki bo letos praznovala že pet
indvajset let.

Ob dnevu šole so izdali šolsko glasilo Mladi rod, v ka
terem so zapisali vse o življenju Nade Cilenšek, objavili so 
njene pesmi, pesmi Ludvika Zupanca in Mete Rainer.

-fi

Pionirske prireditve 
v februarju

11., 12. in 14. februar — 
odbojkarsko prvenstvo šol
skih športnih društev in 
smučarsko prvenstvo 
16. februar —■ šahovsko 
prvenstvo
20. februar — Problemska 
konferenca: Prosti čas pio
nirjev
22. februar — literarni kviz 
za osme razrede -J

Hišni računalnik nam je vse bližji
PISANI BESEDI 
IZTEKA ČAS

SE POČASI

Izum  pisave je naj- 
revolucionarnejši od vsh člo
veških dosežkov, saj sta se z 
njo posameznik in njegova pro
storsko in časovno omejena 
kultura osvobodila verig. S 
pisavo se misli in dejstva posre
dujejo drugim osebam. Tudi po
tem, ko pisec že zdavnaj pozabi 
nanje ali izgine z obličja zemlje, 
misli in dejstva ostanejo nespre
menjena. Pomembnost shranje
vanja podatkov je glavni in 
morebiti tudi edini razlog člove

kove dominantne vloge na tem 
planetu. Živali po smrti, razen 
potomcev, ne puščajo ničesar, 
človek pa varuje najpomembnej
še plodove svojega razuma in jih 
spravlja za naslednje generacije. 
Velikanske spremembe človeške 
družbe v zadnjih desettisočih 
letih so posledica zapisovanja in 
shranjevanja informacij. Takšen 
način je služil tisočletja, jasno pa 
je, da ni neomejen. Skupna koli
čina informacij se stalno pove
čuje — ocenjuje, da samo zna
nost ustvarja šest milijonov 
novih dejstev letno in to  vse 
bolj otežuje shranjevanje. V

mnogih OZD in drugih organiza
cijah, npr. v bolnicah, cena 
s h r a n je v a n ja  p o t r e b n ih  
dokumentov presega stroške 
nameščenih ljudi, uslužbencev in 
administratorjev, ki jih uporab
ljajo. Tudi iskanje podatkov je 
vse težje.

Dokler bo edini priznani način 
shranjevanja podatkov odvisen 
od cene papirja, tiskanja, distri
bucije in skladiščenja, bo to 
stalen problem. Ena od najzna
čilnejših posledic računalniške 
revolucije bo vssekakor vedno 
manjša uporaba papirja in tiska. 
Današnje knjige in časopisi bodo

RUBRIKA MLADIH

N a š a  b e se d a  98 5
Kaj so dosegli mladi na 

področju igranja, recitiranja, 
petja in plesa ter drugih deja
vnosti v sezoni 84/85 — vse to 
bo tako kot vsako leto tudi tok
rat pokazala prireditev Naša be
seda 85. S skupnimi močmi jo 
pripravljajo člani občinske orga
nizacije mladih iz Žalca ter 
Občinska zveza kulturnih orga
nizacij.

Na prireditvi bodo lahko 
nastopili mladi iz šol, mladinskih

b r ig a d ir je
Ena osrednjih nalog mladih v 

žalski občini je v zadnjih tednih 
obravnava in sprejem samoupra
vnega sporazuma o zagotavlja
nju pogojev in o financiranju 
m ladinskega p rostovo ljnega 
dela. Namen tega sporazuma, ki 
bo veljal za naslednjih pet let, je 
predvsem dvojen: zagotoviti
denar za uspešen razvoj mladin
skega prostovoljnega dela in 
omogočiti evidentiranim brigadi
rjem udeležbo na akcijah. 
Samoupravni sporazum namreč 
predvideva, da bi vsaka delovna 
organizacija, ki bo samoupravni 
sporazum podpisala, prispevala 
iz sklada skupne porabe po 30 
din letno na zaposlenega delav-

KAKOIZ 
ČEPEL J NA 
VRANSKO?

Čepeljski šolarji iz leta v leto 
pričakujejo, da jim bo dedek 
Mraz uredil prevoz v šolo na 
Vransko, toda doslej je vedno 
pozabil nanje. Problem je nam
reč v tem, da so njihovi predniki 
uredili naselje nekaj sto metrov 
preblizu Vranskega, tako da po 
predpisih niso upravičeni, do pla
čanega prevoza. V šoli so neka
ko poskrbeli zanje in jih tako 
prevažajo s kombiji, nad čemer 
pa niso najbolj navdušeni starši, 
saj jim plačilo le-tega preveč 
najeda družinski proračun. Tako 
neprestano razmišljajo, ali naj 
pustijo otroke peš na nevarno 
cesto, ki je terjala že prenekatero 
žrtev, ali naj še naprej zategnejo 
pasove?

VIO ŽALEC
TOZD Osnovna šola Miroslav 
Širca
PETROVCE

Komisija za delovna razmerja

razpisuje
prosta dela in naloge čistilke na 
OŠ Miroslav Širca Petrovče.
Pogoj: končana osnovna šola

Delo se sklene za nedoločen čas 
s polnim delovnim časom. Na
stop službe takoj. Prijave pošljite 
v osmih dneh po objavi na na
slov: Komisija za delovna raz
merja pri OŠ Petrovče.
Kandidati bodo o izbiri obve
ščeni v osmih dneh.

o rg a n iz a c ij,  o rg a n iz a c ij 
združenega dela in društev. Naša 
beseda tudi letos ne bo imela 
tekmovalnega značaja, saj 
pomeni predvsem pregled, oce
no in prikaz ustvarja ln ih  
dosežkov mladih kulturniških 
skupin.

Prireditev bo predvidoma sredi 
aprila, prijave pa bodo na občin
ski organizaciji mladih sprejemali 
do sredine februarja.

I. Jelen

ci v delovnih organizacijah 
zavezali, da bodo mladi lahko 
sodelovali na akcijah, če seveda 
njihov odhod ne bo občutno 
motil delovnega procesa.

Delavci občinske organizacije 
mladih so doslej denar za mla
dinsko prostovoljno dejavnost 
zbirali le iz sredstev, ki so jih 
dobivali iz občinskega proračuna 
za svojo celotno aktivnost. Zara
di ne ravno nizkih stroškov 
mladinskih delovnih brigad pa so 
bili pogosto prisiljeni iskati dena
rno pomoč v drugih družbe
nopolitičnih organizacijah ali pa v 
delovnih organizacijah. , '

X Irena Jelen

Februarja pohod 
po poteh štirinajste

V spomin na dan, ko so borci 
pri Sedlarjevem stopili na 
slovensko ozemlje, bodo mladi s 
celjskega območja začeli šestega 
februarja tradicionalni pohod po 
poteh štirinajste. Tudi letos bo 
pohod razdeljen na štiri dele. 
Žalski mladinci se bodo skupaj z 
mladimi iz Titovega Velenja 
udeležili tretje etape. Na pot 
bodo krenili desetega februarja 
in sicer iz Titovega Velenja, pot 
pa jih , bo vodila preko Pake, 
Plešivca, Graške gore, Raven, 
Zavodenj ter Topolšice. I. Jelen

ŽELIJO SI 
RRITNARICO

Mladinci 0 0  ZSMS Marija 
Reka, ki imajo sicer kratek staž 
svojega obstoja, pa toliko bolj 
bogato in ustvarjalno delo v 
tem času, še niso rekli zadnje 
besede. Novozgrajeno igrišče, ki 
so ga predali namenu ob 
praznovanju krajevnega praz
nika, naj bi v letošnjem letu 
postalo bogatejše še za leseno 
uto — brunarico. Načrtujejo, da 
bi bila tako velika, da bi jo lahko 
uporabljali tudi za klubsko deja
vnost. Prvenstveno pa naj bi 
služila za shranjevanje rekvizitov, 
kot slačilnica in za sestanke.tTo 
so seveda le želje, a ker vemo, 
da so tod doma vztrajni in delo
vni ljudje, bodo prav gotovo tudi 
te želje postale resničnost. Prav 
gotovo pa jih v njihovih prizade
vanjih velja podpreti, da bo pot 
do cilja krajša in lažja.

-  DAR -

Končane so 
mladinska 
športne «re

Komisija za šport pri občinski 
konferenci ZSMS Žalec si je v 
letu 1984 zadala širok program 
za organizacijo mladinskih 
športnih igrer. Med mladinci je 
bilo za udejstvovanje na šport
nem področju veliko zanimanja 
in zato so mladinske športne igre 
ponovno zaživele.

Tekmovanj se je udeležilo 21 
mladinskih organizacij pri mla
dincih in devet Dri mladinkah. 
Pri mladincih je bilo izpeljanih 
sedem turnirjev: v odbojki, v 
veleslalomu, v  košarki, v šahu, v 
rokometu, v malem nogometu in 
namiznem tenisu. Največ ekip je 
sodelovalo v odbojki in v malem 
nogometu. Končni vrstni red pa 
ie naslednji: Prva je ekipa
mladincev z Gomilskega s 106 
točkami, druga ekipa Prebolda z 
92 točkami in tretja ekipa Polzele 
s 75 točkami.

Pri mladinkah se je iger 
udeležilo devet mladinskih orga
nizacij, pomerile pa so se v: 
odbojki, košarki in namiznem 
tenisu. Končni vrstni red pri mla
dinkah je nasledpji. Prva je ekipa 
z Gomilskega z 58 točkami, dru
ga ekipa Pariželj z 39 točkami in 
tretja ekipa OŠ Griže s 34 
točkami.

Ob zaključku mladinskih 
športnih iger so najaktivnejše 
mladinske organizacije prejele 
priznanja in nagrade za udejst
vovanje na športnem področju. 
Največ zahvale za uspešno izve
dena športna tekmovanja pa gre 
predvsem mladinskim organiza
cijam v Preboldu, na Gomilskem 
in Gotovljah, pa tudi smučarske
mu klubu Prebold, košarkar
skemu klubu Garant in šahov
skemu klubu Žalec.

Uroš Vidmajer

S p o ra z u m  tu d i z a

ca. Poleg tega pa se bodo delav-

tako zastareli, kot je z izumom 
tiskarskega stroja zastarelo 
pisanje z roko. Torej, v drugi 
polovici tega desetletja bomo 
priče počasnega in zanesljivega 
prenehanja porabe knjig, kakršne 
smo poznali desetletja.

Tiskana beseda je koristen 
spremljevalec človeštva skozi 
stoletja, zato ne moremo kar 
tako govoriti o njenem izginotju. 
No, kljub temu pa obstajajo šte
vilni razlogi, zaradi katerih bo do 
tega zanesljivo prišlo. Knjige in 
računalniki imajo nekaj skup
nega: oboji so namenjeni
shranjevanju informacij, pri tem 
pa ima računalnik tri poglavitne 
prednosti, ki jih ne moremo 
primerjati s knjigami.

Prva prednost je velikost 
shranjenih podatkov, v knjigi so 
to črke in številke. Obstoječe 
mikroprocesorske tehnike pa 
zmanjšujejo pisano besedo 
najmanj desettisočkrat, kmalu 
bomo na chipu lahko shranjevali 
cele knjige. To pa je šele zače
tek. Do konca desetletja se bo 
pri sedanjem napredku, pri 
zm anjševanju e lektronskih  
elementov, na en chip lahko 
shranila cela enciklopedija, celo 
knjižnico pa bomo lahko shranili 
na prostor velikosti današnje 
knjige.
Naslednji važni dejavnik je 

vprašanje cene. Pred Gutenber- 
gom so bile knjige unikati ali pa 
so se prepisovale v nekaj primer
kih; delo pisarjev je bilo dolgo in

naporno, cena knjige pa je bila 
sorazmerna njihovemu trudu. Z 
odkritjem tiskarskega stroja je 
postala cena knjige mnogo 
dostopnejša širšemu sloju prebi
valstva. Prišlo je do prvega vala 
znanja, ki je imel pomembne 
posledice za svoj čas: pretehtan 
je bil pomen religije, srednjeve
ških družbenih vrednot, začelo 
pa se je tudi intelektualno ob
dobje renesanse in kasneje indu
strijska in nato znanstvena 
revolucija. Osnovna prednost 
knjige pred rokopisom je v ceni 
— knjiga je poceni, kar je tudi 
glavni razlog njene razširitve. 
Chipi pa so še mnogo cenejši od 
knjig, tako da je ekonomska raz
lika med knjigo in rokopisom 
nepomembna. Začetna cena 
prenašanja knjige ne delček 
silicijevega kristala ne bo ob
čutno cenejša od tiskarskega na
čina, od tu dalje pa je vse ome
jeno s sposobnostjo računalnika. 
Knjiga, ki se prodaja v milijonski 
nakladi, ima razmeroma pristop
no ceno, večji del te cene (vsaj 
70 %) pa odpade na surovine, 
transportne stroške in na za
služek izdajate lja. Konec 
osemdesetih let pa bo podobna 
knjiga stala deset in večkrat 
manj, ker se z zmanjševanjem v 
elektronski medij prihranijo 
stroški surovin in transporta.

Tretji dejavnik razlike pa še 
vedno ni na strani računalnika. 
Knjige, na katere smo se sča
soma navadili, ne služijo samo za

shranjevanje informacij, ampak 
tudi za njihov prikaz. Dovolj je, 
da jo vzamemo v roke, obrnemo 
prvo stran in pred očmi imamo 
reko podatkov v obliki črk in 
besed. Način je zelo eleganten in 
estetsko sprejemljiv. Chip ali 
računalniška knjiga pa je na 
drugi strani samo delček silicije
vega kristala, na katerega se v 
strojni kodi zapiše željena in
formacija in to kot niz binarnih 
znakov — Ì oz. 0. Njih ne m o
remo prebrati s prostim očesom, 
zato je potrebna naprava za 
njihovo pretvorbo v človekovo 
vidno področje.

Naprava za branje bodo konec 
desetletja dosegle velikost žepne 
knjige, potrebovali pa bomo 
samo en primerek. V njega 
bomo samo vstavili chip — knji
go. Zasloni za branje bodo raz
ličnih velikosti; od velikosti lista 
papirja za normalno branje do 
modelov s projekcijo na strop 
(končno bo dosežena popolna 
udobnost pri branju v postelji).

Verjetno bo kdo prigovarjal, 
da ne bodo elektronske knjige, 
čeprav zelo poceni in primerne 
za uporabo, tako lepe in pri
vlačne kot te, katerih smo že 
navajeni. Ne bodo vezane v 
usnje, fin papir itd. Okus bralcev 
bo zato verjetno odločilen tudi 
pri izgledu elektronske knjige; 
zakaj ne bi bila lepo vezana in 
okrašena, če kupci to želijo.

v  piše Jože Grčar 
(se nadaljuje)



I Z  N A Š IH  K R A J E V N IH  SK U P N O ST I

Ž A L E C

V žalski krajevni skupnosti bo
do v začetku februarja obiskali 
vsa gospodinjstva zaradi zbiranja 
sredstev krajanov za opremo no
vega kulturnega doma. Ker bodo 
sredstva, zbrana iz občinskega 
samoprispevka, zadoščala le za 
objekt, ki je sedaj pod streho, so 
se tako kot v drugih krajevnih 
skupnostih doslej krajevna skup
nost in družbenopolitične orga
nizacije odločile za akcijo zbira
nja sredstev za opremo. „O b  
tem je treba še poudariti, da z ja
nuarjem ne plačujemo več ob
činskega samoprispevka, zato 
pričakujemo in hkrati pozivamo 
krajane Žalca za razumevanje v 
tej akciji saj gre navsezadnje za 
objekt, ki ga doslej nismo imeli in 
ga tud i potrebujemo. In če se 
zavedamo, da bo ta prepotreben 
objekt služil kulturnemu razvoju 
kraja, ki ima bogato kulturno de
diščino in tudi danes razvejano 
dejavnost, pričakujemo da bo 
vsaka družina skladno z 
možnostmi prispevala svoj delež 
za kulturni dom Edvarda Karde
lja ," so nam povedali predstav
niki krajevne konference SZDL.

PRISPEVEK ZA 
KULTURNI DOM
ki vodi to akcijo. Omenimo le, da 
je samo za stole potrebno zbrati 
tristo milijonov starih dinarjev. 
Za ostalo opremo in komunalne 
priključke bodo sredstva prispe
vale delovne organizacije, ki 
imajo sedež v Žalcu. Pbudariti pa 
je treba, da pri tem ne gr'e ra no
beno luksuzno opren " jn  da 
bodo nabavili lahko le toliko, ko
likor bo sredstev. Seveda pa si 
želijo, da bi kulturni dom opre
mili tako, da bo v njem lahko po
tekala amaterska dejavnost in da 
si bomo lahko ogledali kvalitetne 
prireditve poklicnih skupin. Do
dajmo še, da gradnja kulturnega 
doma poteka nemoteno skladno 
s terminskim planom, dom pa 
bodo odprli sredi septembra le
tošnjega leta. ’ Na ta pomemben 
kulturni dogodek se v Žalcu že 
pripravljajo, še zlasti sekcije žal
ske Svobode.

Krajevna konferenca SZDL 
Žalec torej poziva in hkrati 
p ričaku je  razum evanje in 
p rip rav lje nos t kra janov za 
sodelovanje v tej pomembni ak
ciji.

J . Kroflič

Priznanja hortikulturnega društva
Ob krajevnem prazniku v 

Žalcu so člani tamkajšnjega Hor
tikulturnega društva podelili pla
kete, diplome, priznanja in 
knjižne nagrade vsem tistim  svo
jim članom in ostalim krajanom, 
ki so z delom pomagali obliko
vati današnjo podobo krajevne 

.skupnosti in mesta Žalca. 
Knjižne nagrade so podelili: 
Alojzu Hruševarju, Francu Led
niku, Pavlici Ocvirk in  Mihi 
Macurju, društvena plakete: 
Radu Cilenšku, Jožetu Janu,

Francu Korentu in Stanetu Red- 
naku. Diplome so dobili: Marti
na Bevc, Stefan Simončič, Ivan 
Centrih, M ira Cokan, Ivica Doli
nar, Vida Gorišek, Slavka Germ, 
Kadi Kolar, Helena in Jože Pe
vec, Rado Podbregar, Emil Rojc, 
Jože Ramšak, Majda Urlep in 
Ivan Zotel. Priznanja pa so 
prejeli: Jožica Drev, Marjan 

'Klinc, Anka Krčmar, Ervin Košir 
iz Petrovč, Pavla Kuder iz Vrbja, 
Srečo Meh in Franc Plaskan.

hd

Predsednik Hortikulturnega društva izroča diplomo M ariji Co
kan iz Žalca *

Turistična priznanja
V okviru praznovanja krajev

nega praznika je Turistično dru
štvo Žalec podelilo priznanje za 
urejenost okolja kot tudi prizna
nja ob 90-letnici društva.

Komisija za urejenost okolja 
pri TD je v letu 1984 že šestič 
ocenjevala urejenost stavb in 
okolja, za katere so prejela priz
nanja naslednje družine: Piki, 
Hriberšek, Blaj, Tratar, Pražni- 
kar, Šepec, V irt, Hrušovar, Do
brajc, Varga, Vrbič, Agrež, 
Kanje, Vovk, Herman, Kuder, 
Žuža, Bostič, Gačnik, Pekošak, 
Kotnik, Cerovac, Koprivc, Hod
nik, Gorišek in Vidmajer. Ostali 
dobitniki so: Gradnja, Hišni svet 
Sprajčeva 1, Delavska univerza. 
Gozdno gozdarstvo in Združenje 
obrtnikov.

u o  visokem jubileju — 90

V R A N S K O

Vranšani se vse pogosteje 
sprašujejo, kdaj se bo v kraju 
pričela izgradnja blagovnice, 
kar je tud i želja -zaposlenih v 
poslovalnici Savinjskega ma
gazina, ki sedaj poslujejo v 
utesnjenih in neprimernih pro
storih.

Krajevna skupnost je skupaj 
s S tavbno zem ljiško «vupuubi-

letnici obstoja društva — so za 
večletno uspešno sodelovanje in 
delo v društvu prejeli priznanja: 
Celjska turistična zveza. Turisti
čna zveza Slovenije, KS Žalec, 
Hmezad-Gostinstvo turizem Ža
lec, Nama, Hotel Golding-Rubin, 
Izletnik, Občinska kulturna skup
nost, Hortikulturno društvo, Ju- 
teks in Gasilsko društvo Žalec, 
med posamezniki pa: Ivan Ko- 
šec, Mira Meglič, Stane Rednak, 
Olga Krajnc, Janez Kroflič, Toni
ka Martinšek, Alojz Hrušovar, 
Greta Feguš, Fr?nc Korent, Eran 
Sadnik, Vinko »Vučajnk, Jože 
šaiej in Janez Meglič.

Podelitvi je sledilo še zanimivo 
predavanje Staneta Žilnika o 
Borneu — otoku divjih orhidej in 
orangutanov.

Srečo Meh

KDAJ NOVA 
BLAGOVNICA?
jo  že odkupila in zagotovila 
lokacijo za nov objekt, tako da 
sedaj ostaja odprto  le še vpra
šanje, kdaj bo investitor pričel 
z izgradnjo. Po dogovorjenih 
in usklajenih program ih naj bi 
bilo to  v  letošnjem letu.

„T o d a , ali bo to  držalo?" se 
sprašujejo na Vranskem.

V IN S K A  G O R A

REFERENDUM USPEL
Krajani Vinske gore so imeli zad

nje dni minulega leta referendum, na 
katerem so se odločili za uvedbo 
krajevnega samoprispevka.

Udeležba na referendumu je bila 
95,7-odstotna, za referendum pa je 
glasovalo 77,8 odstotka krajanov. Za 
samoprispevek so se odločili zato, 
ker bi radi zgradili prizidek k šoli, v

katerem bo večnamenska dvorana 
za kulturne, športne in zabavne pri
reditve, dva oddelka otroškega v rt
ca, jedilnica, kuhinja, prostor za delo 
društev v kraju in pošta. 15 odstot
kov denarja, ki se bo zbral v dveh 
letih, bodo namenili za izgradnjo 
telefonije v krajevni skupnosti. Stop
nja plačevanja krajevnega samopris
pevka bo 2 odstotka od bruto oseb
nih dohodkov, kot je pri sedanjem 
občinskem samoprispevku, ki se je 
iztekel decembra. Plačevali ga bodo 
pet let, zbrali pa bodo nekaj več kot 
20 milijonov dinarjev. O referendumu 
je predsednik sveta krajevne skup
nosti Vinska gora FRANC ŠPEGEL 
povedal: ,,Da bo za samoprispevek 
glasovalo več ko t tričetrt krajanov, 
smo pričakovali. Povedati moram 
tudi to , da bo prizidek k šoli stal več 
kot 20 milijonov. Tako računamo na 
del sredstev iz ostanka občinskega 
samoprispevka ter od interesnih 
skupnosti. Nekaj so  nam v Žalcu 
obljubili in mènim, da bo denar 
kmalu na našem žiro računu."

TONE TAVČAR

POVEČALO SE JE 
ŠTEVILO POŽAROV

,,Na občnih zborih gasilskih dru
štev v žalski občini bodo posvetili 
največ pozornosti oceni požarne var
nosti in požarne ogroženosti. Lani se 
je število požarov in s tem tudi 
škode povečalo, zato bo naloga 
vseh gasilcev, da sodelujejo pri dvi
gu požarnovarnostne kulture. Zato 
bomo v to dejavnost letos vključe
vali čimveč delovnih ljudi in mladi
ne ," je povedal Anton Gros, pred
sednik občinske gasilske zveze.

Prvi občni zbori gasilskih društev 
se bodo začeli zadnje dni januarja in 
zadnji bo končan v drugi polovici 
februarja. Na njih bodo govorili še o 
sklepih desetega kongresa gasilcev 
Slovenije. Vse to  bodo obravnavali v 
vseh dvainštiridesetih gasilskih dru
štvih v občini, od katerih je šest 
industrijskih.

Med načrti občinske gasilske zve
ze je tudi ustanovitev dveh novih 
industrijskih društev v šempetrskem 
Liku Savinja in Sipu ter teritorialne
ga gasilskega društva v Libojah.

Vse gasilske enote bodo v priprav
nosti za takojšnje in učinkovito po
sredovanje ob požarih, naravnih in 
drugih nesrečah.

Večino požarov je lani zopet po
vzročila malomarnost, zato bodo 
morali še več pozornosti posvetiti 
vzgoji kadrov za prostovoljne gasil
ce. Po besedah Antona Grosa se bo 
povečalo tudi delo posameznih 
komisij, predvsem delo s pionirji in 
mladino. Po sklepu desetega kon
gresa gasilcev naj bi v prihodnjih le
tih ustanovili vsaj eno žensko dese
tino.

Anton Gros, ki je načelnik občin
ske gasilske zveze in poveljnik za 
področje treh občin, je za svoje delo 
na tem področju na plenumu gasil
ske zveze Slovenije dobil visoko 
državno odlikovanjè — red dela zas
lug za narod s srebrno zvszdo. Za to  
visoko priznanje ga je predlagala 
republiška gasilska zveza. Čestitamo!

— m. n.

BIFE BREZ SANITARIJ
Kljub neštetim akcijam za lepo 

in čisto naravo se v Žalcu neka
teri že desetletja niso zganili, da 
bi varovali ne samo okolje tem 
več izpolnjevali dolžnost, ki jo  
predpisuje zakon o gostinski 
de javnosti. Sam opostrežna 
trgovina Savinjskega magazina 
že dvajset let nima predpisanih 
sanitarnih prostorov. Pri tem

gost drago plačuje zapitek, last
nik pa mu ne privošči niti 
minimalnih sanitarij. Izkupiček 
od točenja pijač po vsej verjet
nosti ni tako majhen, da le-teh 
ne bi mogli urediti, če pa je 
zaslužek premajhen, naj bife raje 
zapro.

Organizacija združenega dela, 
šolski otroci in ostali občani so 
doslej s prostovoljnim delom za 
ureditev mestnega parka veliko

naredili za to, da bi bil Žalec lepo 
mesto z mestnim parkom. V teh 
razmerah pa meji na odprto 
stranišče pod milim nebom. Tak
šnega madeža si v krajevni 
skupnosti Žalec ne smemo 
privoščiti. Za rešitev problema 
bo moral poskrbeti lastnik bifeja 
ali pa občinski sanitarni inšpek
tor.

Hortikulturno društvo Žalec

Na podlagi 136. člena zakona o davkih občanov (Uradni list SRS, št. 44/82) izdaja uprava za družbene prihodke občine

ŽALEC

k vložitvi napovedi za odmero davkov občanov
é

za leto 1984 za zavezance, katerim se odmerjajo davki po preteku leta  ̂
in za leto 1985 za zavezance, katerim se odmerjajo davki vnaprej za tekoče leto.

Napoved je treba vložiti do vključno 31. januarja 1985.

Napoved za odmero davkov morajo vložiti:

Za le to  1984
1. Zavezanci davka od dohodka iz gospodarskih dejavnosti In zavezanci davka od dohodka iz gospodarskih dejavnosti, 

ki občasno dosegajo dohodek z opravljanjem dejavnosti, ki s predpisi niso prepovedane, katerim se davek odmerja po 
dejanskem dohodku, o dohodkih, doseženih v letu 1984;

2. Zavezanci davka od dohodka iz poklicnih dejavnosti, katerim se davek odmerja po dejanskem dohodku, o dohodkih,
doseženih v letu 1984; /

3. Zavezanci davka od dohodka iz avtorskih pravic, katerim se davek odmerja po dejanskem dohodku, o dohodkih dose
ženih v letu 1984;

4. Zavezanci davka od dohodka iz premoženja in premoženjskih pravic, o dohodkih,doseženih v letu 1984. Pod nave
deno obliko davka spadajo tudi dohodki, doseženi z oddajanjem stanovanjskih air peslovnih prostorov, garaž in po
čitniških hiš v najem.ter dohodki od podnajemnln, dohodki od oddajanja opremljenih sob pa le, če doseženi dohodek 
presega __dinarjev;

5. Zavezanci davka od skupnega dohodka občanov o dohodkih, prejetih v letu 1984. Napoved morajo vložiti občani,
katerih skupen čisti dohodek v letu 1984 presega dinarjev.

Napoved vložijo:
-  zavezanci iz 1. točke, ki Imajo poslovni prostor, pri upravi za družbene prihodke občine, na katere območju 

Je poslovni prostor; ostali zavezanci, ki nimajo poslovnega prostora, pa pri upravi za družbene prihodke občine, 
v kateri imajo stalno prebivališče.* če pa zavezanec nima stalnega prebivališča na območju občine, na katerem 
ga imajo njegovi družinski člani,'pa pri upravi za družbene prihodke občine, na katere območju Imajo stalno 
prebivališče njegovi družinski člani;

-  zavezanci Iz 2. hi 3. točke pri upravi za družbene prihodke občine, v kateri imajo stalno prebivališče, če pa 
zavezanec nima stalnega prebivališča, na območju otkine, na katerem ga imajo njegovi družinski člani, pa pri 
upravi za družbene prihodke občine, na katere območju imajo stalno prebivališče njegovi družinski člani;

-  zavezanci iz 4. točke, če gre za dohodke od nepremičnin, pri upravi za družbene prihodke občine, na katere 
območju nepremičnina leži, če gre za dohodke od premičnin, pa pri upravi za družbene prihodke občine, 
v kateri imajo 9talno prebivališče;

-  zavezanci iz 5. točke pri upravi za družbene prihodke občine, na katere območju so imeli v letu 1984 najdalj stal
no prebivališče.

Za le to  1985
1. Zavezanci davka od dohodka iz gospodarskih dejavnosti, katerim se odmerja davek v pavšalnem letnem znesku za 

leto 1985;
2. Zavezanci davka od dohodka iz poklicnih dejavnosti, katerim se odmerja davek v pavšalnem letnem znesku za 

leto 1985.
Napoved vložijo:

-  zavezanci iz 1. točke, ki imajo poslovni prostor, pri upravi za družbene prihodke občine, na katere območju 
je poslovni prostor; ostali zavezanci, ki nimajo poslovnega prostora, pa pri upravi za družbene prihodke ob
čine, v kateri imajo stalno prebivališče; če pa zavezanec nima stalnega prebivališča na območju občine, na 
katerem ga imajo njegovi družinski člani, pa pri upravi za družbene prihodke občine, na katere območju imajo 
stalno prebivališče njegovi družinski člani;

-  zavezanci iz 2. točke pri upravi za družbene prihodke občine, v kateri imajo stalno prebivališče, če pa zave
zanec nima stalnega prebivališča na območju občine, na katerem ga imajo njegovi družinski člani, pa pri 
upravi za družbene prihodke občine, na katere območju imajo stalno prebivališče njegovi družinski člani.

Napoved za odmero davkov je treba vložiti na predpisanem obrazcu, ki se dobi pri upravi za družbene prihodke občine.
Pozivamo zavezance, da napovedi vložijo v roku, določenem v tem pozivu, ker bo za nepravočasno vložitev napovedi
odmerjeni davek povečan za 10% oziroma najmanj 200 dinarjev, zavezancem, ki ne vložijo napovedi pa za 20*/»
oziroma najmanj 400 dinarjev. __  /

S K U P Š Č IN A  O B Č IN E  
O b č in s k i in š p e k t o r a t  ŽALEC

P o d je t j e  z a  u r e ja n je  v o d a  N IV O  CELJE
T O Z D  — v o d n o  g o s p o d a r s t v o  R e č n o  n a d z o r n a  s lu ž b a

OPOZORILO
Z  nam enom , da  se  v  č im v e č ji m e ri o d p ra v ijo  po p lave , e ro z ija  in  o d n a šan je  
ro d o v itn e  z e m lje , k i jo  p o vz roča  za ra ščen os t b re g o v  na re čn ih  s truga h , 
v  s k la d u  z  z a k o n s k im i d o lo č ili (U ra d n i l is t  38 -  25.12.1981, 56. in  58. č le n )

p o z i v a m o

vse lastnike in upravitelje (gospodarske organizacije in občine) zemljišč, 
ležečih ob potokih in jarkih na področju porečja Savinje, da

D O  1 5 .  M A R C A  1 9 8 5  T E M E L J I T O  O Č I S T I J O  S T R U G E  

P O T O K O V  I N  J A R K O V ^  O B  K A T E R I H  L E Ž I J O  

N J I H O V A  Z E M L J I Š Č A .

Struge morajo očistiti po naslednjih smernicah:
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V SVETU TEME IN TIŠINE KOLUMBIJE
Kolumbija je upravno razde

ljena na pet komesariatov, štiri 
indentature in 22 departmantov 
(okrajev). Slednji imajo nekakšne 
avtonomije in svoje skupščine, ki 
skrbijo za lokalno upravo in tudi 
za vsa druga področja delovanja. 
Vse upravne enote pa so raz
deljene še na občine in teh je 
970, zajemajo pa obsežna ob
močja.

Naše področje delovanja je 
zajemalo občine v departamentu 
(okraju) Santander, ki zajema 
30.537 kv. km kolumbijskega 
ozemlja. V tem delu pa živi nekaj 
več kot 1.450.000 prebivalcev. 
Naš prvi cilj je 261 m globoko 
brezno Hoyo del Aire v občini La 
Paz, ki je tudi najbolj poznana in 
najzanimivejša kraška tvorba na 
kolumbijskih tleh. Iz Bogote nas 
vodi pot skozi zanimivo pokra
jino. Naši fotoaparati šklocajo in 
šklocajo. Gaber in Vedenik pa 
vse, kar se jima zdi vredno, sne
mata na super 8 mm kamero in 
video kamero, ki je še žlasti 
hvale vredna, saj triurna kaseta 
omogoča, da ne izpustimo niče
sar, kar si želimo obeležiti. Pri 
filmski kameri si tega ne bi mogli 
privoščiti.

Mestne četrti so že daleč za 
nami. Zamenjajo jih ograjeni 
pašniki, številni rastlinjaki, njive s 
koruzo in krompirjem, tu in tam 
pa se vklaplja v to  idiliko arhi
tektura z majhnimi, nizkimi 
hišami tamkajšnjih prebivalcev. 
Avto-ceste je konec, s tem pa 
tudi udobne vožnje. Pot je sicer 
še vedno asfaltirana, vendar s 
številnimi luknjami, ki jih kar do
bro občutimo. Že od daleč 
vidimo občasne zvonike cerkva v 
mestecih, mimo ali skozi katere 
nas pelje pot. To pa so prav
zaprav najzanimivejše in najlepše 
arhitekturne tvorbe, pri čemer 
velja dodati, da je prebivalstvo 
teh krajev oz. celotne Južne 
Amerike zelo pobožno. Ko vozi
mo skozi manjša mesteca, ob
čudujemo spretnost našega 
šoferja Nestorja, ki je hkrati tudi 
naš vodič in dober tovariš. Pre

bijanje z našo „buse to " skozi 
džunglo vprežnih voz, tovornja
kov in številnih prebivalcev ni niti 
najmanj enostavno. Žene so 
oblečene v obleke in bluze izra
zito živih barv, moški pa v temne 
hlače z velikimi klobuki na gla
vah in so skoraj obvezno še 
ogrnjeni z ruanompončom.

uo Zapaquire, mesta z okrog 
40.000 prebivalci, nas je pot vo
dila po kotlini Sabanp, ki je na 
okrog 2600 m nadmorske višine. 
To mèsto pa je še posebno 
znano po največjem rudniku 
kamene soli v Kolumbiji. Pravijo, 
da jo je tu toliko, da bi lahko 100 
let zadovoljevala svetovne 
potrebe. Za turiste in vse, ki obi
ščejo to mesto, pa je nedvomno 
najzanimivejša katedrala soli, 
cerkveni hram, ki se razprostira v 
tem rudniku na globini 124 m in 
lahko sprejme preko 8000 ljudi.

Zapuščamo zeleno kotlino in 
se po rdečkastih glinastih 
pobočjih Casablance dvignemo 
preko 3000 m nadmorske višine. 
Položni obronki so na gosto 
„posejan i" z majhnimi in prepro
stimi opekarnicami. Nekaj 10 km 
zatem pa se znajdemo v objemu 
številnih majhnih rudnikov črne
ga premoga, katerih prisotnost 
ponazarja že ime območja 
Tierranegra — črna zemlja. 
Geologi ocenjujejo, da je v 
Kolumbiji največ premoga v 
Južni Ameriki, Sedaj ga izkop
ljejo okrog štiri milijone ton 
letno, vendar pa se njegova 
proizvodnja nenehno dviga.

Vzdolž reke Suta se spustimo 
v kotlino z velikim in plitvim jeze
rom Fuquene , ki leži na približno 
enaki višini kot Bogota.'Mestece 
Ubate, ki leži v tej kotlini, pa je 
hkrati tudi prestolnica za proiz
vodnjo mleka v Kolumbiji. O tem 
smo se tudi sami prepričali, saj 
smo jedli zelo dober sir, ki smo 
ga nabavili ob poti v eni izmed 
tovarn, katere lastnik je po rodu 
Francoz.

DAR KtfNAR AG LAV (dalje)

U s ta n o v lje n a  k o le s a r s k a  
s e k c ija

Zaradi vedno večjega zanima
nja za rekreativno kolesarjenje je 
TVD Partizan Žalec ustanovil 
kolesarsko sekcijo. Na ustanov
nem sestanku, ki sta se ga 
udeležila tudi predstavnika kole
sarske zveze Slovenije Matjaž in 
Zvone Zanoškar, so izvolili vod
stvo in sprejeli program tek
movanj za letošnje leto. Tako 
bodo konec aprila organizirali 
klubsko prvenstvo, maja množi
čno akcijo Vsi na kolo za zdravo 
telo, drugi kriterij mesta Žalca pa

Š a h o v s k e  v e s t i
V prostorih krajevne skupnosti 

v Šempetru je ŠK Savinjčan 
pripravil tradicionalni novoletni 
šahovski turnir, katerega se je 
udeležilo petnajst ;šahistov. 
Zmagal je Jože Štorman pred 
Stanetom Skokom in Ivanom 
Pevnikom.

Na rednem mesečnem turnirju 
je med 19 igralci zmagal mojstr
ski kandidat Marjan Črepan pred

,bo v sklopu žalske noči. Omeniti 
velja še savinjski maraton in gor
sko klubsko prvenstvo, v začet
ku decembra pa bodo organizi
rali kolesarski ples.

Ker želijo vključiti v klub čim- 
več ljubiteljev kolesarjenja, bodo 
posebno akcijo opravili tudi po 
osnovnih šolah. Sicer pa se lah
ko včlanite na športnih oddelkih 
Name v Žalcu in Levcu.

Za predsednika kolesarske 
sekcije so izvolili Dolfeta Narak- 
sa. jk

Stanetom Skokom in Jožetom 
Štormanom.

Marjan Črepan je nastopil tudi 
na novoletnem šahovskem tu r
nirju v Malem Lošinju, kjer je 
nastopilo devet mojstrov 30 MK 
in 11 drugokategornikov in osvo
jil odlično tretje mesto.

Med devetimi udeleženci 
novoletnega šahovskega turnirja 
v Vrbju pa je zmagal Srečo 
Fiabe. j .  q .

S p o m in s k i  p o h o d  n a  
O s a n k a r ic o

Letos je bil že sedmi planin
ski spom inski pohod k spo
minskemu obeležju zadnjega 
boja 1. pohorskega bataljona, 
katerega so se udeležili tud i 
planinci naše občine. Žal je 
bilo nekaj težav s prevozom 
zaradi nizkih tem peratur, za
radi katerih je brez prevoza 
ostalo PD Prebold.

Na Osankarici nas je letos 
prvič pozdravil predstavnik 
občine Slovenska Bistrica in 
nam zaželel srečno pot. Pri 
spomeniku je  bila krajša kome
moracija, od tod  pa smo si 
planinci utira li pot v celec 
m im o Peska na Roglo, kjer so 
čakali avtobusi. Pot smo kljub

mrazu in snegu zmogli v  petih 
urah. Zaključek pohoda je bil v 
Zrečah v hotelu Dobrava, kjer 
smo udeleženci dobili težko 
prislužene značke. Prvič so 
udeleženci naših planinskih 
društev osvojili zlate značke, 
ki se dobe za sedmo udeležbo 
(Zabukovica, Žalec, Polzela in 
Vransko). Letos smo na po
hodu srečali tud i planince Do
lenjskega MDO-ja, stare znan
ce s Pohorja, le z mariborske
ga predela jih  je bilo bolj malo. 
Morda bi za prihodnje kazalo 
razmisliti o enakovredni krožni 
poti m imo spomenika in jo 
končati tako ko t zdaj v Zre
čah. š . Jordan

USPEL TURNI 
SMUK V LIBOJAH

Več kot s to  tekm ovalcev se 
je udeležilo letošnjega petega 
tradicionalnega turnega smu
ka Š m ohor— Liboje v dolžini 
8 km. Člani in članice so tek
movali od koče pri Šm ohorju, 
ostali pa so im eli krajšo progo.

Zm agovalci: cicibanke: Na
talija Plajher; cicibani: Matej 
Hlastec; p ion irji: Franjo Baloh, 
pionirke Bojana Grm; m ladin
ci: Uroš A ris tovn ik ; članice: 
A lenka A n tloga ; člani od 
15— 18 let S rečko Čater; 19— 
27 let Dušan Čretnik; od 28— 
35 let Sm iljan Smadič; od 
36—45 let Tone Kitek in od 
45 let naprej A lo jz Zeme. Tek
m ovanje je dobro pripravil 
TVD  Partizan Liboje, om ogo
čile pa so ga številne delovne

organizacije in zasebniki. Na 
sliki: P ionirji, ki so se pomerili 
na progi, do lg i 4 km.

TONE TAVČAR

TRADICIONALNI POHOD KRAJANOV
Nedelja, 13. januarja, je 

mnoge krajane Prebolda in 
oko lice privab'la v  zasneženo 
naravo. Že sedmi tradicionalni 
pohod krajanov v M arijo Reko 
pa je bil neposredni krivec za 
rekreacijsko sprostitev v  dve 
uri oddaljeno planinsko posto
janko Dom  pod Reško pla
nino, ki je in bo ostal neizbri
sen pečat prizadevanj prebold
skih planincev in krajanov Ma
rija Reke.

Vse od 8. do 10. ure dopo l
dan so izpred preboldskega 
hotela, kjer je bil start pohoda, 
odhajali posamezniki in sku
pine, ki se niso ustrašili mraza 
in snežink, ki so h itro zametle 
njihove stop inje. Organizator 
pohoda Planinsko društvo Pre
bold je poskrbel tud i za spo
minske značke in druge zani
m ivosti pohoda. Prijetna

vmesna postojanka pa je bila 
na znani dom ačiji Draga Lob- 
nikarja, kjer so se mnogi tud i 
okrepčali in ogreli s šilčkom 
„k ra tk e g a " . Tako ko t že nekaj 
let nazaj pa je bil tud i letos 
najstarejši udeleženec pohoda, 
sedaj že 82-letni Franc Zago
žen iz Latkove vasi. Pot je 
prehodil skorajda v  rekordnem 
času dveh ur. Planinci so mu 
potem  tud i podarili posebno 
nagrado in priznanje in mu za
želeli, da bi se še vrsto let 
udeleževal njihovih pohodov.

Več kot 150 krajanov je tako 
preživelo prije tno nedeljo in 
vsem tis tim , ki iz tega ali one
ga razloga niso bili med po
hodniki, je prav gotovo lahko 
žal. Planinci pravijo: „P a  na 
svidenje prihodnje le to !"

D. Naraglav

DELAVSKA UNIVERZA ŽALEC 

razpisuje

v zimskem semestru 1984/85 

naslednje oblike izobraževanja:

1. OSNOVNO ŠOLO ZA ODRASLE 7. in 8. razred

2. SEMINAR za pripravo na sprejemne izpite za vpis na Višjo 
upravno šolo v Ljubljani (za vse tiste, ki nimajo končane 
ustrezne srednje šole)

3. TEČAJE TUJIH JEZIKOV
— začetne nemške in angleške ter
— posebej prilagojene za učence 1., 2. in 3. razredov 

osnovne šole

4. GOSPODINJSKE TEČAJE -  kuharske in šiviljske

5. GLASBENO SOLO ZA ODRASLE -  1. stopnja (kitara, 
harmonika, klavir). Šola je namenjena vsem odraslim, ki 
niso imeli možnosti obiskovati redne glasbene šole v mla
dosti.

6. TEČAJ HATHA JOGE Z 1. stopnja. Tečaj je namenjen 
aktivnim športnikom, trenerjem, fizioterapevtom in drugim

F E R R A L I T
ŽALEC
Cesta Žalskega tabora 10

Komisija za delovna razmerja 
TOZD LIVARNE

ponovno razpisuje prosta dela in naloge:

U P R A V U A LE C  KONTI STROJA
(pet izvajalcev)

Pogoji:
— poklicna šola metalurške ali kovinarske usmeritve oziroma 

izpolnjena obveznost po programu srednjega usmerjenega 
izobraževanja, Ili. in IV. stopnja zahtevnosti (ključavničar, 
strugar, elektrikar, avtomehanik)

— odslužen vojaški rok

Delovno razmerje sklepamo za nedoločen čas s trimesečnim 
poskusnim delom.

Prednost imajo kandidati s stalnim bivališčem na območju 
občine Žalec in okolice.
Približni mesečni osebni dohodek znaša cca 33.000 dinarjev.

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema 
kadrovska služba v 30 dneh po objavi na naslov:
FERRALIT Žalec, Cesta žalskega tabora 10, Žalec.'

KRAJEVNA SKUPNOST BRASLOVČE

razpisuje

delovno mesto č is tilk e  p ros to rov  kra jevne skup no s ti.
*

Zaposlitev je priložnostna. Pisne ponudbe pošljite na naslov: 
Krajevna skupnost Braslovče, Braslovče 22.

Kandidat naj bi bil po možnosti iz bližine KS.

ZAHVALA

Ob nenadni in prerani izgubi moža, očeta, starega očeta, brata in 
tasta

Ivana Mlačerja
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam pomagali v teh težkih 
trenutkih, darovali cvetje, izrazili sožalje. Posebno se zahvaljujemo za 
pomoč delavcem GG na železniški postaji Polzela, sosedom: Sla- 
tinšek, Blagot inšek in Vaši ter dr. Matjaževi in dr. Cukjatiju. Hvalatudi 
vsem, ki ste ga v tolikšnem številu pospremili na njegovi zadnji poti, 
zahvala tudi govorniku GIP Ingrad Celje za besede ob grobu. Hvala 
gospodu župniku za spremstvo na njegovi zadnji poti, govor in lepo 
opravljen obred. Hvala moškemu pevskemu zboru Svobode Polzela 

za ganljivo petje. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Ž a lu jo č i vs i n jegov i

ZAHVALA

ob mnogo prerani in boleči izgubi dragega sina in brata

Igorja Čaterja
iz Griž

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sodelavcem 
in sosedom za izraze sožalja, darovano cvetje in tako številno 

spremstvo na njegovi zadnji poti.
Posebna zahvala Gasilskemu društvu Griže ter govornikom za 
prisrčne besede slovesa. Še enkrat iskrena hvala vsem, ki ste bili z 

nami v najtežjih trenutkih.

Oče Tone, m am a M arija  in b ra t V la d im ir z  druž ino .

ZAHVALA

Ob nenadnem požaru, ki je izbruhnil vvečernih urah na nenaseljenem 
stanovanjskem poslopju v Gornji vasi, se gasilcem Gornje vasi, 
Šešč, Matk, Prebolda in Latkove vasi iskreno zahvaljujeva za takoj
šnje ukrepanje ter za velik trud in požrtvovalnost pri reševanju. Vsem 
skupaj, ki so kakorkoli prispevali k zmanjšanju nastale škode, še 

enkrat iskrena hvala.

M artin  in Š te fka  GODEC, Š to re  45



Hmezad
A G R IN A

TOZD Veleprodaja 
TOZD Maloprodaja 
TOZD Transport 
TOZD Sadeks 
TOK Mega 
DS Skupne službe

N o v o le tn a  n a g r a d n a  
k r iž a n k a

Za nagradno križanko, katere pokrovitelj je bila ZARJA Petrovče, 
smo prejeli 80 rešitev, med katerimi je MARJETA MARINIČ, pod
predsednica mladinske organizacije v Zarji, izžrebala trjnagra jence.

1. nagrado 2.000 dinarjev prejme Franc BERIČIČ, V ransko
162,

2. nagrado 1.000 dinarjev prejme Jož ica  TA M Š E , Polzela 138, 
in

3. nagrado 500 dinarjev prejme M e tk a  ČEDE, P e trovče  219. 
Nagrajenci bodo nagrade prejeli po pošti. Čestitamo!
In še pravilna rešitev, ki se glasi: lapuh, Ulaga, Azori, Nepal, 

duh, atom, psihoza, dristilo, Zarja, ah, Št, Rad, P, Aškerc, esteti, 
noveleta, JN, Ina, Kovinska konstrukcija, gen, eben, tekila, Rado, 
Karpati, Ron, norost, gomila, nefrit, tla, Erin, brv, oseka, Ela, Jong, 
NF, Srečno novo leto, Piaf, ektoderm. La, Ta, kra, odklon, Ema, ski, 
DL, Breg, raček, vlaga, stikalo, rama, Iris, aparat, povedek, Svarun, 
Jihlava, kvaliteta, Ta, akt, akustik, Elke, Amor.

K A R N E V A L  N A  
V R A N S K E M  R O
Č lan i T u ris tičn eg a  d ru š tva  na V ran skem  že p rip ra v lja jo  svoj 
tra d ic io n a ln i pu s tn i karneva l. S prevod p u s tn ih  šem  in  m ask  bo 
k re n il po  trš k ih  u lic a h  na p u s tn i to re k  in s ice r ob 15.30. Na 
V ranskem  p riča ku je jo , da se jim  bodo  p rid ru ž ile  tu d i več je  
našem ljene sku p in e  in  posam ezn ik i iz  ce lo tne  žalske obč ine. 
N a jbo ljše  ča ka jo  po leg  p rije tnega  razpoložen ja , zabave in 
sm eha tu d i lepe nagrade.

Golte: Domena štirih občin
Vse kaže, da se. RšC Golte 

obetajo boljši časi. Njihova na
daljnja usoda je v domeni štirih 
občin: Celja, Velenja, Žalca in 
Mozirja. Namen tega družbene
ga dogovora je, da bi zagotovili 
Goltem nemoteno obratovanje, 
pa tudi nadaljnji razvoj. V 
sodelovanje so pritegnili tudi 
samoupravne skupnosti za ceste 
in komunalo, skupnosti za tele
sno kulturo, medobčinski svet 
SZDL in SOZD MERX Celje. 
Upravni sedež bodo z novim 
letom premostili iz Titovega 
Velenja v Mozirje. V ta namen so 
že zgradili nove prostore ob 
spodnji postaji gondolske žičnice 
vžekovcu.

Za nemoteno poslovanje in 
nadaljnji razvoj Golt je tudi 
pomembno, da je gostinski del v 
celoti prevzela delovna organiza
cija za turizem in gostinstvo pri 
SOZD MERX Celje in tako bo 
tudi s te plati zadeva urejena.

Lahko bi«rekli, da se Goltem 
po vseh zapetljajih odpirajo 
ugodnejše možnosti za nemote
no obratovanje, pa tudi nadaljnji 
razvoj. Krivično bi bilo dokazo
vati, kot to nekateri počno, da 
so Golte od vsega začetka 
zavožena investicija. Resnica ie 
ta, da gre za nedokončano 
naložbo, ki kljub lepim in ob
sežnim smuškim terenom ob 
obstoječih gostinskih kapacite

ta h  ne zmore izkazovati tistega 
prometa in finančnih učinkov, 
kot bi jih lahko izkazovala dogra
jena.

Tega se sedanji upravljavci 
tudi zavedajo, zato bodo storili 
vse, da se bodo Golte poleg 
Rogle razvile v enega najlepših 
rekreacijskih centrov na tem 
območju Slovenije. Pri tem ne 
smemo pozabiti, da imajo Celjani 
do Golt vsega 34 km asfaltirane
ga cestišča in tako je ta 
rekreacijski center dostopen vse 
leto.

Zgornja Savinjska dolina z 
Goltmi pa je priljubljeno izletišče 
tudi za Zagrebčane, Rečane in 
druge, zato kaže strniti vsa 
prizadevanja, saj bo le tako 
možno posredovati celovito 
ponudbo. Iz razgovora s 
predsednikom  in ic ia tivnega 
odbora za sanacijo Golt Jožetom 
Janom povzemamo, da so pred 
letošnjo zimsko smučarsko 
sezono vložili izdatna sredstva za 
ureditev smučišč in ostalih 
objektov. Med tem je zapadlo 
tudi dovolj snega, ki omogoča 
ugodno smuko. Z združenimi 
sredstvi bodo pokrili tudi vse 
dosedanje izgube, to je iz leta 
1983 in v lanskem letu, tako da 
startajo Golte v novo zimsko 
sezono z večjim optimizmom.

Tk. L.

JUBILEJ PRIJATELJSKIH STIKOV
Lovska družina na Vranskem 

je znana po svoji aktivnosti, 
predvsem pa zaradi širjenja brat
skih vezi z ostalimi lovskimi 
družinami. Med drugim je pobra
tena tudi z lovsko družino Stara 
Fužina iz Bohinja, s katero vsako 
leto izmenjuje srečanja. Proti 
koncu lanskega leta pa se je 
srečala tudi z lovsko družino iz 
Bilčovsa na Slovenskem  
Koroškem, s katero se pletejo 
bratske vezi že celih dvajset let, 
zato je bilo to  srečanje še bolj 
pristno in svečano.

Ob tej priliki se je lovska druži
na iz Bilčovsa udeležila lova na

RDEČI KRIŽ -  
MOJ SIMBOL

Vranskem. Čeprav se jim želja po 
dobrem pogledu ni uresničila, je 
bilo srečanje pristno. Udeležil se 
ga je tudi župan Bilčovsa tovariš 
Ogriz, ki je znan kot zaveden 
Slovenec. Na Vranskem se je 
sešel s predstavniki krajevne 
skupnosti, v pogovoru so iz
menjali obojestranske izkušnje in 
probleme. Ogledal si je Vransko, 
obiskal pa je tudi Pistotnikovo 
kmetijo na Ločici, ki ga je zaradi 
urejenosti zelo navdušila. Tako 
so se odločili, da bo jubilejno 
srečanje med lovskima družina
ma preraslo okvire občin 
Bilčovs in KS Vransko.

F. I.
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USPEH PREBOLDSKIH KEGLJAČEV
Kegljači TT PREBOLD so si z zmago na kvalifikacijski tekmi v Celju nad 

KK KOVINARJEM iz Štor zagotovili sodelovanje v II. republiški ligi-vzhod. V 
odločilni tekm i je ekipa TT Prebold podrla 5013 kegljev, od tega: Golavšek 
819, Hlade 842, Orožim 794, enako Divjak, Kačič 903 in Jakopovič 861.

V tekmovalni sezoni II. lige - VZHOD se bodo pomerili z RUDARJEM iz 
Trbovelj, FUŽINARJEM z Raven, BRANIKOM iz Maribora, PROLETARCEM 
iz Zagorja ter še nekaterimi. m  j

M ed z im sk im i p o č itn ica m i so šo le  iz naše obč ine  p rip rav ile  v r 
s to  sm učarsk ih  teča jev. T ud i na P olze li ga je  p rip rav ila  OŠ Vere 
Š lander, teča j pa sta  vod ila  M it ja  Turnšek in  S im ona C v ik l. Na 
s lik i: S kup ina  m lad ih  sm učarjev na P olze li, k i je  b ila  uspešna 
na teča ju , ob  kon cu  pa še tekm ova n je  v  ve les la lom u.

T. TA V Č A R

/1
Ceorav m a lo  pozno, so se p re ds ta vn ik i osnovne šole Peter 

Š p ra jc -Ju r in TVD Partizana Libo je  le uspe li d o g o v o rit i, ka ko  
bo v p rihodn je  s p rilju b lje n im  sm učiščem  v  L ibo jah . Za dobo  
pe tih  le t bo  za om enjeno sm učišče sk rbe lo  d ru š tvo  TVD  P arti
zan Liboje. P otem  k o  je  sred i janua rja  zapad lo več snega, je  to  
sm učišče vsak dan zelo ob iskano , ka r se v id i tu d i s posne tka .

Ljud je  s ice r lepo sk rb ijo  zam e, vendar s ta  svoboda in  narava 
b o lj d ragocen i. P osnetek je  iz G o tove lj. (Foto : L. Korber)

Odbor Rdečega križa v 
Gotovljah, ki je ponovno začel z 
delom, si je med nalogami zadal 
tudi skrb za ostarele in pomoči 
potrebne krajane. Pred iztekom 
leta je tako pripravil srečanje 
starejših krajanov, katerega se je 
udeležilo 60 nad sedemdeset let 
starih krajanov. Za kulturni 
program je poskrbela šolska mla
dina in ženski pevski zbor, za 
dobro razpoloženje pa gotovelj- 
ski ansambel, ki ga vodr tovariš 
Cokan z Jedrti.

Srečanja 'se je udeležil tudi 
triinsedemdesetletni Ivan Jezer
nik, oče petih otrok, dolgoletni 
član RK in pobiralec raznih čla
narin, kljub bolezni, ki ga že 
nekaj časa priklepa na posteljo. 
Pred tem sem ga obiskal na 
njegovem domu, kjer mi je 
sproščeno, skoraj z nasmehom, 
pripovedoval:

,, . . . Oba z ženo Barbko sva 
doma s Kal. Oba sva iz rodovi
tnih družin. Nič dobrega se 
nama v življenju ni godilo: delo, 
delo in samo delo. Vedno sva 
složno prijela za delo in si ustva
rila lasten dom. V zdravem tele
su zdrav duh! Oba sva vesele 
narave. Pet otrok imava: štiri 
dekline in fanta. Složni smo, to 
pa. Delal sem v Ferralitu, v 
gradnji, zaslužek pa zelo skro
men. Marsikdo bi obupal, midva 
nisva. Skratka: na videz revšči
na, v nas pa polno vere v življe
nje. Zmagali smo. Le to  moje

zaravie . . . "
Rad ima te svoje otroke.

,Kadar smo vsi skupaj, smo naj
bolj srečni. Obujamo spomine na 
čase, ko nam je Rdeči križ veliko 
pomagal. Prav zato sem tudi 
tolikokrat daroval kri. Rad sem 
pel, igral na harmoniko, veselim 
družbam pripovedoval šale, ple
tel košare in koše, nabiral 
zdravilne rastline, gozdne seTde- 
že, brat me je naučil čevljarjenja, 
v vojnem času sem pomagal 
partizanom, največ pa mi še 
vedno pomenijo odlikovanja za 
darovanje krvi. Verjetno sem s 
tem rešil mnoga življenja. Rdeči 
križ je moj simbol, upanje, da je 
človek človeku brat. Sam sedaj 
čutim pomoč v ženi in otrocih. 
Šest najožjih družinskih članov 
pa bo že „u k ro tilo " trdoživega 
Kalčana. Mar ni tako?"

Tako je. Vsi, ki te poznamo, ti 
želimo zdravja. Da bi še kar 
največkrat prišel med nas s 
šalami o današnjem in o lepšem 
jutrišnjem življenju. Zdravo!

Drago Kumer

FOTOKRONIKA

M ontaža , brušen je in  po p ra v ilo  sm u č i — to  je  le neka j us lug , 
k i jih  je  v  sm učarskem  servisu na S landrovem  trg u  v  Žalcu 
ponuja Ig o r Jan . Z da j ko  je  nasulo snega do ko len , bo  n jegov 
servis na jbrž m ars ikom u priše l še ka ko  prav, dobrodoše l pa je  
b il tu d i šo larjem , k i so m ed p o č itn ica m i po gos to  ob iska li 
n jegovo delavnico . V ra ta  n jegov ih  p ro s to ro v  so od p rta  vsak 
dan, razen sobo te  in  nedelje, od  15.30 do 18.30. jj

Foto: Ik

DA NE POZABIMO

D O M  S V O R O D E  
V  G R IŽ A H  G R A D I L I  
P R O S T O V O L J C I

Letos praznujemo 50-letnico zleta Svobod v Celju, zato je 
prav, da se pred kulturnim praznikom spomnimo dela Svobod 
pred in po osvoboditvi. Tako je v članku Nova kulturna 
pridobitev — Dom Svobode v Grižah — zapisano: ,,V  nedeljo 
dopoldne bo delovno ljudstvo zabukovškega revirja in 
okoliških vasi Griž in Migojnic svečano izročilo prosvetni dom 
Svobode. Dolga je pot, katero so utirali prvi pionirji Svobode 
in mnogo dela je bilo, največ pa neomajne volje in uporne 
borbe proti režimu stare Jugoslavije." Te besede obudijo 
spomin Marije Vipotnik, ki se spominja razvitja prvega prapora 
okoli leta 1925, ko je  ob razvitju govoril dr. Tuma'iz Ljubljane. 
Spominja se, kako je njen brat Albin Vipotnik zabil v drog 
srebrni žebljiček. Tedaj je dejal: „Pozdravljam simbol svobodel 
Naj plapola visoko in zmagovito za dvig kulture in zatiranega 
proletariata! V ta namen zabijam ta žebljiček."

,Y  orisnevku Nova kulturna pridobitev Je orisana zgodovina 
Svobode v Grižah. Kot izgleda, je napisan po spominih tedaj 
62-letnega Ivana Zupanca, enega izmed ustanoviteljev 
Svobode leta 1921. Podrobno je orisana predvojna 
revolucionarna pot Svobode in čas takoj po vojni, ko so leta 
1948 pričeli z gradnjo zadružnega doma. Pobudo zanjo so dale 
množične organizacije, predvsem pa osnovna partijska 
organizacija. Prvi so začeli z delom člani ZK in rudarji. Rudnik 
je dal na razpolago prevozna sredstva. Betoniranje temeljev in 
zidanje do venca so opravili v več kot 10.000 prostovoljnih 
delovnih urah, v osmih letih pa je bil dom pod streho. Ostala 
dela je opravila občina Griže, končna dela pa je prevzela 
Svoboda Zabukovica, ki je s pomočjo sindikata rudnika in 
uprave dokončno dogradila in opremila dom. Neštetim 
prostovoljnim uram pa je treba prišteti še vse ure, ki so jih 
svobodaši vložili v ureditev letnega gledališča v Limbergu, ki je 
bil predan namen leta 1950. je Rudnik Zabukovica dogradil še 
prizidek k domu Svobode.

Ce se povrnemo v letu 1928, je takratna Živkovičeva dik
tatura izdala posebno odločbo, po kateri so morala prosvetna 
društva izrezati iz svojih praporov razna gesla. Tudi Svoboda
ši iz Zabukovice in Griž so morali izrezati geslo V zavednosti 
jé moč in Proletarci vseh dežel, združite se. Takoj po razpustu 
Svobod leta 1935 je Svoboda Zabukovica uspela očuvati ves 
inventar, kakor tudi celotno knjižnico, za kar gre zasluga 
predvsem takratnemu županu griške občine tovarišu Košaku, 
ker je pravočasno obvestil članstvo. Kljub razpustu pa delo ni 
zamrlo. Ze čez mesec dni je bilo ustanovljeno društvo 
Vzajemnost. Da bi očuvali godalne instrumente, pa se je 
godalni orkester preimenoval v orkester Zarja.

F. Ježovnik


